
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1356
2. Ανακοινώνεται απόφαση της Βουλής να αναλάβει την οι-

κονοµική ενίσχυση κατ’ έτος των παιδιών των αξιωµατικών
που έχασαν τη ζωή τους κατά την διάρκεια άσκησης, σελ.
1354 - 1355

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 1325 -1327
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1327 - 1339

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-

δίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων: «Ανάπτυξη της ∆ια Βίου Μάθησης και λοι-
πές διατάξεις», σελ. 1340

2. Κατάθεση Εκθέσεων ∆ιαρκών Επιτροπών:
α) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών

Υποθέσεων καταθέτει την ‘Εκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Υπηρεσιακή εξέλιξη και Ιε-
ραρχία των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων-Θέµατα διοί-
κησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, στρατολογίας και συναφείς
διατάξεις», σελ. 1361

β) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέ-
τει τις Εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου Υπο-
δοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων:

i) «Κύρωση της τροποποίησης του άρθρου 12 παρ. γ (ii)
της Συµφωνίας σχετικά µε το ∆ιεθνή Οργανισµό ∆ορυφορι-
κών Τηλεπικοινωνιών (International Telecommunication Satel-
lite Organization-ITSO)», σελ. 1361

ii) «Κύρωση της Συµφωνίας Συνεργασίας για ένα Παγκό-
σµιο Σύστηµα ∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) πολιτικής
χρήσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών-
µελών της και του Βασιλείου του Μαρόκου», σελ. 1361

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ια
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων:

ΑΓΑΤΣΑ Α., σελ. 1360
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ Σ., σελ. 1342, 1343, 1366
ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ. 1364
ΓΕΙΤΟΝΑΣ Κ., σελ. 1356
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ. 1345, 1346
∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Α., σελ. 1345, 1351, 1367,

1368, 1369
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ., σελ. 1365, 1369
ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π., σελ. 1359, 1360
ΖΙΩΓΑΣ Ι., σελ. 1343, 1366
ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ Σ., σελ. 1340, 1342
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 1347, 1369
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π., σελ. 1363, 1367
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α., σελ. 1349
ΜΙΧΟΥ Μ., σελ. 1353
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ Α., σελ. 1363
ΠΑΦΙΛΗΣ Α., σελ. 1349, 1351
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ., σελ. 1362
ΡΕΝΤΑΡΗ-ΤΕΝΤΕ Ο., σελ. 1352
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ. 1358, 1360
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ., σελ. 1351
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π., σελ. 1356

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΘΕΡΟΥΣ 2010
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Πέµπτη 9 Σεπτεµβρίου 2010
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΘΕΡΟΥΣ 2010

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Κ∆’

Πέµπτη 9 Σεπτεµβρίου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 9 Σεπτεµβρίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.38’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. ∆ηµήτριο Τσου-
µάνη, Βουλευτή Πρεβέζης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αθλητικός Γυµναστικός Σύλλο-
γος Παναγιάς Πεδιάδος «ΑΡΚΑ∆ΙΑ» ζητεί την οικονοµική επιχο-
ρήγηση του σωµατείου και την κατασκευή του γηπέδου µε πλα-
στικό χλοοτάπητα.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ .∆ηµήτρης Πέππας εκφράζει
την αντίθεσή του σε απόφαση του Υπουργείου Περιβάλλοντος η
οποία δηµιουργεί πρόβληµα σε όσους επιθυµούν να εγκαταστή-
σουν φωτοβολταϊκά σε εκτός σχεδίου µε συστήµατα διαξονι-
κής ιχνηλάτησης ελληνικής παραγωγής.

3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Νοµαρχιακό Σωµατείο Ατόµων
µε Αναπηρίες Ν. Ηρακλείου Κρήτης αιτείται ώστε στην παρα-
λιακή περιοχή Καρτερός Ηρακλείου να δηµιουργηθεί προσβά-
σιµη παραλία που θα εξυπηρετεί τα άτοµα µε αναπηρία.

4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψαλάκης, Αιρε-
τός ΑΠΥΣΠΕ Κρήτης αιτείται την πρόσληψη εκπαιδευτικών στην
Κρήτη για να καλυφθούν κενές θέσεις.

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ηρακλείου Κρήτης
αιτείται την ενοποίηση των αρχαιολογικών χώρων της Κνωσού.

6) Οι Βουλευτές Μαγνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Λαρί-
σης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία οι κάτοικοι της συνοικίας Αγίας Παρασκευής Βόλου αι-
τούνται να ακυρωθεί η πράξη εφαρµογής του σχεδίου πόλης για

τη συνοικία τους.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Γονέων
Ν. Ηρακλείου αιτείται να µην εφαρµοστούν εισοδηµατικά κριτή-
ρια στη χορήγηση του επιδόµατος τρίτου παιδιού καθώς και του
επιδόµατος και της σύνταξης της πολύτεκνης µητέρας.

8) Οι Βουλευτές Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Ελληνική Κοινότητα Νεαπόλεως και Κα-
µπανίας Ιταλίας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του
Γενικού Προξενείου Νεαπόλεως Ιταλίας.

9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Συµβασιούχων Πυ-
ροσβεστών Ανατολικής Κρήτης αιτείται την προώθηση της
επαγγελµατικής αποκατάστασης των µελών του.

10) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο γίνεται αναφορά σχε-
τικά µε το αίτηµα των καλλιεργητών καρπουζιού Νοµού Ηλίας
για αποζηµίωση, λόγω των ζηµιών που προκάλεσε ο καύσωνας
στην παραγωγή τους.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Ποδοσφαιρικό Τµήµα του
Αθλητικού Οµίλου Καµινίων - Ηρακλείου Κρήτης αιτείται την
παραχώρηση έκτασης για τη δηµιουργία αθλητικών εγκαταστά-
σεων.

12) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών Ηλείας - Ολυµπίας, Οµάδα Παραγωγών Προϊόντων προς
Μεταποίηση αιτείται την καταβολή της οικονοµικής ενίσχυσης
των παραγωγών πορτοκαλιού Νοµού Ηλείας.

13) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΥ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ύδρας αιτείται τη µε-
τάταξη του προσωπικού της Τεχνικής Υπηρεσίας ∆ήµων και
Κοινοτήτων Πειραιά της κρατικής Περιφέρειας Αττικής στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα νήσων της Περιφέρειας Αττικής κατ’ ανά-
λογη εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 256 και της
παραγράφου 6 του άρθρου 258 του ν.3852/2010.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ



κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την καταβολή των δι-
καιωµάτων της ενιαίας ενίσχυσης και της εξισωτικής αποζηµίω-
σης στους νέους αγρότες.

15) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Κατερίνα Καρατζά εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία της για την παράνοµη διαδικασία προκή-
ρυξης θέσεων ωροµισθίων καθηγητών στο Κρατικό Ωδείο
Θεσσαλονίκης.

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την καταβολή του πριµ
πρώτης εγκατάστασης στους Νέους Αγρότες.

17) Οι Βουλευτές Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία οι Πανελλήνιες Οµοσπονδίες Αστυνοµικών
Υπαλλήλων ,Αξιωµατικών Αστυνοµίας, Ενώσεων Υπαλλήλων Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, Ενώσεων Προσωπικού Λιµενικού Σώµα-
τος και η Ένωση Αξιωµατικών Πυροσβεστικού Σώµατος και
Πανελλήνια Ένωση Αξιωµατικών Λιµενικού Σώµατος αιτούνται
την έναρξη άµεσου κοινωνικού διαλόγου αναφορικά µε τα σο-
βαρά οικονοµικά,εργασιακά και ασφαλιστικά προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν οι ένστολοι.

18) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Ψαθάκη Ζαµπία αιτείται την επίλυση
θέµατος της µε τον ΟΓΑ.

19) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Μοσχάκης αιτείται την επί-
λυση στο συνταξιοδοτικό του θέµα.

20) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Καραµιχαηλίδης, κάτοικος
Μαυροθάλασσας Σερρών αιτείται την επιστροφή των µηχανη-
µάτων που µεταφέρθηκαν από το κέντρο υγείας της περιοχής
του, στο Νοσοκοµείο Σερρών.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις σοβαρές ελ-
λείψεις στα µέτρα ασφάλειας του εργοταξίου της περιµετρικής
Πατρών στον κόµβο της Εγλυκάδας.

22) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία o Εξωραϊστικός και Πολιτιστι-
κός Σύλλογος Λιβισίου «Η Ζωοδόχος Πηγή» αιτείται την ανάδειξη
της εκκλησίας «Ζωοδόχου Πηγής» ως µνηµείου και την προστα-
σία καθώς και την αποκατάσταση των αγιογραφιών της.

23) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Εργατικό Κέντρο Ν. Σάµου αι-
τείται την άµεση επαναπρόσληψη εργαζοµένης εγκύου από την
επιχείρηση «LIDL».

24) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο γεγο-
νός της σφαγής πουλιών από λαθροκυνηγούς στην περιοχή
Κοτύχι Ηλείας και τη µετατροπή της σε σκουπιδότοπο.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην χωρίς απο-
τέλεσµα επίσκεψη στην Πάτρα, του Γενικού Επιθεωρητή Νοτίου
Ελλάδος κ. Γαλιάτσου, προκειµένου να λυθεί το πρόβληµα της
λαθροµετανάστευσης.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο εκφράζει τη διαµαρτυρία των
νοσοκοµειακών γιατρών της Αχαΐας για τις ασάφειες που αφο-
ρούν τις συνθήκες εφηµέρευσης και ολοήµερης λειτουργίας των
νοσοκοµείων.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πολυτεκνική Οργάνωση Πατρών και
Περιχώρων αιτείται να µην καταργηθεί η θέσπιση των πολυτε-
κνικών επιδοµάτων.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο εκφράζει την ανησυχία του για
την εφαρµογή του αντικαπνιστικού νόµου, λόγω έλλειψης ελε-
γκτικού µηχανισµού.

29) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία αιτείται την επίλυση του ζητήµατος της ει-
σόδου των παρανόµων µεταναστών στο Νοµό Έβρου.

30) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία αιτείται την επίλυση του θέµατος της µετα-
φοράς µουσουλµάνων µαθητών προς τα δηµόσια δηµοτικά
σχολεία του Νοµού Έβρου.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο εκφράζεται διαµαρτυρία από
τη ∆ηµοτική Αρχή Πατρέων για δηµοσιεύµατα που κατατάσσουν
το ∆ήµο τους στους υπερχρεωµένους Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης

32) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Βόλου αιτείται την εξεύρεση λύσης για την άµεση ανέγερση βρε-
φονηπιακού σταθµού στο Βόλο.

33) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις φήµες
σχετικά µε την ενδεχόµενη παύση λειτουργίας του Λιµενικού
Σταθµού Παλουκίου.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αδυναµία της
Νοµαρχίας Αχαΐας, του ∆ήµου Ρίου και της ∆ΕΗ να έχουν κοινό
βηµατισµό σε µεγάλα θέµατα, όπως στην όδευση του σύγχρονου
δικτύου ρεύµατος.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Εύα Μπαλωµενάκη, ∆ιευθύντρια
της Παιδιατρικής Κλινικής του Νοσοκοµείου Χανίων Κρήτης αι-
τείται την άµεση επίλυση του προβλήµατος στην µονάδα νεο-
γνών του Νοσοκοµείου Χανίων µε την προσωρινή απόσπαση δύο
νεογνολόγων.

36) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Κοινοπραξία Αγροτικών Συνε-
ταιρισµών Επιδαύρου- Λιµηράς Λακωνίας αιτείται να ξεκινήσουν
διαδικασίες αναγνώρισης ανωτέρων ποιοτικών ελαιολάδων οξύ-
τητας 0,3 από το ∆ιεθνές Συµβούλιο Ελαιολάδου.

37) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ-ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδας, Τµήµα Ανατολικής Μακεδονίας. αιτείται την άµεση
πρόσληψη ελεγκτών ιατρών και ελεγκτών οδοντιάτρων, των
οποίων η σύµβαση έχει λήξει, εκ νέου, προκειµένου να λυθεί το
πρόβληµα ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στην περιοχή Κα-
βάλας- ∆ράµας.

38) Ο Βουλευτής Καστορίας κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την ενεργοποίηση της δια-
δικασίας αποκατάστασης και απόδοσης αγροτικών εδαφών στην
τοπική κοινωνία του Νοµού Κοζάνης από τη ∆ΕΗ Α.Ε..

39) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο ανα-
φέρεται στο πρόβληµα της µείωσης της οικοδοµικής δραστη-
ριότητας.
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40) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επι-
τροπή Επιτυχόντων ∆ικαστικών Υπαλλήλων Κατηγορίας ∆Ε.
αιτείται να παραµείνει ανοικτός και να τεθεί σε ισχύ ο πίνακας
κατάταξης των εκατόν ογδόντα πέντε επιτυχόντων, κατηγορίας
∆Ε για την κάλυψη κενών θέσεων δικαστικών υπαλλήλων.

41) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο ανα-
φέρεται στο πρόβληµα που δηµιουργείται µε τη περικοπή
δροµολογίων και επιδοτήσεων των άγονων γραµµών.

42) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Νοτίας
Ρόδου κ Σαββής Μανώλης αιτείται την άµεση λήψη µέτρων για
την αποκατάσταση της εύρυθµης λειτουργίας του ΕΚΑΒ στην πε-
ριοχή.

43) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλή-
λων του Οργανισµού Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης αιτείται την τροποποίηση των διατάξεων του υπό ψήφιση
σχεδίου νόµου «Ανάπτυξη της διά βίου µάθησης και λοιπές δια-
τάξεις» και αντικατάσταση τους µε διατάξεις που διασφαλίζουν
το υφιστάµενο εργασιακό καθεστώς των υπαλλήλων.

44) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Βόλου αι-
τείται την εξεύρεση λύσης για την ανέγερση βρεφονηπιακού
σταθµού Εργατικής Εστίας στο Βόλο.

45) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Εφορευτικού Συµβου-
λίου ∆ηµόσιας Βιβλιοθήκης Ζαγοράς. διαµαρτύρεται για τα προ-
βλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί στη βιβλιοθήκη, λόγω
έλλειψης διοικητικής δράσης του προσωπικού.

46) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ενωση Ξενοδόχων Νοµού Μαγνησίας.
εκφράζει διαµαρτυρία για την τιµολογιακή πολιτική που άσκησε
η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» σε ότι αφορά στη λειτουργία του τραίνου του Πη-
λίου «Μουτζούρης».

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 11297/09/06/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Οικονόµου Βασίλειου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 74175/19-07-
2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 11474/11/06/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Στρατάκη Εµµανουήλ δόθηκε µε το υπ αριθµ. 71450/19-07-

2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης η ακόλουθη απάντηση:



Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)

1330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

3. Στην µε αριθµό 12149/24/06/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1483/B.1389/

19-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακό-
λουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 12200/28/06/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. ∆ένδια Νικολάου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 28658/ΕΥΣ4529/19-

07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 12208/28/06/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Χανταβά Αθανασίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 408/19-07-2010

έγγραφο από τον Υφυπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 12276/29-06-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Λεβέντη Αθανάσιου, Κουβέλη Φωτίου, Ψαριανού Γρηγο-
ρίου και Τσούκαλη Νικολάου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1163/19-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Πολι-
τισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 12300/29-06-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα), Κρεµαστινού ∆ηµητρίου, Ζωϊδη
Νικολάου και Κουσουρνά Ευσταθίου δόθηκε µε το υπ αριθµ.

1094852/2281/19-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονο-
µικών η ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 12308/29-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαδηµούλη ∆ηµητρίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2/
16303/19-07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,

Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη
απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων «Ανάπτυξη της ∆ιά Βίου Μάθησης και λοιπές δια-
τάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Συµεών Κεδίκο-
γλου, Βουλευτής Ευβοίας.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αρχίσω µε την παράθεση των άρθρων και θα κάνω κάποιες

γενικότερες παρατηρήσεις επί του νοµοσχεδίου στο τέλος.
Στο άρθρο 1 περιγράφεται το πεδίο εφαρµογής του νόµου.

Μιλάµε για την πέραν του τυπικού εκπαιδευτικού συστήµατος
διά βίου µάθηση. Το λέω προς διευκρίνιση σε πολλούς συνα-
δέλφους που χθες έκαναν παρατηρήσεις ακόµα και για τη σχο-
λική και προσχολική αγωγή.

∆ιευκρινίζεται πάντως ότι οι ρυθµίσεις αφορούν και τα σχο-
λεία δεύτερης ευκαιρίας, παρ’ όλο που αποτελούν φορείς τυπι-
κής εκπαίδευσης ενηλίκων, καθώς και τους φορείς και τους
θεσµούς του τυπικού εκπαιδευτικού συστήµατος κατά το µέρος
που παρέχουν υπηρεσίες ή εφαρµόζουν προγράµµατα διά βίου
µάθησης. Ως προς την άτυπη µάθηση διευκρινίζεται ότι το παρόν
ρυθµίζει ό,τι αφορά στην αναγνώριση και πιστοποίηση των απο-
τελεσµάτων.

∆ύο πολιτικές παρατηρήσεις, κατά τη γνώµη µου, είναι η
σαφής αναφορά στη σύνδεση της διά βίου µάθησης µε τις ανα-
πτυξιακές και κοινωνικές ανάγκες, στο άρθρο 1 παράγραφος 1
και η ισότιµη αντιµετώπιση επαγγελµατικής κατάρτισης µε τις
άλλες µορφές µάθησης που δεν συνδέονται µε την απασχόληση.
Έτσι δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που αφορά, όπως ακούσαµε, µόνο
τις δεξιότητες και µόνο την κατάρτιση. Είναι δύο ισότιµοι πυλώ-
νες.

Το άρθρο 2 ορίζει τα τρία πεδία της διά βίου µάθησης. Είχαµε
χθες ακόµα και γλωσσολογικές διενέξεις, αλλά δεν ανακαλύ-
ψαµε την πυρίτιδα. Είναι όροι που έχουν διεθνώς εφαρµοστεί.
∆εν θα επαναλάβω τι περιλαµβάνει η κάθε µία. Θέλω να πω απλά
ότι η άτυπη µάθηση εντάσσεται στο πλαίσιο επαγγελµατικών
δραστηριοτήτων του ελεύθερου χρόνου, πολιτιστικών δραστη-
ριοτήτων, που προς το παρόν δεν αναγνωρίζονται και δεν είχαν
πιστοποιηθεί.

Στο άρθρο ορίζεται ειδικότερα το πεδίο της µη τυπικής εκπαί-
δευσης ως η αρχική επαγγελµατική κατάρτιση µε τα ΙΕΚ, η συ-
νεχιζόµενη επαγγελµατική κατάρτιση µε τα ΚΕΚ, η γενική
εκπαίδευση ενηλίκων, τα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας, τα κέντρα
εκπαίδευσης ανηλίκων, καθώς και διάφορες άλλες µορφές µη
τυπικής εκπαίδευσης, όπως είναι τα κέντρα µεταλυκειακής εκ-
παίδευσης και τα εργαστήρια ελευθέρων σπουδών.

Το άρθρο ορίζει και την έννοια των προσόντων όπως αυτή χρη-
σιµοποιείται και στο εθνικό πλαίσιο προσόντων, όπου ως προ-
σόντα νοούνται οι αποκτούµενες δεξιότητες, γνώσεις, ικανότη-
τες ύστερα από διαδικασία αξιολόγησης και επικύρωσης από αρ-
µόδιο φορέα.

Στο άρθρο 3 χαρτογραφείται όλος ο χώρος της διά βίου µά-
θησης και αναφέρονται όλοι οι φορείς του εθνικού δικτύου και
προβλέπεται η διάκριση ανάµεσα σ’ αυτούς που ασκούν διοί-
κηση, τους επιτελικούς δηλαδή φορείς, όπως είναι η Γενική
Γραµµατεία ∆ιά Βίου Μάθησης, υπηρεσίες περιφερειών, δήµων,
το ΕΚΕΠΙΣ, ο Οργανισµός Πιστοποίησης Προσόντων κ.λπ., όσο
και αυτοί που παρέχουν συµβουλευτικές και υποστηρικτικές λει-
τουργίες, όπως είναι το Εθνικό Κέντρο Επαγγελµατικού Προσα-
νατολισµού, το Εθνικό Κέντρο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αυτο-
διοίκησης, το οποίο βεβαίως συνεχίζει να εποπτεύεται από το
Υπουργείο Εσωτερικών, τα κέντρα προώθησης απασχόλησης
του ΟΑΕ∆ κ.λπ..

Έχει ιδιαίτερη αξία κατά τη γνώµη µου το ότι προβλέπεται η

δηµιουργία πλήρους εθνικού δικτύου φορέων διά βίου µάθησης,
που συντονίζονται από το Υπουργείο Παιδείας, συνεργάζονται
και αλληλοϋποστηρίζονται.

Το άρθρο 4 ορίζει τις αρχές του συστήµατος διοίκησης, οι
οποίες είναι η δικτύωση, ο προγραµµατισµός, η συµβασιοποίηση
και βασικό συστατικό είναι οι προγραµµατικές συµβάσεις στις
σχέσεις των φορέων του εθνικού δικτύου και η αξιολόγηση. Το
δίκτυο δεν αποτελεί απλά ένα άθροισµα φορέων, αλλά οργανώ-
νεται σ’ ένα συγκροτηµένο σύστηµα δικτύωσης µε κόµβους και
δεσµούς.

Ακόµα συγκροτείται σύστηµα παρακολούθησης και αξιολόγη-
σης της αποτελεσµατικότητας –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό-
του εθνικού δικτύου διά βίου µάθησης, το οποίο είναι αρµοδιό-
τητα της Γενικής Γραµµατείας ∆ιά Βίου Μάθησης, όπως ορίζεται
στο άρθρο 6.

Έτσι ενισχύεται ο επιτελικός ρόλος της κεντρικής διοίκησης
και η αποκέντρωση του προγραµµατισµού σε περιφερειακό και
τοπικό επίπεδο. Για την ακρίβεια, η Κυβέρνηση διαµορφώνει
τους εθνικούς στόχους και τις προτεραιότητες. Κάθε περιφέρεια
προγραµµατίζει τις δράσεις της επαγγελµατικής κατάρτισης, αρ-
χική και συνεχιζόµενη, που αντιστοιχούν στις αναπτυξιακές ανά-
γκες και δυνατότητές της. Ο κάθε δήµος προγραµµατίζει τις
δράσεις γενικής εκπαίδευσης ενηλίκων που χρειάζονται οι ίδιοι οι
πολίτες.

Στο άρθρο 5 διασφαλίζεται η διαφάνεια, ο κοινωνικός διάλο-
γος, η λογοδοσία µε τη συµµετοχή κοινωνικών φορέων και τη συ-
γκρότηση των συλλογικών οργάνων. Η σύνοδος είναι το όχηµα
για τον κοινωνικό διάλογο µε τις συνδικαλιστικές οργανώσεις,
την περιφέρεια και τους δήµους, το συµβούλιο, που απαρτίζεται
από τους επιτελικούς φορείς και τα άλλα Υπουργεία, καταθέτει
συγκεκριµένες προτάσεις και η διαρκής διάσκεψη αφορά στη γε-
νική εκπαίδευση ενηλίκων.

Στο άρθρο 6 ορίζονται ζητήµατα συντονισµού των φορέων πο-
λιτικής και εξειδικεύονται οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµα-
τείας ∆ιά Βίου Μάθησης, η οποία ενισχύεται σηµαντικά. Ενισχύ-
εται ο επιτελικός ρόλος της κεντρικής διοίκησης και η αποκέ-
ντρωση του προγραµµατισµού ενισχύεται σηµαντικά. Έτσι
έχουµε τη διαχείριση των συστηµάτων αρχικής και συνεχιζόµε-
νης επαγγελµατικής κατάρτισης, σύνδεση µε το σύστηµα πιστο-
ποίησης των επαγγελµατικών προσόντων, εποπτεία του
συστήµατος γενικής εκπαίδευσης ενηλίκων, εποπτεία της λει-
τουργίας των περιφερειών και των δήµων, των δηµόσιων και ιδιω-
τικών ΙΕΚ και ΚΕΚ, διασφάλιση της ποιότητας µέσω της συγκρό-
τησης συστήµατος παρακολούθησης και αξιολόγησης των προ-
γραµµάτων και αποτελεσµατικότητας του εθνικού δικτύου και
τέλος, εκπόνηση του ηλεκτρονικού µητρώου διά βίου µάθησης
που αφορά τα άτοµα, για την εγκυρότερη αποτύπωση της συµ-
µετοχής στις δράσεις της διά βίου µάθησης και µητρώο φορέων
διά βίου µάθησης.

Με τα άρθρα 7 και 8, προσδιορίζονται ο προγραµµατικός
ρόλος και οι αρµοδιότητες της αιρετής περιφέρειας και του
δήµου αντίστοιχα και παρέχεται η δυνατότητα µεταβίβασης πρό-
σθετων αρµοδιοτήτων, όπως η αδειοδότηση ΙΕΚ, ΚΕΚ, την οποία
ασκεί το ΕΚΕΠΙΣ, και η πιστοποίηση των προσόντων, που ασκεί
ο Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προσόντων, µε σχετικό
προεδρικό διάταγµα.

Έχουµε αποκέντρωση πολλών δραστηριοτήτων στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση και εδώ σ’ αυτό το άρθρο και στο πνεύµα του νο-
µοσχεδίου είναι η αντιµετώπιση της πολυδιάσπασης και η δια-
σφάλιση του ενιαίου χαρακτήρα του συστήµατος.

Με το άρθρο 9, προβλέπεται η διασύνδεση των αρµόδιων υπη-
ρεσιών µε αξιοποίηση των τεχνολογιών πληροφορικής και επι-
κοινωνιών, σύµφωνα µε τις αρχές και τις κατευθύνσεις της
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι το δί-
κτυο διά βίου µάθησης είναι προσβάσιµο και στους πολίτες.
Κάθε πολίτης µπορεί να δει ποια προγράµµατα «τρέχουν» στην
περιφέρειά του, για να συµµετάσχει.

Το άρθρο 10 ορίζει τα του Εθνικού Κέντρου Πιστοποίησης
∆οµών ∆ιά Βίου Μάθησης και το άρθρο 11, τα του Εθνικού Ορ-
γανισµού Πιστοποίησης Προσόντων από την κατάργηση του Ορ-
γανισµού Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης. Σηµειώ-
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νω εδώ ότι αξιοποιούνται από τον καταργούµενο Οργανισµό,
εκτός βεβαίως από τις εγκαταστάσεις και τον εξοπλισµό του, το
ανθρώπινο δυναµικό και εποµένως οι γνώσεις, η εµπειρία, δη-
λαδή το κοινωνικό κεφάλαιο και κατά συνέπεια η θεσµική µνήµη
του οργανισµού στον τοµέα της αρχικής επαγγελµατικής κα-
τάρτισης και ιδιαίτερα της πιστοποίησης των αποκτώµενων µέσω
αυτής προσόντων. Αν κι οι οργανικές θέσεις στον καινούργιο ορ-
γανισµό µαζί µε αυτές που συνιστώνται στη γενική γραµµατεία
και το ΕΚΕΠΙΣ είναι υποπολλαπλάσιες, ωστόσο αξιοποιείται όλο
το προσωπικό που σήµερα υπηρετεί στον ΟΕΕΚ, όπως αναφέ-
ρεται στο άρθρο 24. Στο άρθρο καθορίζονται και όλα τα διαδι-
καστικά για τους εργαζόµενους.

Το άρθρο 12 προβλέπει επίσης µεταβατική περίοδο για τις πε-
ριφέρειες και τους δήµους, όπου, αξιοποιώντας το κοινωνικό κε-
φάλαιο και τις γνώσεις του Εθνικού Οργανισµού Πιστοποίησης
Προσόντων στα δηµόσια ΙΕΚ, που υπάγονται µέχρι σήµερα στον
οργανισµό, παραµένουν σε αυτόν για ένα ακόµη εξάµηνο από
την έναρξη της διοικητικής µεταρρύθµισης, δηλαδή µέχρι τις 30-
6-2011.

Το άρθρο 13, αναφέρεται στα κέντρα επαγγελµατικής κατάρ-
τισης.

Το άρθρο 14 ορίζει τους φορείς άτυπης µάθησης και τη δια-
δικασία εγγραφής στο µητρώο φορέων διά βίου µάθησης. Επι-
λέγεται η εγγραφή µέσω των δήµων, ώστε να προκληθεί η
ανάληψη πρωτοβουλιών σε τοπικό επίπεδο και από το εθνικό επί-
πεδο να διασφαλίζεται η υποστήριξη και ο συντονισµός.

Το άρθρο 15 προβλέπει ότι το Υπουργείο Παιδείας εκπονεί το
Εθνικό Πρόγραµµα ∆ιά Βίου Μάθησης, το οποίο περιλαµβάνει
όλες τις δράσεις διά βίου µάθησης που χρηµατοδοτούνται από
δηµόσιους πόρους. Σε πρώτη φάση το Εθνικό Πρόγραµµα ∆ια
Βίου Μάθησης εκπονείται για την προγραµµατική περίοδο 2010-
2013 και χρηµατοδοτείται από τα επιχειρησιακά προγράµµατα
του ΕΣΠΑ 2007-2013 και εθνικούς πόρους. Άρθρο 24, παράγρα-
φος 2.

Το άρθρο 16 προσδιορίζει τα βασικά χαρακτηριστικά του υπό
διαµόρφωση εθνικού πλαισίου προσόντων, στη βάση µιας συµ-
φωνίας που θα διασφαλίζει την ποιότητα και την αµοιβαία εµπι-
στοσύνη κράτους και κοινωνικών εταίρων.

Το άρθρο 17 προβλέπει τη συγκρότηση και τήρηση των ακό-
λουθων µητρώων: Πρώτον, του ηλεκτρονικού µητρώου διά βίου
µάθησης ατόµων, στο οποίο οι πολίτες εγγράφουν τις µαθησια-
κές διαδροµές και τα προσόντα που αποκτούν. ∆εύτερον, του
µητρώου εκπαιδευτών των φορέων. Και τρίτον, του µητρώου φο-
ρέων διά βίου µάθησης.

Το άρθρο 18 αναφέρει τα κίνητρα διά βίου µάθησης που θα
συµβάλουν στην εδραίωση µιας γενικότερης κουλτούρας, που
όλοι συµφωνήσαµε εδώ ότι χρειάζεται στη χώρα, στο πλαίσιο
µιας πολιτικής που πιστεύει ότι η παροχή κινήτρων για τη συµ-
µετοχή αποτελεί βασικό συστατικό για την ανάπτυξή της. Τα κί-
νητρα απευθύνονται τόσο στα άτοµα, όσο και σε εργοδότες και
στους φορείς παροχής υπηρεσιών µη τυπικής και άτυπης µάθη-
σης.

Αναφέραµε τα κίνητρα. Ίσως βασικότερο απ’ όλα είναι η δυ-
νατότητα αναγνώρισης και πιστοποίησης µέσω της δηµιουργίας
του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων, αλλά και η χορήγηση ειδικών
εκπαιδευτικών αδειών, των εκπαιδευτικών λογαριασµών µε τη
συµµετοχή του εργοδότη, των ατοµικών λογαριασµών µαθησια-
κού χρόνου από τον υπερωριακό χρόνο, τη σύνδεση της αξιο-
λόγησης των φορέων της διά βίου µάθησης µε τη χρηµατο-
δότησή τους. Ο εκπαιδευτικός λογαριασµός είναι ένα ισχυρό κί-
νητρο, γιατί επιτρέπει στον ίδιο τον εργαζόµενο να επιλέξει το
πρόγραµµα που θέλει να παρακολουθήσει, χωρίς να είναι υπο-
χρεωτικό αυτό να συνδέεται µε το αντικείµενο της εργασίας του.

Τέλος, η σύνδεση της µη τυπικής εκπαίδευσης µε την τυπική,
όπως είπαµε, µέσω σπονδυλωτών προγραµµάτων που παρέχουν
πιστωτικές µονάδες, είναι µια µεγάλη καινοτοµία για το ελληνικό
σύστηµα που έχει µάθει να δηµιουργεί αδιέξοδα πολλές φορές,
µια καινοτοµία ανθρωποκεντρική, καθώς δεν είµαστε πια δέσµιοι
επιλογών που κάναµε κάποια στιγµή στα δεκαεπτά µας, αλλά
µπορούµε να κάνουµε καινούργιες επιλογές, να εξελισσόµαστε
και να βρίσκουµε καινούργια ενδιαφέροντα.

Με το άρθρο 19 επιχειρείται η διασφάλιση της ποιότητας µε
την εκπαίδευση και αξιολόγηση των εκπαιδευτών και την παρα-
κολούθηση και αξιολόγηση των προγραµµάτων του Εθνικού ∆ι-
κτύου ∆ιά Βίου Μάθησης, µε τη γενική γραµµατεία να έχει τον
επιτελικό ρόλο.

Με το άρθρο 20 διαφαίνεται η βούληση του νοµοθέτη να µη
µείνουν ανενεργές οι διατάξεις του νοµοσχεδίου και να διασφα-
λιστούν οι πόροι, οι δράσεις, η τεχνογνωσία που απαιτούνται για
την εφαρµογή τους. Έτσι το πρόγραµµα εφαρµογής παρέχει την
αναγκαία επιστηµονική, διοικητική και τεχνική υποστήριξη στους
φορείς του Εθνικού ∆ικτύου ∆ιά Βίου Μάθησης και ιδίως στους
φορείς διοίκησης, όπως στις περιφέρειες και τους δήµους, για
την έγκαιρη ποιοτική και αποτελεσµατική εφαρµογή των ρυθµί-
σεων του παρόντος νόµου, µε ρεαλισµό και κατανόηση προς την
παρούσα κατάσταση.

Στο άρθρο 21, εξειδικεύεται ο θεσµός των προγραµµατικών
συµβάσεων. Στις περιφέρειες ανατίθεται η λειτουργία και η δια-
χείριση των δηµόσιων ΙΕΚ, στους δήµους των κέντρων διά βίου
µάθησης και η εφαρµογή των προγραµµάτων των κέντρων περι-
βαλλοντικής Εκπαίδευσης.

Ο θεσµός των προγραµµατικών συµβάσεων δεν διασφαλίζει
µόνο την αποκέντρωση των δοµών, αλλά και τη δυνατότητα συ-
νεργασιών και τη δηµιουργία ουσιαστικών συστηµικών σχέσεων
των φορέων του δικτύου. Με την υπογραφή του παρόντος θα
είναι έτοιµη η προγραµµατική σύµβαση µεταξύ Γενικής Γραµµα-
τείας ∆ιά Βίου Μάθησης και ΕΟΠΠ, ώστε να µην υπάρξει διοι-
κητικό κενό, όπως έτοιµο µε την ψήφιση του νόµου θα είναι και
το Εθνικό Πρόγραµµα ∆ιά Βίου Μάθησης.

Με το άρθρο 22 διαµορφώνεται το πλαίσιο για τη συµµετοχή
της σχολικής κοινότητας και της τοπικής κοινωνίας στον τοπικό
προγραµµατισµό, σύνδεσης δηλαδή µε τη διά βίου µάθηση, και
µε το άρθρο 23, µεταφέρονται οι νοµαρχιακές επιτροπές λαϊκής
επιµόρφωσης στους δήµους, µε διασφάλιση του προσωπικού και
των αναγκαίων πόρων.

Με το άρθρο 24 προσδιορίζονται οι µεταβατικές διατάξεις
εφαρµογής του νόµου, για να µη δηµιουργηθεί νοµοθετικό κενό.
Ως πρώτη φάση εφαρµογής του εθνικού προγράµµατος ορίζεται
η τριετία 2010-2013. Προκειµένου δε για την ενεργοποίηση της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, προβλέπεται ότι αν δεν έχουν µέχρι την
1-1-2012 συγκροτήσει τις υπηρεσίες διά βίου µάθησης, δεν θα
χρηµατοδοτούνται. Προβλέπεται τριετής µεταβατική περίοδος,
κατά την οποία ο Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προσόντων
θα συνεχίσει να εκπονεί προγράµµατα αρχικής επαγγελµατικής
κατάρτισης, µέχρι η Γενική Γραµµατεία ∆ιά Βίου Μάθησης να
αποκτήσει την αναγκαία υποδοµή.

Ρυθµίζονται διαδικαστικά ζητήµατα µεταφοράς ακίνητης πε-
ριουσίας και προσωπικού από τον ΟΕΕΚ στον ΕΟΠΠ. Προστέ-
θηκε µάλιστα ότι λήγει αζηµίως για το δηµόσιο η θητεία του
προέδρου, αντιπροέδρου και µελών του διοικητικού συµβουλίου
του οργανισµού και αναφέρεται ότι µπορούν, µε αίτησή τους, οι
εργαζόµενοι να ενταχθούν στις οργανικές θέσεις του Εθνικού
Οργανισµού Πιστοποίησης Προσόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Σε άλλη περίπτωση µετατάσσονται στη Γενική Γραµµατεία ∆ιά

Βίου Μάθησης και στις λοιπές υπηρεσίες του Υπουργείου Παι-
δείας, µε υπουργική απόφαση. Για την µετάταξη λαµβάνονται υπ’
όψιν οι προτιµήσεις των υπαλλήλων. Με την ευκαιρία, γνωρίζο-
ντας και την ευαισθησία σας, κυρία Υπουργέ, γι’ αυτά τα θέµατα,
θα ήθελα να σας κάνω µια ερώτηση που ξέρετε ότι απασχολεί
πολύ κόσµο και κυρίως τους εκπαιδευτικούς στα ιδιωτικά σχο-
λεία, για το αν υπάρχει κάποια πρόβλεψη ώστε να µη γίνει πραγ-
µατικότητα ο φόβος, τον οποίο έχουν, για κάποιες απολύσεις
που ακούγεται έντονα. Μου έχει τεθεί. Το ξέρετε κι εσείς το ζή-
τηµα. Αν έχετε την καλοσύνη, δώστε µας κάποια διευκρίνιση.

Η ρύθµιση του άρθρου 25 του σχεδίου νόµου, αφορά στις µε-
τεγγραφές φοιτητών και σπουδαστών από το ακαδηµαϊκό έτος
2010-2011. Στόχος είναι οι µετεγγραφές να γίνονται µε τον πλέον
αδιάβλητο και αντικειµενικό τρόπο, µε βάση τις ανάγκες και την
επίδοση των φοιτητών και σπουδαστών και επιχειρείται να αντι-
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µετωπιστεί σε πρώτη φάση το πολυδιάστατο πρόβληµα µέχρι να
συγκροτηθεί µια συνολική βεβαίως αντιµετώπιση του θέµατος
των µετεγγραφών µε το νοµοσχέδιο που θα φέρουµε για την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση.

Στέκοµαι απλά στον κοινωνικό χαρακτήρα των διατάξεων όπου
δεδοµένης της οικονοµικής συγκυρίας το Υπουργείο προνοεί και
επιτρέπει τη µετεγγραφή νεοεισαχθέντων φοιτητών και σπουδα-
στών για οικονοµικούς λόγους εφόσον ο µέσος όρος του συνο-
λικού οικογενειακού εισοδήµατος των τριών τελευταίων ετών δεν
υπερβαίνει το ποσό των σαράντα πέντε χιλιάδων. Στην ίδια κα-
τεύθυνση δίνεται η δυνατότητα αδελφών να µετεγγράφονται
ελεύθερα στα αντίστοιχα τµήµατα πανεπιστηµίων ή ΤΕΙ εκτός λε-
κανοπεδίου Αττικής και Νοµού Θεσσαλονίκης, απαλλάσσοντας
βεβαίως τις οικογένειες από το βάρος της συντήρησης τριών νοι-
κοκυριών, ενώ ταυτόχρονα επιχειρήθηκε µία σηµαντική µείωση
του χρόνου στη διαδικασία των µετεγγραφών µέσω νέου πλη-
ροφοριακού συστήµατος.

Κοινωνική είναι και η διάταξη του άρθρου 26, µε την οποία ει-
σάγεται µία καινοτοµία, ο θεσµός των ζωνών εκπαιδευτικής προ-
τεραιότητας µε βασικό στόχο βεβαίως την άρση των εκπαιδευ-
τικών ανισοτήτων καθώς και τη διευκόλυνση της πρόσβασης και
ένταξης στην εκπαίδευση των µαθητών από διαφορετικά κοινω-
νικά και πολιτισµικά περιβάλλοντα µέσω της λειτουργίας υπο-
στηρικτικών δράσεων. ∆εν καταλαβαίνω γιατί αυτό δεν βρήκε την
οµόφωνη συναίνεση τουλάχιστον από τα κόµµατα της άλλης Αρι-
στεράς, όπως και στις τρεις τροπολογίες που κατατέθηκαν -οι
οποίες βεβαίως δεν έχουν καµµία επιβάρυνση για τον προϋπο-
λογισµό- γιατί το Κοµµουνιστικό Κόµµα αισθάνθηκε την υποχρέ-
ωση να υποστηρίξει κάποιους «έξυπνους» που χρησιµοποιούσαν
το θεσµό των νυχτερινών σχολείων ακριβώς για να µπορέσουν να
έχουν κάποια οφέλη που δεν δικαιούνται.

Άλλο ένα αδιέξοδο καταργεί το νοµοσχέδιο µε τη ρύθµιση για
την ελληνοµάθεια σύµφωνα µε την οποία εξετάσεις για το πι-
στοποιητικό επαρκούς γνώσης της ελληνικής γλώσσας µπορούν
να δώσουν και όσοι δεν έχουν παρακολουθήσει το πρόγραµµα
του Ι∆ΕΚΕ που είχε ούτως ή άλλως περιορισµένες θέσεις.

Θα µου επιτρέψετε να κλείσω µε µία προσωπική εξοµολόγηση.
Όταν αποφασίστηκε να είµαι ο εισηγητής αυτού του νοµοσχε-
δίου, πέρα από τη χαρά και την τιµή που µου έγινε να εισηγηθώ
ένα τέτοιο σηµαντικό νοµοσχέδιο, είχα και τη χαρά να πιστεύω
ότι θα ήταν οµοφώνως αποδεκτό, ενδεχοµένως µε την εξαίρεση
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Άκουσα τις όποιες επισηµάνσεις
από τους κυρίους εισηγητές ότι όλοι είναι υπέρ της διά βίου µά-
θησης, αλλά στην πράξη λένε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο πολύ-
πλοκο, ένα νοµοσχέδιο γενικόλογο. Θα έλεγα ότι αυτά είναι
προφάσεις εν αµαρτίαις. Μάλλον είχε ληφθεί η απόφαση να
είστε κατά αυτού του νοµοσχεδίου.

Όπως πολύ σωστά επισήµανε χθες το Κοµµουνιστικό Κόµµα,
αν το ίδιο νοµοσχέδιο ερχόταν στο Ευρωκοινοβούλιο, οι Ευρω-
βουλευτές των κοµµάτων σας θα το ψήφιζαν. ∆εν ξέρω τι είναι
αυτό που κάνει να υπάρχει διάκριση ανάµεσα στην Ευρωβουλή
και στην ελληνική Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Κεδίκογλου,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας,
επειδή χθες παραιτηθήκαµε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η ανοχή έγινε διπλα-
σιασµός του χρόνου.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Χθες παραιτηθήκαµε των δευτερο-
λογιών µε τη λογική ότι θα µπορούσαµε για λίγο παραπάνω να
αναπτύξουµε κάποιες απόψεις. Κλείνω σε ένα λεπτό, αν έχετε
την καλοσύνη. Σας ευχαριστώ.

Εγώ πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο είναι τόσο πολύπλοκο όσο πο-
λύπλοκη είναι και η κοινωνία µας και τόσο ευρύ όσο είναι το αντι-
κείµενο της διά βίου µάθησης. Το νοµοσχέδιο θέτει το συνολικό
πλαίσιο, τις προδιαγραφές, τους φορείς, τους κανόνες και είναι
τόσο γενικό, ώστε να επιτρέπει την ανάπτυξη και τόσο περιορι-
στικό, ώστε να υπάρχει έλεγχος του δηµοσίου χρήµατος και µε-
τρήσιµο αποτέλεσµα. Απορώ πώς η Νέα ∆ηµοκρατία µπορεί να

καταψηφίζει επί της αρχής ένα τέτοιο νοµοσχέδιο όπου όλοι οι
φορείς, όπως αναφέρθηκε, ήταν υπέρ, ακόµα και οι επιχειρήσεις
του ιδιωτικού τοµέα. Είναι ένα καθολικής αποδοχής εγχείρηµα
και φαίνεται ότι πλέον είναι στρατηγική επιλογή να λέτε «όχι» σε
όλα, ακόµα και σε θέµατα παιδείας όπου απαιτείται συναίνεση.

Ακούσαµε από τον εισηγητή του ΛΑΟΣ να αναρωτιέται για ποιο
λόγο ζητείται πιστοποίηση προσόντων ενώ είπαµε ότι πρόκειται
για µια εθνική ανάγκη µε το εθνικό πλαίσιο πιστοποίησης προ-
σόντων που πρέπει να γίνει σ’ όλες τις χώρες.

Για την Αριστερά ή τα κόµµατα της άλλης Αριστεράς αναφέρ-
θηκα και στην επιτροπή. Σ’ όλη την Ευρώπη είναι υπέρ της ορ-
γάνωσης και της ανάπτυξης της διά βίου µάθησης γιατί αυτό
είναι υπέρ των εργαζοµένων. Το να είµαστε ενάντια εδώ στην Ελ-
λάδα θεωρώ ότι είναι παράλογο γιατί αν ένας άνθρωπος ο
οποίος δεν µπόρεσε να έχει τα εφόδια από µικρό παιδί, έχει επι-
τέλους την ευκαιρία να πιστοποιήσει τα προσόντα του και την
εµπειρία που απέκτησε, εγώ το βλέπω αυτό ως κάτι καθαρά αν-
θρωποκεντρικό και απελευθερωτικό για τον ίδιο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνω πραγµατικά χαρούµενος που
στη δεδοµένη χρονική στιγµή της οικονοµικής συγκυρίας ειση-
γούµαι ένα νοµοσχέδιο που δίνει στον πολίτη. ∆εν του παίρνει,
του δίνει γνώση και απελευθερώνει τις δηµιουργικές δυνάµεις
της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειση-
γητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σάββας Αναστασιάδης.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας θα κάνω ένα µικρό σχόλιο για τον απελθόντα συ-

νάδελφο από το Βήµα και θα του πω ότι καλό θα είναι τις ειση-
γήσεις των κοµµάτων να τις παρακολουθεί και να µην τις
ερµηνεύει αυθαίρετα, δηλαδή να παρακολουθεί τη διαφωνία, την
προσπάθεια σύνθεσης και βοήθειας που θέλει να δώσει η κάθε
παράταξη εδώ.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Τα παρακολουθούµε όλα.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, για την ψήφιση του νοµοσχεδίου για τη διά βίου µά-
θηση έγινε και στην επιτροπή αλλά και στη Βουλή µία εξαντλη-
τική συζήτηση µε τις θέσεις και τις απόψεις που εκφράζει η κάθε
πλευρά και η κάθε παράταξη του Κοινοβουλίου, µία καλοπροαί-
ρετη, θα έλεγα, συζήτηση µε κριτική, αλλά πάντα προς την κα-
τεύθυνση της βελτίωσης του σχεδίου νόµου που συζητάµε
σήµερα έτσι ώστε να έχει τα βέλτιστα αποτελέσµατα. Άλλωστε
τονίστηκε κατά κόρον εδώ µέσα απ’ όλες τις πλευρές ότι στο
θέµα της παιδείας δεν χωρούν ούτε µικρόψυχες, ούτε µικρο-
κοµµατικές αντιπαραθέσεις και νοµίζω ότι τουλάχιστον σ’ αυτό
συµφωνούµε όλοι.

Θα ήθελα να κάνω µία γενική παρατήρηση στο θέµα που συ-
ζητάµε εξαρχής, ότι δηλαδή δεν έχει να κάνει µε την αναγκαιό-
τητα ή µη της διά βίου µάθησης αλλά µε το κατά πόσο αυτή θα
µπορέσει να λειτουργήσει για να διορθώσει παραλείψεις του πα-
ρελθόντος στο πλαίσιο του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα.
Χρειάζεται κατ’ αρχάς να ενισχυθεί η υποχρεωτική εκπαίδευση
που επιβάλλεται να γίνει περισσότερο αποτελεσµατική. Πρέπει
να εξαλείψουµε όλα τα προβλήµατα όσο είναι δυνατόν στην
έναρξη της κάθε σχολικής χρονιάς όπως αυτά που παρατηρούµε
και αντιµετωπίζουµε αυτές τις µέρες αλλά και κατά τη διάρκεια
της σχολικής χρονιάς, να κάνουµε πιο αποτελεσµατικά όλα τα
επίπεδα της εκπαίδευσης, της πρωτοβάθµιας, της δευτεροβάθ-
µιας, της τριτοβάθµιας, της τεχνολογικής, να µην έχουµε προ-
βλήµατα στις πανελλαδικές εξετάσεις όπως είχαµε και φέτος,
αλλά να αντιµετωπίσουµε και προβλήµατα σαν αυτά που ζούµε
σήµερα µε την έναρξη της σχολικής χρονιάς. Είναι καλύτερα να
προλάβουµε να εκπαιδεύσουµε τους πολίτες στο αρχικό στάδιο
της ζωής τους παρά να έχουµε την ανάγκη να δηµιουργήσουµε
δοµές για την αντιµετώπιση ενδεχόµενων παραλείψεων του πα-
ρελθόντος.

Βεβαίως είναι απαραίτητη η συνεχής επιµόρφωση για να µπο-
ρέσει κανείς να παρακολουθεί την ταχύτητα των σύγχρονων εξε-
λίξεων. Πρέπει να περιορίσουµε όσο είναι δυνατόν αυτήν την
ανάγκη ενισχύοντας την τυπική εκπαίδευση. Ανέφερα και στην
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επιτροπή ότι έχω αντιληφθεί προσωπικά αυτήν την ανάγκη έπαρ-
χος ων στη Νοµαρχία Θεσσαλονίκης όπου εκεί είχαµε οργανώ-
σει µία σειρά διαλέξεων άτυπης διά βίου εκπαίδευσης σε
συνεργασία µε το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας. Η παρακολούθηση
φυσικά ήταν εθελοντική και όχι υποχρεωτική και χωρίς κανένα
κίνητρο, όµως τα αποτελέσµατα ήταν εντυπωσιακά. Αυτό είναι
ίσως το «κλειδί» της επιτυχίας, η εθελοντική και χωρίς κίνητρα
παρακολούθηση του ενός σκέλους του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε διότι έχουµε και την άλλη πλευρά, την ενίσχυση ή τη συ-
µπλήρωση των επαγγελµατικών γνώσεων που βεβαίως θα έχει
και κίνητρα.

Εδώ υπάρχει και το θέµα του επαγγελµατισµού, δηλαδή το
πώς αντιµετωπίζει κανείς τη διά βίου µάθηση ή τον εµπλουτισµό
των γνώσεών του, δηλαδή πόσο επαγγελµατίας νιώθει ο µηχανι-
κός ή ο ηλεκτρολόγος που θέλει να παρακολουθεί τις εξελίξεις,
εκτός αν αρκείται σ’ αυτά που έχει µάθει στην αρχική του εκπαί-
δευση. Νοµίζω ότι αυτό είναι το σηµαντικότερο σηµείο που πρέ-
πει να δούµε και στο οποίο πρέπει να επικεντρωθούµε.

Όσον αφορά στην κατ’ άρθρο συζήτηση είπαµε και στην επι-
τροπή ότι ψηφίζουµε τα άρθρα 1, 2 και 3 και αυτό καταρρίπτει
τον ισχυρισµό του συναδέλφου διότι δεν είµαστε αντίθετοι ούτε
στη λογική ούτε στη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου.

Με το άρθρο 4 προβλέπονται διάφορες ρυθµίσεις και η τα-
κτοποίηση λεπτοµερειών µε έκδοση προεδρικών διαταγµάτων
στο µέλλον.

Ρυθµίζονται, για παράδειγµα, τα θέµατα που αφορούν στη δια-
δικασία αδειοδότησης και πιστοποίησης των φορέων που θα πα-
ρέχουν υπηρεσίες εκπαίδευσης και τα απαιτούµενα έντυπα και
τα δικαιολογητικά. Γι’ αυτό το άρθρο 4, το καταψηφίζουµε.

Το άρθρο 5 επίσης το καταψηφίζουµε για τους ίδιους λόγους.
Βέβαια, σε ό,τι αφορά όλες τις διατάξεις που προβλέπουν την
έκδοση υπουργικών αποφάσεων, αυτές κρίνονται και είναι αντί-
θετες προς το άρθρο 43 του Συντάγµατος.

Το ίδιο προβλέπεται και στο άρθρο 5 και το καταψηφίζουµε.
Στο άρθρο 6 νοµίζω ότι είναι πολύ θετική η προσπάθεια όλες

αυτές οι δοµές να µπουν κάτω από µια οµπρέλα για να είναι
ακόµη πιο λειτουργικές.

Για τα άρθρα 7 και 8, που αφορούν την αποκέντρωση της διά
βίου µάθησης, είπαµε µε επιφυλάξεις ότι πρέπει να εξασφαλιστεί
και η λειτουργία, αλλά και οι πόροι και στις νέες περιφέρειες και
στους δήµους.

Τα ψηφίζουµε αυτά τα άρθρα, καθώς και το άρθρο 9, που
αφορά την ηλεκτρονική διακυβέρνηση.

Στα άρθρα 10 και 11 για τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης
Προσώπων λέµε όχι, διότι είναι αδιανόητο να δεχθούµε τη ρύθ-
µιση όλων αυτών των θεµάτων µε δεκατρία προαιρετικά διατάγ-
µατα.

Το άρθρο 12 επίσης το καταψηφίζουµε, όπως και το άρθρο 13,
για να µην επαναλαµβάνω τα ίδια, γιατί είναι ίδια η αιτιολογία και
η φιλοσοφία.

Τα άρθρα 14 και 15 τα ψηφίζουµε.
Το άρθρο 16, όχι.
Το άρθρο 17, το ψηφίζουµε.
Τα άρθρα 18, 19, 20, όχι.
Τα άρθρα 21, 22 και 23, ναι.
Στο άρθρο 24 στις παραγράφους 7 και 8, που αφορούν τη µε-

ταφορά των υπαλλήλων του ΟΕΕΚ, νοµίζω ότι έγινε η ρύθµιση
όπως είπαµε, να µεταφέρονται µε τα ίδια δικαιώµατα σε προσω-
ποπαγείς θέσεις.

Για το ίδιο άρθρο, το 24, για την παράγραφο που αφορά τους
δικηγόρους που απασχολούνταν στον ΟΕΕΚ, δεν είχαµε κάνει
καµµία συζήτηση στην επιτροπή. Αναφέρεται στο άρθρο ότι µπο-
ρούν να µεταφερθούν. Να αντικατασταθεί αυτό µε ρητή ανα-
φορά «µεταφέρονται σε άλλες θέσεις».

Το άρθρο 24 στην παράγραφο 19 αναφέρεται στους υπαλλή-
λους της µονάδας διοίκησης που είναι είκοσι, ιδιωτικού δικαίου,
οι οποίοι αναφέρεται µεν ότι µεταφέρονται σε άλλες θέσεις,
αλλά είχαµε πει να αναφερθεί «εάν δεν υπάρχουν κενές θέσεις
στον ΟΕΕΚ», γιατί είναι εβδοµήντα µόνο οι θέσεις. Να µπορούν
να µεταφερθούν, λοιπόν, σε άλλες θέσεις στο ίδιο Υπουργείο.

Το άρθρο 24, λοιπόν, το ψηφίζουµε µε αυτές τις παρατηρή-

σεις που κάναµε.
Στο άρθρο 25, που αφορά τις µετεγγραφές, γίνεται µια προ-

σπάθεια διεύρυνσης των µετεγγραφών και είναι προς τη θετική
κατεύθυνση. Γίνεται, όµως, µια αδικία. Οµαδοποιούνται τα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα στο λεκανοπέδιο Αττικής και στο
Νοµό Θεσσαλονίκης. Υπάρχει, όµως, ένα παράδοξο. Το ΤΕΙ Χαλ-
κίδας οµαδοποιείται µε τα άλλα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
του λεκανοπεδίου Αττικής.

Και θα πω εγώ ένα παράδειγµα. Εάν ένας φοιτητής –αναφέ-
ροµαι στους πολύτεκνους, γιατί αφορά αυτούς αυτό το θέµα-
που είναι στο ΤΕΙ της Πάτρας, ζητήσει µετεγγραφή σε ένα από
τα ΤΕΙ του Λεκανοπεδίου και πάρει µετεγγραφή στο ΤΕΙ Χαλκί-
δας, ποια θα είναι η διαφορά γι’ αυτόν, για την οικογένειά του;
Νοµίζω ότι αυτό για τη συγκεκριµένη οµάδα, αλλά και για τις
άλλες είναι άδικο και πρέπει να το δούµε.

Εάν εν τοιαύτη περιπτώσει εµµένετε σε αυτήν τη θέση, νοµίζω
ότι για τη φετινή χρονιά τουλάχιστον γι’ αυτές τις µετεγγραφές
να ισχύσει το παλαιό καθεστώς, διότι όταν έγινε το µηχανογρα-
φικό, όταν έκαναν δηλαδή οι επιτυχόντες το µηχανογραφικό, δεν
γνώριζαν ούτε το νόµο ούτε τι αλλαγές θα φέρει. ∆ηλαδή ερχό-
µαστε αναδροµικά και αναγκάζουµε κάποιους φοιτητές –ενδε-
χοµένως να µην υπάρχει και κανένας, µακάρι να µην υπάρχει-
που θα θέλουν να µετεγγραφούν, να µην µπορούν να έχουν αυτό
το δικαίωµα και να απολαµβάνουν αυτήν την ευεργετική διάταξη.

Εκεί πρέπει να δούµε και το θέµα των ΑΜΕΑ. Νοµίζω ότι στο
σύνολο των φοιτητών είναι παρά πολύ λίγοι και πρέπει και αυ-
τούς να τους αντιµετωπίσουµε µε την ίδια ευαισθησία. Να έχουν
το δικαίωµα και τα παιδιά γονέων µε ΑΜΕΑ να µετεγγράφονται
µε ευκολία.

Επίσης, κάτι για το οποίο είχα µια όχληση και φαντάζοµαι και
εσείς, κυρία Υφυπουργέ, είναι το θέµα των φοιτητών του εξωτε-
ρικού που ασθενούν κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους από
βαριές ασθένειες, όπως οι ανίατες ασθένειες (καρκίνος κ.λπ.).

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ποιος τις πιστοποιεί
αυτές;

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Αυτό είναι ένα άλλο θέµα. ∆εν
µπορεί µια ασθένεια βαριά να µην έχει πιστοποίηση.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ξέρετε πόσες θα προ-
κύψουν;

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Ναι, έχετε δίκιο, αλλά νοµίζω ότι
είναι πολύ απάνθρωπο να υπάρχει ένα τέτοιο γεγονός, γιατί αυτά
θα είναι ελάχιστα, και να µη σκύψει η πολιτεία να το αντιµετωπί-
σει όπως θα έπρεπε.

Και το άρθρο 25, όπως είπα, το ψηφίζουµε µε τις παρατηρή-
σεις που κάναµε.

Στο άρθρο 68 στην παράγραφο 14 –το είπαµε και στην επι-
τροπή- αναφέρεται ότι οι περιφερειακοί διευθυντές εκπαίδευσης
τοποθετούνται σε θέσεις σχολικών συµβούλων µέχρι την έναρξη
της διαδικασίας επιλογής. Αυτό θα το δούµε. Να πάει µέχρι την
επιλογή ή µέχρι το τέλος της σχολικής χρονιάς.

Με αυτές, λοιπόν, τις παρατηρήσεις ψηφίζουµε και το άρθρο
αυτό.

Εγώ νοµίζω ότι η συζήτηση που έγινε αυτές τις µέρες στη
Βουλή ήταν πολύ εποικοδοµητική και εύχοµαι, παρ’ ότι έχουµε
τις επιφυλάξεις µας και παρ’ ότι είπαµε όχι κατ’ αρχήν, όχι προς
τη φιλοσοφία, όσον αφορά τη συγκρότηση και τη δοµή και την
πολυπλοκότητα του νόµου, ελπίζω ο νόµος αυτός να έχει τα κα-
λύτερα αποτελέσµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειδικός
αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Γιάννης
Ζιώγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χθες η κυρία Υπουργός διερω-

τήθηκε γιατί καταψηφίζει, γιατί καταγγέλλει το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος το νοµοσχέδιο. ∆εν θέλει τη βελτίωση της ζωής
των εργαζοµένων µε την απόκτηση επιπλέον προσόντων; Αυτό
το ερώτηµα ίσως δεν έχει και χρείαν απάντησης, όµως να µην
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εκληφθεί ως αδυναµία.
Η απάντηση βέβαια δίνεται από την ίδια τη ζωή. Οι εργατικές

οικογένειες, οι αγροτικές, οι οικογένειες των ανέργων και των
αυτοαπασχολούµενων σε χώρους δουλειάς, αλλά και σε χώρους
διαµονής βλέπουν ποιος είναι µε ποιον, ποιος είναι αυτός που
υπηρετεί µε συνέπεια αυτό το σάπιο κοινωνικοπολιτικό σύστηµα
και ποιοι είναι αυτοί που συµπαραστέκονται, ποιοι αγωνίζονται
να αποκρούσουν αυτήν την αντιλαϊκή λαίλαπα της Κυβέρνησης,
ποιοι παλεύουν να ανοίξει ο άλλος δρόµος ανάπτυξης, ποιος,
ποιοι, ποιες είναι οι πολιτικές δυνάµεις, ποια είναι η πολιτική δύ-
ναµη που παλεύει για την απελευθέρωση της εργατικής τάξης,
ώστε να παίξει αυτή τον ιστορικό της ρόλο.

Επιµόρφωση. Σε τι µεριµνάτε; Από ποιον δίνεται; ∆ηλαδή από
ιδιώτες -αυτό είναι το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης. Πώς δίνεται;
Επί χρήµασι προφανώς. Γιατί δίνεται; Για να αυξηθεί ο βαθµός
εκµετάλλευσης, δηλαδή να φτωχύνει ακόµη περισσότερο η ερ-
γατική δύναµη, δηλαδή να αυξηθούν τα κέρδη των επιχειρηµα-
τιών.

Κυρία Υπουργέ, όλη η νέα γνώση, οι εφαρµογές της, η τεχνο-
λογία που ενσωµατώθηκε στην παραγωγή τον τελευταίο µισό
αιώνα, όλο αυτό το κοινωνικό προϊόν πόσο βελτίωσε αλήθεια την
καθηµερινή ζωή των εργαζοµένων σε χρόνο καθηµερινής εργα-
σίας;

Ενώ η παραγωγικότητα έχει εκτιναχθεί, πόσο ελαττώθηκε ο
χρόνος ηµερήσιας δουλειάς του εργαζόµενου; Πόσο αυξήθηκαν
οι αποδοχές του; Πόσο ελαττώθηκε η εντατικοποίηση της δου-
λειάς του; Όλα αυτά βέβαια ηχούν από παράξενα έως και ειρω-
νικά, γιατί ξέρουµε όλοι την απάντηση.

Όλο αυτό το προϊόν, όλη αυτή η ανθρώπινη δηµιουργία στρά-
φηκε υπέρ ή κατά του εργαζόµενου; Τί έγινε µε τον ενεργό ερ-
γασιακό χρόνο στη ζωή του εργαζόµενου; Στα εβδοµήντα χρόνια
πάµε. Και ο νέος εργαζόµενος θα πάρει σύνταξη, µε βάση τα µε-
ροκάµατα που κάνει κάθε χρόνο και δίνει το ΙΚΑ ως πληροφορία,
στα εκατόν δεκαεννέα έτη!

Αυτή η άνοδος, λοιπόν, και η έκρηξη παραγωγικότητας έχει
ως αποτέλεσµα το Εθνικό Ακαθάριστο Προϊόν να υπερδεκαπλα-
σιαστεί από το 1980. Η αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων,
όµως, έχει παραµείνει στο 1980. Ποιος κέρδισε, λοιπόν, όλον
αυτόν τον τεράστιο πλούτο; Το κεφαλαιοκρατικό σας σύστηµα
είναι η µήτρα που γεννά αυτήν την καθηµερινή βαρβαρότητα που
περιγράψαµε και που αρνητική εµπειρία δεν έχει µόνο ο ελληνι-
κός λαός αλλά και όλη η Ευρώπη, οι λαοί των ευρωπαϊκών
χωρών.

Αλήθεια ποιοι ευθύνονται για το ένα εκατοµµύριο ανέργους
στη χώρας µας, που έχουν ήδη απόλυτη πτώση του βιοτικού επι-
πέδου και της αγοραστικής δύναµης για πρώτη φορά µετά τη
Μεταπολίτευση; Για τον εργασιακό µεσαίωνα, για την πνευµα-
τική και ψυχολογική -και µερικές φορές- και βιολογική εξόντωση
της νέας γενιάς, ποιος ευθύνεται; Τα κόµµατά σας και οι πολιτι-
κές σας. Εσείς που ασκήσατε την εξουσία και που βάζετε πλάτη
να περνάει αυτή η πολιτική.

Η θέση µας για την επιµόρφωση: Είναι µια αναγκαία προφα-
νώς διαδικασία, αλλά να γίνεται µε ευθύνη του κράτους, που θα
παρέχεται από πανεπιστηµιακά τµήµατα και δηµόσιες επαγγελ-
µατικές σχολές, που ο επιµορφωνόµενος θα απολαµβάνει πλή-
ρως τις αποδοχές του και όλα τα ασφαλιστικά και συνταξιο-
δοτικά δικαιώµατα όσο διάστηµα αυτός επιµορφώνεται.

Έχετε ως οδηγό και ευαγγέλιο την υλοποίηση της στρατηγι-
κής της Λισαβόνας, που σηµαίνει αυτό που είπαµε προηγουµέ-
νως: Αύξηση του βαθµού εκµετάλλευσης των εργαζοµένων και
φτωχότερη εργατική δύναµη. Το νοµοσχέδιο που καταθέτετε
αυτό ακριβώς εξυπηρετεί.

Επειδή αναφερθήκαµε στη συζήτηση στην επιτροπή για τα
άρθρα, θα πάω κατευθείαν στο άρθρο 24, σεβόµενος και το
χρόνο. Τα υπόλοιπα βρίσκονται στα Πρακτικά. Επαναλαµβάνω
ότι κατά τη γνώµη µας, κατά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος,
πρόκειται περί αλλαγής εργασιακών σχέσεων, άρσης µονιµότη-
τας κάτι που εµείς είµαστε ριζικά αντίθετοι.

Η κυρία Υπουργός είχε διατυπώσει την άποψη ότι οι εργαζό-
µενοι µπορεί να αλλάζουν εργασιακή σχέση, όµως κερδίζουν
πολλά. Παρά τις διαβεβαιώσεις της ότι οι συγκεκριµένοι εργα-

ζόµενοι δεν κινδυνεύουν να απολυθούν και ότι δεν χάνουν τα δι-
καιώµατά τους, το γεγονός παραµένει πως ένας οργανισµός δη-
µόσιου δικαίου –όπως είναι ο ΟΕΚ- αντικαθίσταται από έναν
οργανισµό ιδιωτικού δικαίου όπου θα επικρατούν εργασιακές
σχέσεις ιδιωτικού τοµέα. Εποµένως η έκφρασή της ήταν παρη-
γοριά στον άρρωστο. « Να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω λάδι».

Τη µέθοδο αυτή –κλείσιµο δηµοσίων φορέων, ιδιωτικοποίηση,
αντικατάστασή τους από ιδιωτικούς φορείς- έχουν χρησιµοποιή-
σει πολλές φορές οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας
στην κατεύθυνση της επιδίωξής τους να συρρικνωθεί ο δηµόσιος
τοµέας. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί ο ΟΤΕ που ξεκί-
νησε να ιδιωτικοποιείται περίπου πριν από δεκαπέντε χρόνια και
σήµερα έχει παραδοθεί ολοσχερώς στο ιδιωτικό κεφάλαιο µε το
καθεστώς µονιµότητας να µην ισχύει για τους νεοπροσλαµβα-
νόµενους, αλλά και να καταργούνται σταδιακά πολλά από τα δι-
καιώµατα των παλαιοτέρων εργαζοµένων. Εδώ έχουν τεράστιες
ευθύνες και οι συνδικαλιστικές ηγεσίες.

Η εφαρµογή αυτής της πολιτικής θα γίνει ακόµη πιο έντονη µε
δεδοµένη την απόφαση της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ να µειώσει
τους δηµοσίους υπαλλήλους προσλαµβάνοντας ένα µόνιµο
υπάλληλο για κάθε πέντε που συνταξιοδοτούνται. Να δούµε
µήπως αυτό επεκταθεί και στην ανώτατη εκπαίδευση.

Αρνητική εµπειρία είναι οι ωροµίσθιοι στη µέση εκπαίδευση και
το π.δ. 407 –όπως είπαµε και στην επιτροπή- για τα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα που σταδιακά µετατρέπουν επί της ουσίας
τη µόνιµη εργασία σε απασχόληση ελαστικής µορφής. Ποια είναι
η θέση µας για το συγκεκριµένο άρθρο; Οι εργαζόµενοι στον
ΟΕΚ να ενταχθούν στο νέο φορέα στον ΕΟΠΠ διατηρώντας τη
µονιµότητά τους.

Όσον αφορά το άρθρο 25, εµείς λέµε δωρεάν σπουδές για
όλους τους φοιτητές και σπουδαστές. Κανένας φοιτητής και
σπουδαστής να µην είναι υποχρεωµένος να δουλεύει για να τα
βγάλει πέρα µε τα έξοδα των σπουδών του, όταν ξέρουµε ότι το
20% µε 40% των φοιτητών σταµατούν τις σπουδές τους και το
40% µε 70% εργάζονται. ∆ωρεάν σίτιση για όλους τους φοιτητές
και σπουδαστές µόνο µε την επίδειξη του «πάσο». Μηνιαίο επί-
δοµα ενοικίου και σίτισης 600 ευρώ σε όλους τους φοιτητές και
σπουδαστές που είναι από άλλες πόλεις και που το οικογενειακό
εισόδηµα δεν ξεπερνά τις 40.000 ευρώ ετησίως και για τις οικο-
γένειες όλων των ανέργων και των απολυµένων. Πρόγραµµα
άµεσης ανέγερσης νέων εστιών και αξιοποίησης της περιουσίας
των πανεπιστηµίων -που αξιοποιείται ως γνωστό για επιχειρηµα-
τικούς σκοπούς- προκειµένου να συστεγαστούν οι φοιτητές.

Ήδη από το Πανεπιστήµιο των Ιωαννίνων έχουµε την ενηµέ-
ρωση ότι το 90% των φοιτητών στο πανεπιστήµιο αυτό –δηλαδή
πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες φοιτητές- νοικιάζουν σπίτια κατα-
βάλλοντας ποσά από 300 ευρώ µέχρι 400 ευρώ το µήνα. Με το
δυσβάσταχτο κόστος σπουδών, όπου εκτός της στέγης περι-
λαµβάνονται τα έξοδα για φως και νερό, θέρµανση αλλά και τρέ-
χοντα έξοδα και που επιβαρύνει πλέον τα πενιχρά εισοδήµατα,
καταλαβαίνετε ποια είναι η πραγµατικότητα για τις εργατικές οι-
κογένειες.

Εµείς τί λέµε; Λέµε χωρίς «εάν και εφόσον», χωρίς προϋποθέ-
σεις άµεση δυνατότητα µετεγγραφής των πρωτοετών και δευ-
τεροετών στον τόπο διαµονής της οικογένειας ή των αδερφών
όπου επιθυµεί ο φοιτητής ή ο σπουδαστής. ∆ώστε λύση και όχι
άτολµα, δειλά ηµίµετρα. Εάν επιµείνετε στη ρύθµισή σας στο
άρθρο αυτό και µόνο θα ψηφίσουµε «λευκό». Τα υπόλοιπα άρθρα
προφανώς τα καταψηφίζουµε.

Όσον αφορά τις ζώνες εκπαιδευτικής προτεραιότητας, το κεί-
µενο του Υπουργείου Παιδείας αναφέρει: «Στόχος µας είναι η
επιτυχηµένη σχολική πορεία όλων χωρίς κανένα αποκλεισµό σε
ζώνες εκπαιδευτικής προτεραιότητας και αποτελούν προσπά-
θεια. Οι στόχοι της πράξης είναι οι ακόλουθοι….». Αναφέρεται
στο γενικό στόχο –τα λέω επί τροχάδην λόγω του χρόνου- και
στους ειδικούς στόχους. Υπάρχει όµως και η πραγµατικότητα.
Υπάρχει και η εµπειρία των άλλων χωρών, που θα µου επιτρέ-
ψετε, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας να την αναφέρω.

Ποια είναι η γαλλική εµπειρία γι’ αυτές τις ζώνες; Στη Γαλλία
αυτές οι ζώνες εφαρµόστηκαν στο διάστηµα από τις αρχές της
δεκαετίας του ’80. Εποµένως µιλάµε για µια τεράστια εµπειρία,
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µια ολόκληρη γενιά. ∆ιαφηµίστηκαν και καταρτίστηκαν τοπικά
προγράµµατα εκπαιδευτικής προτεραιότητας και στήριξης για
συνοικίες και υποβαθµισµένες περιοχές του Παρισιού και αλλού.
Πράγµατα ολότελα διαφορετικά από το κεντρικά εκπαιδευτικά
πρόγραµµατα, δήθεν πρωτοποριακά και προσαρµοσµένα στις
τοπικές συνθήκες και µαθησιακές ανάγκες των µαθητών από οι-
κογένειες κυρίως ανέργων, φτωχών εργατών και εξαθλιωµένων
µεταναστών.

Μετά τις εξεγέρσεις των προαστίων στο Παρίσι το Υπουργείο
Παιδείας της Γαλλίας έδωσε εντολή για δραστικά µέτρα στα σχο-
λεία αυτών των ζωνών εκπαίδευσης κατά προτεραιότητα. Ο κ.
Σαρκοζί διαπίστωνε τα επιπλέον κονδύλια στα συγκεκριµένα σχο-
λεία. Θα σας αναφέρω τη δήλωσή του ακριβώς: «∆εν αποδίδουν
άρα θα πρέπει να περικοπούν και να καταλήξουν σε εξατοµικευ-
µένα εκπαιδευτικά προγράµµατα, τα οποία θα χρηµατοδοτεί η
Τοπική Αυτοδιοίκηση µε ανταποδοτικά τέλη και έσοδα που ει-
σπράττει για την εκπαίδευση». Αυτά δεν τα γράφει ο «ΡΙΖΟΣΠΑ-
ΣΤΗΣ». Τα γράφει η «MONDE DIPLOMATIQUE».

Ο Ντε Βιλπέν µείωσε τον αριθµό των ευαίσθητων σχολείων
από δέκα χιλιάδες σε εξίµισι χιλιάδες, οµολογώντας ότι ο µεγά-
λος αριθµός τους οδηγούσε σε κατακερµατισµό και κατ’ επί-
φαση προτεραιότητα. Το σύνολο σχεδόν των παιδιών των ΖΕΠ
έφτασε στο περιθώριο και στην ανεργία, στην απελπισία και στην
οργή, γράφει η εφηµερίδα.

Στην Αγγλία η επιτροπή αξιολόγησης που συντάχθηκε από τον
επικεφαλής κ. Τίµς το 2003 αποκάλυψε ότι το αποτέλεσµα ήταν
καλύτερο στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση γιατί τα µικρότερα παι-
διά αφοµοιώνουν ευκολότερα οτιδήποτε λόγω ηλικίας ενώ στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση το πείραµα απέτυχε πλήρως. Αυτό
ήταν φυσικό καθώς όσο ανεβαίνουν οι εκπαιδευτικές βαθµίδες το
ταξικό φίλτρο αποκλεισµού και επιλογής ενισχύεται. Ο κ. Τιµς
οµολόγησε κυνικά: «οι ζώνες απέτυχαν να βοηθήσουν. Απλώς
έβαλαν το παλιό ξινισµένο κρασί σε καινούργιο µπουκάλι το
οποίο σε λίγο θα σπάσει».

Στο όνοµα της εκπαιδευτικής βοήθειας στους µειονεκτούντες
η ανεργία περνάει σε δεύτερη µοίρα, ενώ η φτώχεια εµφανίζεται
σαν τοπικό και ψυχολογικό πρόβληµα συµπαράστασης και όχι
ως κοινωνικό και συνολικό που είναι. Αυτή είναι η προσπάθεια
µέσω του νοµοθετήµατος.

Σίγουρα θα έχει επείγουσα προτεραιότητα το Πέραµα και ο
Ασπρόπυργος, τα τεχνικά και επαγγελµατικά σχολειά, οι αδύνα-
µοι κρίκοι που απαξιώνονται και είναι εύκολο µέσα από τις ΖΕΠ
να οδηγηθούν στην πρόωρη ψευτοκατάρτιση.

Είναι βέβαιο πως η Ευρυτανία και η Ροδόπη θα δεινοπαθούν
και πάλι φορώντας ζώνες κοινωνικής αλληλεγγύης, όπως οι
άνεργοι µε τα επιδόµατα επαιτείας, ενώ η Εκάλη και η Φιλοθέη
δεν θα έχουν καµµία ανάγκη θεραπευτικής παρέµβασης.

Πάνω απ’ όλα οι ΖΕΠ είναι ένα από τα γνωστά τεχνάσµατα της
σοσιαλδηµοκρατίας που προσπαθούν να µάθουν τους τοπικούς
κατοίκους όταν πεινούν, να ψαρεύουν ψάρι χωρίς να τους το δί-
νουν και µάλιστα στα νερά της «Νεκρής Θάλασσας» του απάν-
θρωπου κοινωνικοπολιτικού σας συστήµατος.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε -κι ευχαριστώ για την ανοχή
σας- θέλω να κάνω µία συµπλήρωση σε µία τροπολογία. Ο κ.
Κουράκης κι εγώ αναφερθήκαµε χθες στην τροπολογία που
αφορά τους διορισµούς νέων, καθώς επίσης και υπηρετούντων,
εξελισσόµενων µελών ∆ΕΠ στα πανεπιστήµια. Επιβάλλεται η δα-
µόκλειος σπάθη του Υπουργείου Οικονοµικών. ∆ηλαδή, ο εκά-
στοτε Υπουργός Οικονοµικών θα αποφασίζει αν και ποιο µέλος
∆ΕΠ, αν και ποιο –το πιο σηµαντικό κατά τη γνώµη µας- επιστη-
µονικό αντικείµενο θα αναπτύσσεται ή θα µας αφήνει χρόνους.

Εδώ πέρα, λοιπόν, ούτε φύλλο συκής δεν έχει αποµείνει.
Αυτό που ισχυρίζεται το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ότι έχουν µε-

τατραπεί τα πανεπιστήµια σε ανώνυµες εταιρείες, ισχύει γιατί η
αγορά –δηλαδή οι επιχειρήσεις- µέσω του εκλεκτού της, του εκά-
στοτε Υπουργού Οικονοµικών, θα απαιτεί από τα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα τι θα κόβεται, τι θα συνεχίζει, τι θα ιδρύεται,
ανάλογα µε τις ανάγκες της. Μαγαζιά των επιχειρήσεων –και µε
τη βούλα- επιδιώκετε να καταστήσετε τα πανεπιστήµια.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Ενίοτε το ψάρεµα µπορεί να γίνεται όχι µόνο στα νερά της Νε-

κράς Θαλάσσης, αλλά και στα νερά της λίµνης Αράλης, που επί
Σοβιετικής Ενώσεως νέκρωσε µετά από τροµερή περιβαλλοντο-
λογική καταστροφή.

Κυρία Υπουργέ, µπαίνω κατευθείαν στο θέµα, για να πω όλο
αυτό που θέλω γρήγορα, γιατί δεν έχει νόηµα να λέµε τα ίδια.

Ξεκινάω λίγο περίεργα, από το άρθρο 11 και πηγαίνω στην πα-
ράγραφο 5 του συγκεκριµένου άρθρου: «Ο ΕΟΠΠ διοικείται από
εννεαµελές διοικητικό συµβούλιο που συγκροτείται µε από-
φαση…» κ.λπ.. Γιατί ξεκινάω µε αυτό; Χθες, όταν κάναµε την αρ-
χική µας συζήτηση για το θέµα του πόσο θα κοστίσει όλο αυτό
το πράγµα, τι σηµαίνει σε χρήµα –να µη χρησιµοποιώ τη λέξη
«κοστίσει» που σας ενοχλεί- µου απαντήσατε ότι, βεβαίως, υπάρ-
χουν προεδρικά διατάγµατα και πράγµατα που θα γίνουν που
δεν µπορούµε να τα προϋπολογίσουµε. Και φέρατε ως παρά-
δειγµα το αν θα ιδρύσουν οι περιφέρειες ή οι δήµοι ΙΕΚ. Οπότε
είπατε και πολύ λογικό ακούστηκε: Πού ξέρω εγώ πόσα ΙΕΚ θα
ιδρύσουν οι δήµοι για να σας πω πόσα χρήµατα είναι; Ναι, αλλά
δεν είναι µόνο αυτά.

∆ιαβάζω από την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου, Κεφάλαιο
IV, επί του προϋπολογισµού του Εθνικού Οργανισµού Πιστοποί-
ησης Προσόντων. Καταβολή µισθοδοσίας στο προσωπικό και
στους δικηγόρους µε σχέση έµµισθης εντολής του καταργούµε-
νου ΟΕΕΚ, που θα γίνει µετά την κοινή υπουργική απόφαση κ.λπ..
Ετήσια δαπάνη από την καταβολή αποδοχών στον πρόεδρο και
τον γενικό διευθυντή του οργανισµού, καθώς και από τη χορή-
γηση αποζηµίωσης στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, µετά
από κοινή υπουργική απόφαση κ.λπ.. Εγώ σε αυτά αναφερόµουν
χθες. ∆εν ζήτησα να προβλέψετε πόσα ΙΕΚ θα ιδρύσουν οι περι-
φέρειες. Εγώ περίµενα σήµερα που µου ζητάτε την έγκριση, να
µπορείτε να µου πείτε µία ιδέα πόσο κοστίζει στο ελληνικό δη-
µόσιο το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού Πιστοποίησης.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Να γράψουµε στο νόµο πόσο…

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν ξέρω πώς θα το γρά-
ψετε µέσα στο νόµο, ξέρω, όµως, ότι είναι τελείως αδύνατον για
ένα κόµµα της Αντιπολιτεύσεως να έρθει να σας δώσει λευκή επι-
ταγή. Αυτό δεν µπορεί να γίνει. Θα πρέπει να έχουµε µία εικόνα,
τι σκοπεύετε να κάνετε. Απλώς το αναφέρω ως παράδειγµα, διότι
χθες απαντήσατε στο ένα, αλλά δεν απαντήσατε στο άλλο. Άρα,
λοιπόν, δεν είµαστε ούτε παράλογοι ούτε τρελοί.

Να πάρω, λοιπόν, τα άρθρα µε τη σειρά, για να τα βάλουµε σε
µία λογική συνέχεια, αφού προηγουµένως εξάρω και επαινέσω
το συνάδελφο µου, το Μάκη το Βορίδη, για την εκπληκτική οµι-
λία του, που δεν µπόρεσα να παρακολουθήσω εδώ, ήµουν στο
γραφείο, στο κόµµα.

Ξέρετε, εσείς εκπροσωπείτε το Υπουργείο Παιδείας. Υπουρ-
γείο Παιδείας τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι αν τα κείµενα που υπο-
γράφει το Υπουργείο Παιδείας είναι γλωσσικά ακατανόητα, ο
ιστορικός του µέλλοντος θα γράψει: Μα, εδώ το Υπουργείο Παι-
δείας δεν ξέρει ελληνικά. Τι περιµένουµε; Να µάθουν ελληνικά
οι υπόλοιποι Έλληνες;

Εγώ περιµένω από τον έγκριτο φιλόλογο, που πάντα όταν τον
βλέπω στην Αίθουσα χαίροµαι, τον κ. Πέτρο Ευθυµίου, όταν θα
λάβει το λόγο, να απαντήσει στο κρίσιµο και θεµελιώδες ερώ-
τηµα που έθεσε αυτό το κείµενο του Υπουργείου Παιδείας. Ποιο
είναι; Η διάκριση µεταξύ της άτυπης, της τυπικής και της µη τυ-
πικής. Προσέξτε διάκριση. Λέει: Το νοµοσχέδιο έχει στόχο να
κάνει τη διάκριση της άτυπης –µάλιστα- της τυπικής –µάλιστα-
και της µη τυπικής. Εγώ προκαλώ τον Πέτρο Ευθυµίου, ως
πρώην Υπουργό Παιδείας και έγκριτο φιλόλογο, να έρθει στο
Βήµα της Βουλής και να µας πει: Η διάκριση, κύριε συνάδελφε
του ΛΑΟΣ, της άτυπης και της µη τυπικής είναι αυτό κι αυτό κι
αυτό και πιστοποιεί την τεράστια γνώση που το Υπουργείο Παι-
δείας επί εποχής ΠΑΣΟΚ φέρει.

Εάν µε πείσετε γι’ αυτό, εγώ θα µεταβάλω την ψήφο µου σε θε-
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τική στο νοµοσχέδιο.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα σας πείσει η Υπουργός.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Απευθύνοµαι σ’ εσάς

λόγω της επιστηµονικής σας ιδιότητος.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εποµένως θα µεταβάλετε την ψήφο

σας.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν είναι αστείο, γιατί

ξέρουµε και οι δύο ότι στα κείµενα του µέλλοντος οι ιστορικοί
ανατρέχουν σε κείµενα εκάστης περιόδου, για να κρίνουν το επί-
πεδο µορφώσεως.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι τα κείµενα του Υπουργείου Παι-
δείας είναι ιστορικά κείµενα. Θα τα διαβάζουν οι επόµενες γε-
νιές. Τι θα λένε οι επόµενες γενιές; Καλά, εµείς εδώ λέµε και
κανένα αστείο να περνάει η ώρα. Οι επόµενες γενιές τι θα λένε;

Πηγαίνω, λοιπόν, τώρα στα άρθρα:
Άρθρο 1: Το υπερψηφίζουµε –το είπα και στην επιτροπή- όπως

και το άρθρο 2, µόνο και µόνο για να δείξουµε την καλή µας πρό-
θεση στο ότι η γενική αρχή του να υπάρχει ένα σύστηµα για τη
∆ιά Βίου Μάθηση δεν µας βρίσκει αντίθετους. Μας βρίσκει πολύ
αντίθετους ο τρόπος εφαρµογής.

Το άρθρο 3 το καταψηφίζουµε, όπως είπα και στην επιτροπή.
Το άρθρο 4 επίσης. Και για να καταλάβετε το λόγο, λέω το

εξής παράδειγµα: Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρό-
ταση του Υπουργού Παιδείας, εξειδικεύονται οι προϋποθέσεις
και οι προδιαγραφές των προηγούµενων εδαφίων κ.λπ.. Μάλι-
στα. Να σταθούµε λίγο εδώ, γιατί και σε αυτό δώσατε µία απά-
ντηση χθες, κυρία Υπουργέ.

Είπαµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει πάρα πολλά σηµεία τα
οποία παραπέµπουν σε υπουργικές αποφάσεις και προεδρικά
διατάγµατα που θα εκδοθούν. Η απάντησή σας ήταν ότι και στο
προηγούµενό σας νοµοσχέδιο είχατε ακολουθήσει την ίδια πρα-
κτική και µάλιστα –όπως µας είπατε- στο προηγούµενο είχατε πε-
ρισσότερα. Καλώς δεν το συγκράτησα; Μα και το προηγούµενο
το καταψηφίσαµε για τον ίδιο ακριβώς λόγο. Άρα, ο λόγος πα-
ραµένει.

Μας παρουσιάσατε τον πίνακα παρακολουθήσεως εκδόσεων
των υπουργικών αποφάσεων για το ότι είστε συνεπείς ως προς
τη δέσµευσή σας –µπράβο σας, σας συγχαίρω γι’ αυτό- αυτό,
όµως, δεν αίρει τη βασική ένσταση της Αντιπολιτεύσεως, ότι εγώ
δεν µπορώ να παραχωρήσω εκ των προτέρων αυτή την πολιτική
νοµιµοποίηση. Εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα. Πρέπει να βρείτε
έναν άλλο τρόπο για να µας πείθετε.

Επίσης, πρέπει να πω –για να καταλάβουµε λίγο πώς λειτουρ-
γεί το κράτος- ότι πριν από δύο εβδοµάδες ψηφίσαµε σε αυτό το
Κοινοβούλιο δύο νόµους για τους αγρότες. Σε αυτούς τους νό-
µους για τους αγρότες υπήρχαν δεκάδες πάλι σηµεία, τα οποία
θα έπρεπε να εξειδικευτούν από υπουργικές αποφάσεις και προ-
εδρικά διατάγµατα της κ. Μπατζελή. Η κ. Μπατζελή µάς είπε
πόσο η καλή της πρόθεση είναι να τα φέρει στην ώρα τους. Η κ.
Μπατζελή, όµως, σήµερα δεν είναι στο Υπουργείο, όπως δεν
είναι και ο κ. Καρχιµάκης. Πόση πολιτική αξία έχουν οι δεσµεύ-
σεις της κ. Μπατζελή και του κ. Καρχιµάκη που δόθηκαν σε αυτό
το Κοινοβούλιο; Απολύτως καµµία. Μέχρι να πληροφορηθούν οι
νέοι Υπουργοί περί τίνος επρόκειτο, θα περάσουν κάνα δύο χρό-
νια.

Άρα, λοιπόν, ξαναλέω: Εσείς είστε σήµερα Υπουργός. Μπράβο
σας και σάς εύχοµαι µακροηµέρευση. Τα ανθρώπινα, όµως, είναι
δυσδιάκριτα. Άρα, πρέπει να βρούµε έναν άλλο τρόπο να συνεν-
νοούµαστε.

Το άρθρο 5 το καταψηφίζουµε. Όσον αφορά το θέµα της αµοι-
βής, θέλω να πω ότι υπάρχουν διάφορα σηµεία επιτροπών, τα
οποία µέσα στην έκθεση του Λογιστηρίου του Κράτος φαίνεται
ότι είναι επ’ αµοιβή. Παραδείγµατος χάριν: Κεφάλαιο ∆’, παρά-
γραφος 5: Καταβολή αποζηµίωσης για τη δηµιουργία κλαδικών
περιγραφικών δεικτών στο πλαίσιο εφαρµογής του Εθνικού Πλαι-
σίου Προσόντων. Η εν λόγω δαπάνη εξαρτάται από πραγµατικά
γεγονότα –αριθµός µελών, συνεδριάσεων- και από την έκδοση
σχετικού προεδρικού διατάγµατος.

Γιατί το αναφέρω αυτό; Στην επιτροπή ρώτησα το εξής: Πόσες
και ποιες επιτροπές είναι αµειβόµενες και πόσες και ποιες συνε-
δριάσεις θα γίνουν; ∆εν υπάρχουν µέσα. Όµως, εδώ, στην Έκ-

θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, λέει παραδείγµα-
τος χάριν –και υπάρχουν άλλα δύο-τρία ανάλογα παραδείγµατα-
για καταβολή αποζηµίωσης για τη δηµιουργία κλαδικών περι-
γραφικών δεικτών στο πλαίσιο εφαρµογής του Εθνικού Πλαισίου
Προσόντων και ότι η εν λόγω δαπάνη εξαρτάται από πραγµατικά
γεγονότα, αριθµό µελών, συνεδριάσεων κ.λπ.. Άρα αυτό εδώ δεί-
χνει ότι υπάρχουν αµοιβές. Αυτό σας ρωτώ. Μπορείτε να µου
πείτε: αυτά, αυτά και αυτά είναι άνευ αµοιβής, ενώ αυτά, αυτά
και αυτά είναι µετ’ αµοιβής.

Είµαστε πιεστικοί ως προς αυτό για τον εξής λόγο: Ζούµε όλοι
στην Ελλάδα. ∆ιαδεχθήκατε µια κυβέρνηση, την οποία εσείς κα-
τηγορήσατε ότι είχε φτιάξει πλήθος επιτροπών και ότι ξόδευε
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ εις διάφορες επιτροπές, όπου
πήγαιναν διάφοροι και έπαιρναν χρήµατα. Υποσχεθήκατε στον
ελληνικό λαό ότι όλα αυτά θα τα καταργήσετε και θα προχωρή-
σετε σε µια εκλογίκευση των δαπανών, για να µπορέσετε να εξοι-
κονοµήσετε πόρους και να µην κυνηγάµε την άνοδο του φόρου
στα καύσιµα, να µην κόβουµε το δώρο των συνταξιούχων κ.ο.κ..
Άρα έχει νόηµα για την Αντιπολίτευση να ξέρει επακριβώς για
όλα αυτά που φτιάχνετε εδώ ποια είναι επ’ αµοιβή και πόσο και
ποια όχι. Αλλιώς, τι συζητάµε;

Το άρθρο 6 το καταψηφίζουµε.
Το άρθρο 7 θα το υπερψηφίσουµε, γιατί θέλουµε να πούµε ότι

οι περιφέρειες πρέπει να µπουν σ’ αυτήν την ιστορία, όµως πάλι
µε την επιφύλαξη της παραγράφου 2, που γράφει ότι οι δράσεις
του Περιφερειακού Προγράµµατος ∆ιά Βίου Μάθησης µπορεί να
χρηµατοδοτούνται από τον τακτικό προϋπολογισµό και το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας. Εδώ,
όµως, έχετε δίκιο, δεν ξέρετε πόσο θα είναι και γι’ αυτό δίνουµε
τη θετική µας ψήφο.

Στο άρθρο 8 ψηφίζουµε «ΝΑΙ», πάλι γιατί βάζετε τους δήµους.
Στο άρθρο 9 ψηφίζουµε «ΝΑΙ», γιατί έχετε την ηλεκτρονική δια-

κυβέρνηση.
Στο άρθρο 10 ψηφίζουµε «ΝΑΙ». Αισθάνοµαι ότι καλύφθηκα

από την απάντησή σας, γιατί δεν µπορεί να γίνει ένας ο φορέας.
Εκεί είχατε δίκιο και είχα άδικο εγώ στην επιτροπή. ∆εν µπορεί να
γίνει, πράγµατι, γιατί υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων.

Στο άρθρο 11 είναι ακριβώς αυτό το σηµείο το οποίο ανέφερα
προηγουµένως για την αµοιβή, δηλαδή πόσο θα είναι αυτή η
αµοιβή και πόσες θα είναι οι συνεδριάσεις. ∆εν θέλω να είµαι
καρµίρης επί των οικονοµικών, αλλά στην εποχή που είµαστε
πρέπει να κοιτάµε και το τελευταίο ευρώ. Έτσι είναι τα πράγ-
µατα, γιατί αλλιώς θα συνεχίσουµε τα προηγούµενα. Άρα το κα-
ταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 12 ψηφίζουµε «ΟΧΙ», πάλι γιατί έχει όλα αυτά περί
προεδρικών διαταγµάτων, τα οποία έχουν τον πυρήνα της ου-
σίας αυτού του νόµου.

Στο άρθρο 13 ψηφίζουµε «ΟΧΙ», πάλι για τον ίδιο λόγο.
Στο άρθρο 14 ψηφίζουµε «ΝΑΙ».
Στο άρθρο 15 ψηφίζουµε «ΝΑΙ». Εδώ θα ήθελα να σταθώ. Ο

κυριότερος λόγος που λέµε «ΝΑΙ» -παρ’ όλο που πάλι έχει τα ίδια,
αλλά θέλουµε να το υποστηρίξουµε πολιτικά- είναι γιατί στην πα-
ράγραφο 4 αναφέρει τα εξής: Συνιστάται Επιτροπή Παρακολού-
θησης του Προγράµµατος αυτού κ.λπ.. Σε αυτό το σηµείο
θέλουµε να σας δώσουµε την όποια πολιτική µας υποστήριξη,
διότι πράγµατι στο νοµοσχέδιο αυτό, όπως και σε προηγούµενο
νοµοσχέδιο, εισάγεται η προσπάθεια αξιολογήσεως και παρα-
κολουθήσεως του τι κάνουµε. Αυτό είναι µια καινοτοµία για το
ελληνικό κράτος και θέλουµε να το υποστηρίξουµε. Θεωρούµε
ότι είναι σωστό και θα έχει τη θετική µας ψήφο.

Στο άρθρο 16 ψηφίζουµε «ΟΧΙ», πάλι για τους ίδιους λόγους
και δεν θα τους επαναλάβω.

Στο άρθρο 17 ψηφίζουµε «ΟΧΙ».
Στο άρθρο 18 ψηφίζουµε «ΝΑΙ» µε τη γνωστή επιφύλαξη.
Στο άρθρο 19 ψηφίζουµε «ΝΑΙ», ακριβώς διότι έχει την αξιο-

λόγηση των εκπαιδευτών. Όπου βάζετε αξιολόγηση, εµείς θα εί-
µαστε υποστηρικτικοί. Γνωρίζουµε ότι η έννοια της αξιολογή-
σεως είναι πολύ αρνητικό πράγµα στην Ελλάδα. Κανένας δεν
θέλει να αξιολογείται και για τίποτα, διότι έχουµε συνηθίσει να
είµαστε µια κοινωνία, όπου παραδείγµατος χάριν το επίδοµα πα-
ραγωγικότητας στο δηµόσιο το παίρνουν όλοι οι δηµόσιοι υπάλ-
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ληλοι, ανεξάρτητα εάν ήταν ή δεν ήταν παραγωγικοί. Άρα, λοι-
πόν, η έννοια τού αρχίζουµε να διακρίνουµε ποιοι είναι οι άξιοι,
οι άνθρωποι που δουλεύουν, οι άνθρωποι που έχουν περισσό-
τερα προσόντα σε σχέση µε εκείνους που απλώς κάθονται και
παίρνουν µερικά λεφτά, µας βρίσκει υπέρ και γι’ αυτό την υπερ-
ψηφίζουµε.

Στο άρθρο 20 ψηφίζουµε «ΟΧΙ».
Στο άρθρο 21 ψηφίζουµε «ΝΑΙ».
Στο άρθρο 22 για τη συµµετοχή της σχολικής κοινότητας και

της τοπικής κοινωνίας ψηφίζουµε «ΝΑΙ».
Στο άρθρο 23 ψηφίζουµε «ΝΑΙ». Αναφέρεται σε αυτό το άρθρο

ότι από την 1/1/2011 η υπηρεσιακή µονάδα της Νοµαρχιακής Αυ-
τοδιοίκησης που ασκεί αρµοδιότητες κ.λπ., µε απόφαση του νο-
µάρχη κ.λπ. και θέλω να ρωτήσω: Μα θα υπάρχει νοµάρχης το
2011 ή αλλάζει ο τίτλος; Έχω την εντύπωση πως αλλάζει ο τίτλος
στο άρθρο 23. Από 1/1/2011, αν έχω καταλάβει καλά από τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», οι νοµάρχες δεν υφίστανται ως όρος. Είναι πε-
ριφερειάρχες και αντιπεριφερειάρχες. Εάν κάνω λάθος, να µε
διορθώσετε. Όµως, εάν µείνει έτσι, αντιλαµβάνεστε ότι µπορεί
να δηµιουργήσει µεγάλο πρόβληµα αυτό, διότι θα ψάχνουν να
βρουν νοµάρχη και δεν θα βρίσκουν. Θα είναι πρόβληµα αυτό.

Στο άρθρο 24 ψηφίζουµε «ΟΧΙ».
Στο άρθρο 25, όπως είπαµε χθες για τις µετεγγραφές, εµείς

θα επιµείνουµε. Αντιλαµβανόµαστε την ανάγκη να εξορθολογι-
στεί ο τρόπος των µετεγγραφών, αλλά εδώ το θέµα της πολυτε-
κνίας πάντα µας βάζει σε µια επιφύλαξη. Άκουσα τις εξηγήσεις
σας, αξιολογούµε ακόµα και θα σας πω αργότερα.

Στο άρθρο 26 ψηφίζουµε «ΝΑΙ». Για τους συναδέλφους που
δεν ήταν στην επιτροπή θέλω να πω ότι στο άρθρο 26 είχαµε και
µια συζήτηση για το θέµα του Ινστιτούτου Νεολαίας, το οποίο
είχε άνθρωπους που εργάζονταν άνευ αµοιβής. Τώρα παίρνουν
αµοιβή µε το νέο νόµο. Η εξήγηση της κυρίας Υπουργού, ότι
στην ουσία γίνονται αποκλειστικής και πλήρους απασχόλησης
και άρα αυτό δεν µπορεί να γίνει άνευ αµοιβής, εµένα µε βρίσκει
κατ’ αρχάς σύµφωνο. Πράγµατι, εάν κάποιος εργάζεται για κάτι
και πολλές ώρες, πρέπει να αµείβεται. Εκεί θα µε βρείτε σύµ-
φωνο. ∆εν ξέρω ποια θα είναι αυτή η αµοιβή, αλλά φαντάζοµαι
ότι θα κινείται στα γνωστά πλαίσια, τα οποία έχετε βάλει ως Κυ-
βέρνηση.

Στο άρθρο 27 ψηφίζουµε «ΟΧΙ».
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ και Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ανα-
στάσιος Κουράκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, επειδή έλειψα χθες για
πολύ λίγο, δεν είχα την ευκαιρία να ακούσω εάν τοποθετηθήκατε
πάνω σ’ αυτό το σηµαντικό κείµενο που έχω στα χέρια µου και το
οποίο µπορώ να καταθέσω στα Πρακτικά. Αναφέροµαι στην κα-
τάργηση του ΟΕΚ και στους εργαζόµενους εκεί. Υπάρχει ένα
ενηµερωτικό σηµείωµα από τον Υπουργό Εσωτερικών, στο οποίο
γίνεται λόγος για κατάργηση και συγχώνευση υπηρεσιών, οργα-
νισµών και φορέων του δηµοσίου τοµέα. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αναστά-
σιος Κουράκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα να σας πω ότι ανάµεσα στα νοµικά πρόσωπα που
καταργούνται είναι και δύο που έχουν σχέση µε το Υπουργείο
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, η Εθνική Ακα-
δηµία Γραµµάτων και Επιστηµών, η ΕΑΓΕ δηλαδή που είναι νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και η Ιόνιος Ακαδηµία, που είναι
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): ∆εν υπάρχουν εργαζόµενοι σε
αυτά τα δύο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Παρ’ όλα αυτά, όµως, η γενική ρύθµιση λέει ότι το τακτικό προ-

σωπικό των υπό εκκαθάριση εταιριών, µετά από αίτηση στην
οποία εκφράζει την προτίµησή του, µεταφέρεται µε την ίδια
σχέση εργασίας και αξιοποιείται σε άλλους τοµείς και υπηρεσίες
του δηµοσίου τοµέα που εδρεύουν στο νοµό, όπου ήδη υπηρε-
τούσε. ∆ιερωτώµαι, εάν θα µπορούσατε -παρ’ όλο που η τροπο-
λογία είναι παρόµοια µε αυτήν που θα σας πω τώρα, αλλά δεν
την έχουµε καταθέσει- εκεί που λέει «οι υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων» να προ-
στεθεί ότι «οι υπάλληλοι του υπό κατάργηση ΟΕΚ, µόνιµοι,
δόκιµοι, Ι∆ΑΧ, µετά από αίτηση που εκφράζουν την προτίµησή
τους, µεταφέρονται µε την ίδια σχέση εργασίας και αξιοποιού-
νται σε άλλους φορείς και υπηρεσίες του δηµοσίου τοµέα», ώστε
να υπάρχει ένα καθεστώς ισονοµίας µε όλο αυτό που σας διά-
βασα.

Η τροπολογία-προσθήκη που έχουµε καταθέσει εµπροθέσµως
είναι ότι κατόπιν αιτήσεώς τους και µόνο, µέσα σε προθεσµία
ενός µήνα από την έγκριση του Οργανισµού του ΕΟΠΠ εντάσ-
σονται οριστικά στις προβλεπόµενες οργανικές θέσεις µε από-
φαση του Υπουργού Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων κ.λπ.. Οµοίως, η µεταφορά όλων των υπαλλήλων να γίνε-
ται σε προσωρινές θέσεις του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων στον τόπο εργασίας των υπαλλή-
λων. Αυτό έχει εξαιρετικά µεγάλη σηµασία, για λόγους συνοχής
της οικογένειας.

Θα έλεγα να δείτε πολύ σοβαρά την πρόταση στο άρθρο 24
στην παράγραφο 8, να απαλειφθεί η φράση «µπορούν να µετα-
ταχθούν» και να αντικατασταθεί από τη λέξη «µετατάσσονται»,
ώστε να µην υπάρξει καµµία παρερµηνεία και αυθαιρεσία γύρω
από αυτό το ζήτηµα.

Επίσης, να προστεθεί µετά από τη φράση «στις λοιπές υπηρε-
σίες» και η φράση «και εποπτευόµενους φορείς». Ακόµη, µετά τη
φράση «στη γεωγραφική περιφέρεια της οποίας υπηρετούν» να
προστεθεί η φράση «ή που επιθυµούν να υπηρετήσουν».

Μια κατηγορία, η οποία δεν αναφέρθηκε σ’ αυτήν την Αίθουσα
είναι οι δικηγόροι που υπηρετούν µε σχέση έµµισθης εντολής
στον ΟΕΚ. Θα έλεγα ότι για λόγους ίσης µεταχείρισης η αυτοδί-
καιη µεταφορά τους στον ΕΟΠΠ πρέπει να γίνει µε την ίδια
σχέση και σε αντίστοιχη θέση απασχόλησης.

Θα έλεγα ότι σύµφωνα µε την προτεινόµενη διάταξη, οι δικη-
γόροι που απασχολούνται στον ΟΕΚ µε σχέση έµµισθης εντολής
µεταφέρονται αυτοδίκαια και µε την ίδια σχέση και σε αντίστοιχη
θέση των ΕΟΠΠ, µετά την κατάργηση του ΟΕΚ. Μετά τη µετα-
φορά τους διατηρούν το περιουσιακό, ασφαλιστικό και συντα-
ξιοδοτικό καθεστώς της θέσης από την οποία προέρχονται, και
ο συνολικός χρόνος υπηρεσίας που έχει διανυθεί στον ΟΕΚ και
ο χρόνος που αναγνωρίστηκε ως χρόνος υπηρεσίας θεωρείται
ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας για τα θέµατα περιουσιακής,
βαθµολογικής και µισθολογικής εξέλιξης και για τα συνταξιοδο-
τικά θέµατα, καθώς και για κάθε άλλη συνέπεια. Νοµίζω ότι για
λόγους ίσης µεταχείρισης και ισονοµίας θα πρέπει να το κάνετε
δεκτό.

Μία τροπολογία που θα την αναπτύξω τώρα είναι η παρακάτω.
Στους κρατούµενους που αποφυλακίζονται και οι οποίοι θα επι-
θυµούσαν να αποκτήσουν προσόντα και να ενταχθούν στην κοι-
νωνία και να µην έχουµε την υποτροπή, θα πρέπει να τους
δοθούν θετικά κίνητρα και ευκαιρίες για την ανάκτηση του χα-
µένου χρόνου. Επειδή το υπάρχον πλαίσιο πρόσβασης στην ανω-
τάτη εκπαίδευση µε το σύστηµα των πανελλαδικών είναι
ανελαστικό -είχε κάποιους κανόνες και το πνεύµα και πλαίσιο της
δια βίου µάθησης είναι διαφορετικό και διευκολύνει- προτείνουµε
την εξής τροπολογία, στο άρθρο 26, τελευταίο εδάφιο ως ακο-
λούθως: «∆ίνεται η δυνατότητα σε όσους αποφυλακισµένους
επιθυµούν να εγγράφονται στο Ελληνικό Ανοιχτό Πανεπιστήµιο,
αυτό να γίνεται χωρίς κλήρωση και να παρακολουθούν τα µαθή-
µατα χωρίς δίδακτρα».

Ήταν άνθρωποι που ήταν κλεισµένοι µέσα για «Χ» λόγους και
προφανώς είναι σε δύσκολη οικονοµική κατάσταση. Νοµίζω ότι
είναι µια γενναία πράξη που ενθαρρύνει την κοινωνική τους επα-
νένταξη και τη µη υποτροπή. Αν θέλουν να σπουδάσουν κάποιοι,
να τους δίνουµε τη δυνατότητα. Η θετική διάκριση µόνο όσον
αφορά την εισαγωγή. Από κει και πέρα θα έχουν τους ίδιους κα-
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νόνες. Προφανώς να εγγράφονται στο Ανοιχτό Πανεπιστήµιο
χωρίς κλήρωση και να παρακολουθούν τα µαθήµατα χωρίς δί-
δακτρα. Νοµίζω ότι σ’ αυτό το πνεύµα –απ’ όσο σας γνωρίζω,
κυρία Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ, θα µπορούσατε να το κά-
νετε δεκτό.

Τώρα, στο άρθρο 26. Στο άρθρο αυτό κατατίθενται προτάσεις
ανάµεσα στα άλλα, για τη διευκόλυνση των ευάλωτων ατόµων
και κοινωνικών οµάδων, αναφορικά µε την πρόσβαση στη διά
βίου µάθηση. Θα έλεγα ότι είναι ευκαιρία, κυρία Υπουργέ, να κα-
ταργηθεί η αναχρονιστική διάταξη του άρθρου 35 παράγραφος
2 του ν. 3794/2009, η οποία καθορίζει την εγγραφή ατόµων µε
αναπηρία στις σχολές των ΑΕΙ και ΤΕΙ.

Αυτή η διάταξη βάζει περιοριστικούς όρους για τη φοίτηση
των ατόµων µε αναπηρία και σοβαρές χρόνιες παθήσεις σε σχο-
λές των ανώτατων εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων. Αναφέρει συγκε-
κριµένα: «Οι πάσχοντες από τις αναφερόµενες παθήσεις»
–εννοεί τις παθήσεις που έχουν ήδη αναφερθεί- «δεν εισάγονται
σε τµήµατα στα οποία λόγω της φύσης της επιστήµης είναι δυ-
σχερής η παρακολούθηση, σύµφωνα µε αιτιολογηµένη απόφαση
του Τµήµατος».

Καταλαβαίνετε ότι τέτοιου είδους περιοριστικοί όροι τη σηµε-
ρινή εποχή παραπέµπουν σε εποχή στιγµατισµού και προκατά-
ληψης για την αναπηρία και δεν έχουν καµµία σχέση µε την
προσέγγιση που ισχύει στις αναπτυγµένες κοινωνίες.

∆εν θα ήταν υπερβολή να αναφέρουµε ότι βάσει της διάταξης
η ανθρωπότητα θα έκρινε ακατάλληλο έναν από τους κορυφαί-
ους επιστήµονες, όπως ο Στίβεν Χόκινγκ και θεωρούµε ότι η απα-
λοιφή της διάταξης αυτής θα συµβάλει στην ουσιαστική
εφαρµογή της αρχής των ίσων ευκαιριών στην εκπαίδευση. Εγώ
ξέρω ότι στην Ιατρική Σχολή του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης
έχουν περάσει άνθρωποι µε σοβαρότατα προβλήµατα, οι οποίοι
αποφοιτούν και τελικά τα καταφέρνουν σε εκείνες τις ειδικότητες
που µπορούν να διακονήσουν µε επιτυχία.

Έτσι, λοιπόν, θα λέγαµε ότι στο άρθρο 26, να προστεθεί ένα
τελευταίο εδάφιο ως ακολούθως: «Η παράγραφος 2 του άρθρου
35 του ν.3794/2009 από δω και στο εξής καταργείται».

Σχετικά µε τη διασφάλιση της εύρυθµης µετακίνησης των µα-
θητών σχολείων για µαθητές µε ειδικές ανάγκες, νοµίζω ότι και
µε τη δική σας τροποποίηση το έχετε τακτοποιήσει ευτυχώς.
Στην αιτιολογική έκθεση νοµίζω αναφέρεται η έννοια της πρό-
σβασης. ∆υστυχώς δεν είναι ο κ. Γεωργιάδης εδώ, θα είχε εν-
διαφέρον η άποψή του µιας και ασχολείται µε τη γλώσσα. Η
πρόσβαση, όµως, µε την προσβασιµότητα είναι δύο διαφορετικά
πράγµατα, όπως γνωρίζετε πολύ καλύτερα.

Η πρόσβαση αναφέρεται στο δικαίωµα του κάθε πολίτη, µε ή
χωρίς αναπηρία, για αυτόνοµη και ασφαλή προσέγγιση, από-
λαυση, χρήση των παρεχόµενων υπηρεσιών και αγαθών σε
όλους τους τοµείς της καθηµερινής ζωής. Ενώ µε τον όρο «προ-
σβασιµότητα» νοείται το χαρακτηριστικό του περιβάλλοντος, που
επιτρέπει σε όλα τα µέλη της κοινότητας, χωρίς διακρίσεις
φύλου, ηλικίας και λοιπών χαρακτηριστικών -σωµατική διάπλαση,
δύναµη, αντίληψη κ.λπ.- να µπορούν αυτόνοµα µε ασφάλεια και
µε άνεση να προσεγγίζουν και να χρησιµοποιούν τις προσφερό-
µενες υποδοµές, υπηρεσίες και αγαθά.

Όπως πολύ καλά γνωρίζουµε όλοι, η προσβασιµότητα είναι το
βασικό προαπαιτούµενο για την εξασφάλιση της ισότητας των
πολιτών, διασφαλίζοντας το δικαίωµα καθενός στις προσωπικές
επιλογές, την αυτονοµία και την αξιοπρέπεια. Έτσι, θα λέγαµε
ότι στο άρθρο 1 παράγραφος ε’ να προστεθεί εδάφιο ως εξής:
«…καθώς επίσης και η διασφάλιση της προσβασιµότητας των
δοµών και υπηρεσιών δια βίου µάθησης, προκειµένου τα άτοµα
µε αναπηρία να µπορούν αυτόνοµα να προσεγγίσουν και να χρη-
σιµοποιήσουν τις προσφερόµενες υπηρεσίες».

Νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι αυτή η προσθήκη υποχρεώνει τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, και όχι µόνο, να εξασφαλίσουν
όχι µόνο ράµπες, αλλά και εκείνες τις αναγκαίες υποδοµές, ώστε
να µπορούν όλοι να απολαµβάνουν το αγαθό της εκπαίδευσης.

Σχετικά µε τις µεταγραφές θα έλεγα ότι η τροποποίηση που
προτείνουµε, βεβαίως δεν λύνει τα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουν οι οικογένειες στις οποίες υπάρχει ένα µέλος µε αναπηρία,
αλλά θα έλεγα ότι µε τον τρόπο που τροποποιείται η παράγρα-

φος β’ του άρθρου 5 του ν. 3282/2004 προστατεύονται και πάλι
συγκεκριµένες κατηγορίες αναπηρίας και εποµένως, δεν τηρεί-
ται η συνταγµατική αρχή της ισότητας, παράγραφος 1, άρθρο 4
του Συντάγµατος.

Σ’ αυτήν την ευνοϊκή ρύθµιση συµπεριλαµβάνονται τα αδέρ-
φια και οι σύζυγοι ορισµένων, όµως, κατηγοριών αναπηρίας. Σε
ό,τι αφορά τα αδέλφια των φοιτητών µε αναπηρία δεν συµπερι-
λαµβάνονται βαριές περιπτώσεις αναπηρίας, όπως είναι η νοη-
τική στέρηση, το σύνδροµο Down, ο αυτισµός, η εγκεφαλική
παράλυση και άλλες βαριές και πολλαπλές αναπηρίες.

Ακόµη µε την τροποποίηση εξακολουθεί να ισχύει ο ποσοτικός
περιορισµός του αριθµού των µεταγραφών των φοιτητών που
έχουν ένα γονέα ή αδελφό µε αναπηρία και επισηµαίνουµε ότι,
σύµφωνα µε το ισχύον καθεστώς µεταγραφών, δίδεται δικαίωµα
µεταγραφής στους φοιτητές που έχουν γονείς, οι οποίοι ανήκουν
σε µερικές κατηγορίες αναπηρίας, όπως τυφλοί, κινητικά ανά-
πηροι, νεφροπαθείς. Στην εν λόγω όµως, διάταξη δεν περιλαµ-
βάνονται σηµαντικές αναπηρίες και χρόνιες παθήσεις, όπως
άτοµα µε συγγενή αιµορραγική διάθεση, αιµοφιλία, κακοήθη νε-
οπλασµατική νόσο, άτοµα µε ινσουλινοεξαρτώµενο διαβήτη, µε-
ταµοσχευθέντες από συµπαγή όργανα κ.λπ..

Επίσης, στην παράγραφο γ’ του εν λόγω άρθρου επισηµαί-
νουµε ότι υπάρχουν µόνιµες αναπηρίες, οι οποίες εκδηλώνονται
κατά τη διάρκεια της φοιτητικής ζωής -και αυτό είναι σύνηθες-
όπως είναι οι ψυχικές αναπηρίες. Οι κατηγορίες αυτές δεν ανή-
κουν στις κατηγορίες αναπηρίας που δικαιούνται την εγγραφή
τους άνευ εξετάσεων µε το σύστηµα της ποσόστωσης 5%. Η µε-
ταγραφή τους, όµως, κατά την εµφάνιση της αναπηρίας στον
πλησιέστερο τόπο διαµονής της οικογενείας τους, θα πρέπει να
θεωρηθεί καθόλα δίκαιη.

Συνοψίζοντας, και προκειµένου να καταστεί το σύστηµα µετα-
γραφών δικαιότερο, εναρµονιζόµενο µε την αρχή της ισότητας
των ευκαιριών για όλους τους νέους ανθρώπους αυτής της
χώρας, καθώς και µε τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρίες
και ειδικές ανάγκες, ειδικά στην παρούσα δυσµενή οικονοµική
περίοδο, ζητούµε την τροποποίηση της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 25. Συγκεκριµένα, το πρώτο εδάφιο της παραγράφου β’ να
αντικατασταθεί ως εξής: «Μεταγράφονται ανεξαρτήτως του
ποσού των εισακτέων α) φοιτητές ή σπουδαστές οι οποίοι είναι
γονείς ή τέκνα ή αδελφοί ή σύζυγοι ατόµων µε αναπηρία, µε πο-
σοστό αναπηρίας 67% και άνω, ανεξαρτήτου κατηγορίας ανα-
πηρίας σε αντίστοιχο τµήµα των ΑΕΙ και ΤΕΙ που βρίσκεται
πλησιέστερα στον τόπο διαµονής των οικογενειών τους, β) φοι-
τητές που σπουδάζουν στο εξωτερικό να δικαιούνται τη µετα-
γραφή τους σε αντίστοιχα πανεπιστηµιακά τµήµατα της χώρας,
σε περίπτωση που κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους στο εξω-
τερικό καθίστανται άτοµα µε αναπηρία εξαιτίας ατυχηµάτων ή
οργανικών βλαβών» -πράγµα το οποίο κανένας δεν µπορεί να
αποκλείσει- «και γ) φοιτητές µε ποσοστό αναπηρίας 67% και άνω
πιστοποιηµένο από τις πρωτοβάθµιες και δευτεροβάθµιες υγει-
ονοµικές επιτροπές, που ισχύουν βάσει της κείµενης νοµοθεσίας,
που εισάγονται στα Πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ της χώρας µε τη
διαδικασία κανονικών εξετάσεων, οι οποίοι δεν έχουν κάνει
χρήση του δικαιώµατος εγγραφής τους, άνευ εξετάσεων στις
σχολές των ΑΕΙ και ΤΕΙ σε ποσοστό 5%».

Τέλος, όσον αφορά αυτό που είπε ο κ. Ζιώγας και εγώ για την
τροποποίηση που έχετε υποβάλει για τα πανεπιστήµια, καταλα-
βαίνετε ότι δι’ αυτού του τρόπου ποδηγετείτε τα ανώτατα πνευ-
µατικά ιδρύµατα, τα ΑΕΙ, καθώς έρχεται στο προσκήνιο το θέµα
τού ποιες θέσεις θα εγκρίνουµε και ποιες όχι. Κατευθύνουµε, λοι-
πόν, την έρευνα και τα αντικείµενά της προς µια χ επιθυµητή κα-
τεύθυνση.

Καταλαβαίνετε ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει δεκτό από την πα-
νεπιστηµιακή κοινότητα. Θεωρώ ότι θα πρέπει να αποσυρθεί και
το οποιοδήποτε σκεπτικό το συνοδεύει, να έρθει στο νοµοσχέδιο
που έχετε διαβεβαιώσει ότι θα φέρετε πάρα πολύ σύντοµα για τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Νοµίζω ότι δεν βοηθάει σε τίποτα να υπερβούµε τις διατάξεις
του µνηµονίου που δεν συµπεριλαµβάνουν τη µείωση των διορι-
σµών για την παιδεία, συνεχίζοντας τη διαδικασία από τη δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση και στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, όσον
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αφορά τον περιορισµό των διορισµών. ∆εν αναφέροµαι σε αύ-
ξηση των διορισµών, αλλά λέµε τουλάχιστον να παραµείνει το
ήδη υπάρχον προσωπικό και να µην έχουµε δραστική µείωση,
άρα υποβάθµιση, άρα απαξίωση του δηµοσίου πανεπιστηµίου.

Θέλω να πω δύο λόγια για τις τροπολογίες που έχετε καταθέ-
σει. Ως ΣΥΡΙΖΑ συµφωνούµε µε την τροπολογία µε αριθµό 184,
που αναφέρεται στο ειδικό ποσοστό των αποφοίτων των εσπε-
ρινών λυκείων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Συµφωνούµε ότι
είναι συχνό φαινόµενο, µαθητές της Β’ λυκείου των ηµερησίων
σχολείων να παίρνουν µετεγγραφή στην τελευταία τάξη των
εσπερινών λυκείων και εν συνεχεία να κάνουν χρήση του ποσο-
στού, καταστρατηγώντας τα δικαιώµατα των µαθητών των εσπε-
ρινών.

Νοµίζω ότι αυτό που θέτετε, βάζει µία τάξη, παρ’ όλο που και
εδώ µπορούν να δηµιουργηθούν διάφορες αδικίες για εκείνα τα
παιδιά που αναγκάζονται κάποια στιγµή, για λόγους ανεξάρτη-
τους από τη θέλησή τους, να προσχωρήσουν στο εσπερινό λύ-
κειο στην τελευταία τάξη. Παρ’ όλα αυτά, θεωρούµε ότι η
τροπολογία αυτή είναι στη σωστή κατεύθυνση.

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 185, υπερψηφίζουµε
το δεύτερο και τρίτο σηµείο που έχει σχέση µε τα σχολικά λεω-
φορεία. Το πρώτο σηµείο όµως αφορά το ζήτηµα του οικονοµι-
κού βοηθήµατος, όπου λέτε ότι δεν πρέπει να δίνεται σε
οικογένειες που έχουν εισόδηµα κάτω από 5.500 ευρώ το χρόνο
-και το δίδουµε στην αρχή της σχολικής χρονιάς- καθώς µερικοί
εγγράφονται, παίρνουν το επίδοµα –το πολύ µικρό, βεβαίως- και
τελικώς, το παιδί τους εγκαταλείπει το σχολείο.

Θα έλεγα ότι η χορήγηση του επιδόµατος έχει ένα διπλό κίνη-
τρο. Το πρώτο είναι να ενισχύσει ουσιαστικά το εισόδηµα αυτών
των οικογενειών και στα έξοδα της εκπαίδευσης, για να µπορεί
το παιδί και η οικογένεια να τα βγάλει πέρα. ∆εύτερον, είναι το
κίνητρο να ωθήσουν οι γονείς τα παιδιά προς την εκπαίδευση και
αυτό αφορά κυρίως τους Ροµά.

Το σχόλιο που ήθελα να κάνω -και κλείνω µ’ αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- είναι ότι κατ’ αρχάς το επίδοµα είναι πάρα πολύ µικρό. Θα
έπρεπε να υπάρξουν ουσιαστικά µέτρα ανακούφισης αυτών των
οικογενειών.

Το έχω πει και άλλη φορά απ’ αυτό εδώ το Βήµα: Το σύνθηµα
«ίσες ευκαιρίες» στην εποχή µας, δεν µπορεί να θεωρηθεί ως
πρόταγµα. Ίσες ευκαιρίες σηµαίνει ότι δίνουµε σε όλους τους
ανθρώπους, ανεξαρτήτως δυνατοτήτων, ίσες ευκαιρίες στην
απόκτηση ενός αγαθού. Οι άνθρωποι, όµως, ξεκινούν από δια-
φορετικές αφετηρίες και έχουν διαφορετικές ανάγκες.

Ένα παιδί που ξεκινάει από µία οικογένεια µε πολύ χαµηλό ει-
σόδηµα, το σύνθηµα «ίσες ευκαιρίες» δεν του κάνει. Θέλει µία
θετική διάκριση και µία ενίσχυση, ώστε το τελικό αποτέλεσµα να
είναι ίδιο για όλα τα παιδιά. Εποµένως, χρειαζόµαστε θετικές δια-
κρίσεις. Με την έννοια αυτή, το ποσό που δίνεται θα έπρεπε να
είναι πολύ µεγαλύτερο.

Καταλαβαίνω ότι θέλετε να κόψετε την εκµετάλλευση αυτού
του επιδόµατος από τους γονείς που το παίρνουν και µετά το
παιδί σταµατάει το σχολείο. Μερικοί, βεβαίως, το εκµεταλλεύο-
νται, αλλά οι πιο πολλές οικογένειες των Ροµά αναγκάζονται να
µετακινούνται σε διάφορες εποχιακές δουλειές, οπότε προκύ-
πτει πραγµατικά ένα µεγάλο πρόβληµα.

Θα έλεγα να µην το κάνετε. Μάλιστα, θα έλεγα ότι µπορείτε να
το αυξήσετε. Αν θέλετε να κάνουµε και µία εποικοδοµητική πρό-
ταση, θα µπορούσατε τουλάχιστον να το δώσετε σε τρεις δόσεις,
σύµφωνα µε την παρακολούθηση του παιδιού, ώστε να υπάρχει
και ένα κίνητρο για να εξακολουθήσει να πηγαίνει το παιδί στο
σχολείο και οι γονείς να εισπράττουν το επίδοµα. Άρα, να δίνε-
ται µεγαλύτερο επίδοµα. Να δίνεται στην αρχή και αυτό είναι κί-
νητρο και βοήθεια για την οικογένεια. Στο µέσον της χρονιάς να
δίνεται ένα επιπλέον ποσό και στο τέλος το σύνολο του ποσού.

Όσον αφορά τα Σχολεία ∆εύτερης Ευκαιρίας, που είχα ανα-
φέρει την προηγούµενη φορά, θέλω να πω ότι οι εκπαιδευτικοί,
οι γονείς, οι ενήλικες, οι φυλακισµένοι αγωνιούν για το πώς έχετε
σκοπό να το αντιµετωπίσετε τώρα που έχει αρχίσει η νέα σχο-
λική χρονιά.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η ανοχή ήταν λόγω

της ιδιότητας όχι του Αντιπροέδρου αλλά του πανεπιστηµιακού
δασκάλου.

Έχει ζητήσει το λόγο για µία παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Κύριε Παφίλη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θα σας ταλαιπωρήσω. Θέλω µόνο για ένα λεπτό το λόγο.
Τοποθετούµενος χθες στο συζητούµενο νοµοσχέδιο, είχα πει

ότι είναι απορίας άξιο γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία, ο Λαϊκός Ορθό-
δοξος Συναγερµός, αλλά και ο Συνασπισµός καταψηφίζουν αυτό
το νοµοσχέδιο, τη στιγµή που όλη τη στρατηγική της διά βίου
µάθησης την έχουν ψηφίσει -επανειληµµένα µάλιστα- στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο. Αυτό αµφισβητήθηκε, νοµίζω από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.

Επειδή εµείς δεν συνηθίζουµε να µιλάµε χωρίς στοιχεία, θέλω
να καταθέσω στα Πρακτικά επίσηµο απόσπασµα από την ψηφο-
φορία στην έκθεση PACK, σχετικά µε την πρόταση απόφασης
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, σχετικά µε
τη θέσπιση ολοκληρωµένου προγράµµατος δράσης στον τοµέα
της διά βίου µάθησης.

Με σαφήνεια φαίνεται εκεί ότι οι συγκεκριµένοι Ευρωβουλευ-
τές ψηφίζουν υπέρ και το µοναδικό κόµµα που τάσσεται κατά
είναι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Μπορώ να καταθέσω και
άλλα, αλλά καταθέτω ενδεικτικά µια έκθεση που ήταν στρατη-
γική. Το καταθέτω για να υπάρχει στα Πρακτικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εισερχόµαστε τώρα
στον κατάλογο των οµιλητών επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών.

Το λόγο έχει ο ανεξάρτητος Βουλευτής Αθανάσιος Λεβέντης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα άρθρα 1 και 2 του νοµοσχε-

δίου που συζητούµε, έχουν σκοπούς, πεδία εφαρµογής και ορι-
σµούς. Εµείς συµφωνούµε µε τα άρθρα αυτά, αφού
περιγράφουν τους στόχους της διά βίου µάθησης, µε την επισή-
µανση από την τοποθέτηση της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατό-
µων µε Αναπηρία για τη διασφάλιση της προσβασιµότητας των
δοµών και υπηρεσιών της διά βίου µάθησης και σ’ αυτά τα άτοµα
που έχουν ειδικές ανάγκες και χρειάζονται ειδικές προϋποθέσεις.

Στο άρθρο 3, για τους φορείς και τις λειτουργίες του Εθνικού
∆ικτύου ∆ιά Βίου Μάθησης, ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί είναι ένα
πολυλειτουργικό σχήµα που δεν ξέρουµε πώς θα λειτουργήσει
και τι µπορεί να επιτύχει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Το άρθρο 4, που µιλάει για την οργάνωση του συστήµατος δι-
οίκησης της διά βίου µάθησης, το καταψηφίζουµε, γιατί δεν µπο-
ρούµε, κυρία Υπουργέ, να ψηφίζουµε άρθρα που θα καθορι-
στούν µε προεδρικά διατάγµατα και κοινές υπουργικές αποφά-
σεις. Πρέπει να είναι σαφές τι θα ψηφίσουµε.

Στο άρθρο 5 αναφέρονται τα συλλογικά όργανα διά βίου µά-
θησης και σύνδεσης µε την απασχόληση. Θα το καταψηφίσουµε,
γιατί συγκροτείται µία σειρά Επιτροπών που δεν ξέρουµε καν το
ύψος των αµοιβών τους.

Άρθρο 6, Γενική Γραµµατεία ∆ιά Βίου Μάθησης. Το άρθρο
είναι τεχνικό και αναµένουµε αν θα λειτουργήσει σωστά µια
ακόµη Γραµµατεία. Ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ».

Στα άρθρα 7 και 8 γίνεται αναφορά στη διά βίου µάθηση στις
περιφέρειες και τους δήµους. Τα ψηφίζουµε µε τις εξής επιση-
µάνσεις: Η έλλειψη προδιαγραφών σχεδιασµού προγραµµάτων
και ουσιαστικής πιστοποίησης αυτών, µέσω των σχετικών οργά-
νων, µπορεί να οδηγήσει την αυτοδιοίκηση –το είπα, άλλωστε και
χθες επί της αρχής- ακόµη µια φορά σε αναποτελεσµατικά προ-
γράµµατα, στην καλύτερη περίπτωση, εµποδίζοντας την ουσια-
στική αποκέντρωση. Το 2013, ως έναρξη των δεσµεύσεων για τη
χρηµατοδότηση των προγραµµάτων, είναι αρκετά µακριά. Ση-
µαντικός παράγων αποτελεσµατικότητας είναι η σύναψη συγκε-
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κριµένων προγραµµατικών συµβάσεων.
Σύµφωνα µε την κυρία Υπουργό η υλοποίηση του προγράµ-

µατος θα γίνει µέσω δεκατριών περιφερειακών προγραµµάτων,
προφανώς ένα για κάθε µία από τις δεκατρείς περιφέρειες αυ-
τοδιοίκησης. Αυτά θα εξειδικεύουν προγράµµατα και δαπάνες
σε επίπεδο δήµου.

Αυτό µάλλον είναι λίγο δύσκολο να πραγµατοποιηθεί, χωρίς
την άµεση εποπτεία και βοήθεια της ΚΕ∆ΚΕ προς τους δήµους.
Αναφέρθηκα σ’ αυτό και χθες στη συζήτηση επί της αρχής. Οι
αρµοδιότητες θα πρέπει να µεταφερθούν µόνο σε επίπεδο περι-
φέρειας και η κατάρτιση και υλοποίηση προγραµµάτων διά βίου
µάθησης να εγκρίνεται σε επίπεδο φυσικού και οικονοµικού αντι-
κειµένου από το Υπουργείο Παιδείας.

Άρθρο 9, οργάνωση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης στο σύ-
στηµα διοίκησης της διά βίου µάθησης. Το ψηφίζουµε και ευχό-
µαστε και ελπίζουµε να λειτουργήσει και να επεκταθεί σ’ όλους
τους τοµείς.

Στο άρθρο 10, «Εθνικό Κέντρο Πιστοποίησης ∆οµών» και στο
άρθρο 11, «Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προσόντων», ψη-
φίζουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί έχει µία σειρά από προεδρικά διατάγ-
µατα και κοινές υπουργικές αποφάσεις όπου και πάλι δεν
καθορίζονται οι αµοιβές. Επιπλέον, συµφωνούµε µε την πρόταση
της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία ότι στο ∆ιοι-
κητικό Συµβούλιο του ΕΚΕΠΙΣ πρέπει να συµµετέχει και ένας εκ-
πρόσωπός της.

Όσον αφορά τον Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων, πρέ-
πει να εξασφαλίσουµε την αρτιότητά του. ∆ύο πράγµατα πρέπει
να αναγνωρίσουµε: Πρώτον, ότι η ύπαρξή του έρχεται να αντι-
καταστήσει όλα εκείνα τα χαρτιά που διακινούνται µε τη µορφή
βεβαιώσεων και δεύτερον ότι η λογική ύπαρξή του στοχεύει στην
κατοχή ίσων δεξιοτήτων, που αποκτήθηκαν µέσω άτυπης εκπαί-
δευσης. Αν αυτό είναι το πλαίσιο θεσµοθέτησης και λειτουργίας
του, τότε είναι αναγκαίος. ∆ιαφορετικά, είναι ένας ακόµη οργα-
νισµός µε αµφίβολες αρµοδιότητες. Ενδιαφέρον θα είχε να συµ-
µετέχει κάποιος από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ∆ιά Βίου
Μάθησης, ως µέλος, προκειµένου να αποφευχθούν φαινόµενα
µικροπολιτικής και οι σχετικές δράσεις να συνδέονται µε τις αντί-
στοιχες ευρωπαϊκές.

Επίσης, έχουµε αρκετές ενστάσεις στο άρθρο 11 ως προς τον
Οργανισµό Πιστοποίησης για την διαδικασία αδειοδότησης φο-
ρέων ιδιωτικού δικαίου.

Στο άρθρο 12, «Ινστιτούτο Επαγγελµατικής Κατάρτισης» και
στο άρθρο 13, «Κέντρα Επαγγελµατικής Κατάρτισης», ψηφί-
ζουµε «ΠΑΡΩΝ» και απλά επισηµαίνουµε ότι απαιτούµε περισ-
σότερο έλεγχο της λειτουργίας τους.

Το άρθρο 14, «Φορείς άτυπης µάθησης- Όροι και διαδικασία
εγγραφής στο Μητρώο Φορέων του ∆ικτύου», το ψηφίζουµε.

Έρχοµαι στο τρίτο κεφάλαιο, στο άρθρο 15, «Εθνικό Πρό-
γραµµα διά Βίου Μάθησης». ∆εν µπορούµε να το ψηφίσουµε,
γιατί περιµένουµε να το δούµε. Αναφέρθηκα και χθες. Άλλο το
επιχειρησιακό πρόγραµµα που δίνει τις γενικές αρχές και άλλο
το εθνικό πρόγραµµα, που καταγράφει τους σκοπούς και τις
δράσεις. Το σχέδιο νόµου είναι στην ουσία ένα πλαίσιο, αλλά το
σηµαντικό είναι το πρόγραµµα – σχέδιο δράσης που απεικονίζει
ακριβώς αυτή την πολιτική, τι χρήµατα θα διανεµηθούν, πώς θα
κατανεµηθούν, σε ποιους δικαιούχους, σε ποιες περιοχές κοκ.
Θέλουµε να ξέρουµε τι πρόκειται να γίνει, να έχουµε χειροπιαστά
πράγµατα, κυρίως να ξέρουµε τι θα γίνει µετά από το 2013 που
θα µειωθεί ή θα πάψει εντελώς η χρηµατοδότηση.

Το άρθρο 16, «Εθνικό πλαίσιο προσόντων» και το άρθρο 17,
«Μητρώα του ∆ικτύου», τα ψηφίζουµε.

Στο άρθρο 18, κυρία Υπουργέ, µιλάµε για κίνητρα διά βίου µά-
θησης. Ασφαλώς πρέπει να υπάρχουν κίνητρα, αλλά τα κίνητρα
να µην είναι καθαρά ωφελιµιστικά ή µόνο ωφελιµιστικά. Θα πρέ-
πει επίσης να ενισχύσουµε την τάση, τη δίψα, αν θέλετε, για µά-
θηση, για γνώση, για παιδεία. Αυτό είναι κάτι που δυστυχώς
ξεφεύγει πάρα πολύ, για να µην πω απολύτως, από την ελληνική
παιδεία.

Κάτι άλλο επίσης, κυρία Υπουργέ, για τα κίνητρα. Αναφέρεσθε
στα κίνητρα και φέρνετε µία τροπολογία για τα σχολεία, επειδή
δίνετε ένα επίδοµα σ’ αυτούς που γράφονται στην Α’ τάξη, να το

παίρνουν στο τέλος. Σύµφωνοι. Ασφαλώς πρέπει να παρακο-
λουθούν το σχολείο, πρέπει να δούµε όµως και τι δυνατότητες
δίνουµε. Κυρία Υπουργέ, εκλέγεσθε στην Αττική και ξέρετε πόσα
προβλήµατα υπάρχουν παραδείγµατος χάριν µε τους Ροµά ή τα
παιδιά µεταναστών κ.λπ.. Πηγαίνουν να γραφτούν και δεν γρά-
φονται. ∆εν τους γράφουν στα σχολεία. Έχουν κάνει σχολεία
γκετοποιηµένα. Εποµένως, εδώ πρέπει να το αντιµετωπίσουµε
και σε άλλη διάσταση.

Προσωπικά, ντράπηκα όταν είχα πάει στους Ροµά πριν από
δύο χρόνια και τα παιδάκια έπεσαν επάνω µας και ζητούσαν ένα
µολύβι, ένα τετράδιο, ένα χαρτί, κάτι να γράψουν, γιατί δεν είχαν
αυτή τη δυνατότητα. Εποµένως, εδώ θα πρέπει να αναζητήσουµε
και τις δικές µας ευθύνες, που είναι πάµπολλες και που αυτά τα
παιδιά, όχι µόνο των Ροµά, αλλά και όλων των µεταναστών, πρέ-
πει να πηγαίνουν στο σχολείο, γιατί αλλιώς, εάν µένουν έξω
στους δρόµους και δεν πηγαίνουν στην ώρα τους στο σχολείο,
αλλά υποχρεώνονται να πάνε δέκα χρονών στην Α’ Τάξη, που
είναι πια µία παραφωνία, δηµιουργούνται πρόσθετα προβλήµατα
και αυτά τα παιδιά περιθωριοποιούνται και έτσι ανανεώνουµε το
στελεχικό δυναµικό του περιθωρίου, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
και για την πολιτεία και για όλους µας και προπαντός για τα ίδια
τα παιδιά. ∆εν πρέπει να υπάρχει καµµία εξαίρεση για όλα τα παι-
διά και δεν θα πρέπει να υπάρχει γκέτο, προπαντός στα σχολεία.
Αυτό το τονίζω και εάν θέλετε, µας έχουν κατηγορήσει πάρα πολ-
λές φορές και από τους διεθνείς οργανισµούς.

Στο άρθρο 20, «Πρόγραµµα Εφαρµογής», ψηφίζουµε
«ΠΑΡΩΝ».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, την υποµονή σας.
Με το άρθρο 21, «Προγραµµατικές Συµβάσεις διά Βίου Μά-

θησης», συµφωνούµε και το ψηφίζουµε.
Με το άρθρο 22, «Συµµετοχή της σχολικής κοινότητας και της

τοπικής κοινωνίας», συµφωνούµε. Ασφαλώς, εδώ θα πρέπει η το-
πική κοινωνία, οι πολίτες να ενεργοποιηθούν πολύ περισσότερο,
πρώτα-πρώτα οι γονείς που έχουν παιδιά, αλλά από εκεί και
πέρα, επειδή η διά βίου µάθηση δεν αφορά µόνο τα παιδιά και
µόνο το σχολείο, πρέπει να δούµε ευρύτερα πώς οι κοινωνίες θα
ενδιαφερθούν και πώς θα δηµιουργήσουµε εστίες για µόρφωση,
για πολιτισµό, κάτι στο οποίο επίσης υστερούµε πάρα πολύ και
που έχουµε τεράστια περιθώρια να τα επεκτείνουµε.

Έρχοµαι τώρα στις µεταγραφές των φοιτητών και των σπου-
δαστών. Εδώ, κυρίες Υπουργοί, θα ήθελα λίγο την προσοχή σας.
Πρέπει κάποτε να είµαστε ειλικρινείς και σ’ αυτή την Αίθουσα και
στην ελληνική κοινωνία. Πρέπει να δούµε τη σκληρή πραγµατι-
κότητα. Αυτή τη στιγµή όλα τα παιδιά θέλουν να πάνε σχολείο
εκεί που είναι το σπίτι τους και είναι φυσικό και επόµενο. Επειδή
ο µισός σχεδόν ελληνικός πληθυσµός είναι στην Αττική, πρέπει
να αποφασίσουµε εάν αυτούς που θέλουν να µεταγραφούν θα
τους φέρουµε όλους στην Αττική. Εποµένως, πρέπει να φτιά-
ξουµε σχολεία και πρέπει να έχουµε αυτή τη δυνατότητα. Γιατί
πηγαίνετε µετά στα πανεπιστήµια και σας λένε ότι γίνεται το
αδιαχώρητο. ∆εν µπορεί να εκπαιδευτεί πια σωστά κανένας και
στο τέλος καταστρατηγούµε τους στοιχειώδεις κανόνες της εκ-
παίδευσης.

Εποµένως, τι θέλουµε να κάνουµε; Πρέπει να είναι σωστή η
παιδεία. Γι’ αυτό εµείς είπαµε ότι πρέπει να έρθει σαν ξεχωριστό
άρθρο, να δούµε τις ανάγκες, γιατί ασφαλώς οι πολύτεκνοι έχουν
το δίκιο τους, τα άτοµα µε αναπηρία έχουν το δίκιο τους και οι
άλλοι που έχουν άλλα προβλήµατα υγείας, έχουν το δίκιο τους.
Όµως µπορούν να µαζευτούν όλοι σε αυτά τα πανεπιστήµια; Εγώ
δεν λέω ότι πρέπει να βάλουµε στεγανά. Αν δούµε ότι δεν γίνε-
ται αλλιώς και πρέπει έτσι να λειτουργήσει, να κάνουµε ένα τε-
ράστιο πανεπιστήµιο που να πιάνει τη µισή Αθήνα και να έρχονται
όλα τα Ελληνόπουλα εδώ. Αυτό όµως πρέπει να το αποφασί-
σουµε µε ειλικρίνεια, αδιαφορώντας για το πολιτικό κόστος και
µη προσπαθώντας να επωφεληθούµε από το πολιτικό όφελος,
που δυστυχώς γίνεται κατά κανόνα και γι’ αυτό γέµισε πανεπι-
στήµια όλη η Ελλάδα, τα οποία όµως δεν λειτουργούν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

1350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Τελειώνω, αλλά επειδή είναι ένα
θέµα που ενδιαφέρει, θα πρέπει και αυτό να το δούµε.

Όσον αφορά το Εθνικό Κέντρο Προειδοποίησης Τσουνάµι,
αυτό στο άρθρο 26, λιγάκι µε «ξενίζει». Όντως υπάρχει ένας τέ-
τοιος κίνδυνος, µικρός. Το 1956 είχε γίνει ένας µεγάλος σεισµός
στην Αµοργό και είχε δηµιουργηθεί και ένα µεγάλο τσουνάµι,
αλλά, δεν ξέρω εάν θα πρέπει να έρθει εδώ να µας απασχολήσει
ξεχωριστά.

Έχουµε καταθέσει και τρεις τροπολογίες, κυρία Υπουργέ, που
αναφέρονται κατ’ αρχάς και κατ’ εξοχήν στην περιβαλλοντική εκ-
παίδευση. ∆εν ξέρω ποια από αυτές τις τροπολογίες µπορεί να
γίνει δεκτή. Πάντως, είναι ένας προβληµατισµός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Λε-

βέντη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας Νοµού Κα-

στοριάς κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν προσέρχεται κανείς στο

Βήµα για να µιλήσει για την ανάπτυξη της διά βίου µάθησης στην
εκπαίδευση, δεν είναι δυνατόν να µην κάνει µία σύντοµη ανα-
φορά στα καίρια, επίκαιρα ζητήµατα τα οποία απασχολούν την
ελληνική παιδεία σήµερα. Αυτά, λοιπόν, είναι τα εξής: Πρώτον,
είναι, δυστυχώς για την ελληνική κοινωνία και την ελληνική νεο-
λαία, η διάψευση κάθε προσδοκίας και ελπίδας, πολύ σύντοµα,
από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας της Κυβέρνη-
σης του ΠΑΣΟΚ.

Είχατε ευαγγελιστεί, κυρία Υπουργέ, και είχατε ανακοινώσει
στις αρχές της άνοιξης ότι η φετινή σχολική και ακαδηµαϊκή χρο-
νιά θα είναι καλύτερη από τις προηγούµενες, οι εκπαιδευτικοί θα
είναι πολύ σύντοµα στις θέσεις τους και γενικά θα λειτουργήσει
καλύτερα το σχολείο.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Πότε;

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Την άνοιξη. ∆ύο εβδοµάδες όµως
πριν, κυρία Υπουργέ, προβήκατε σε δηµόσια οµολογία ότι η φε-
τινή σχολική χρονιά θα είναι η χειρότερη µετά την …

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όχι η χειρότερη, η δυσκολότερη
είπα.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Όπως θέλετε, µπορούµε να παίξουµε
και µε τις λέξεις. Η δυσκολότερη, λοιπόν, µετά την Μεταπολί-
τευση.

∆εύτερο θέµα που θέλω να θίξω είναι η απαράδεκτη απόφασή
σας να προβείτε στην επαναφορά της κατάργησης της βάσης
του «10», που οδήγησε σε ιλαροτραγωδία την ελληνική κοινωνία.
Ξέρουµε τι συνέβη στις δεκαπέντε-είκοσι ηµέρες που ανακοινώ-
θηκαν τα αποτελέσµατα από τις πανελλήνιες εισαγωγικές εξε-
τάσεις. Η Νέα ∆ηµοκρατία είχε το πολιτικό θάρρος να πάρει την
πολύ σωστή απόφαση να ορίσει τη βάση του «10», γιατί θέλαµε
ποιότητα στην παιδεία. Εσείς, ενώ είµαι σίγουρος ότι αναγνωρί-
ζετε το λάθος που κάνετε και θα προβείτε πάλι στην κατάργηση,
καθαρά από πολιτικές εµµονές και εµπάθεια, επειδή δεν έχετε
το θάρρος να αναγνωρίσετε ότι και οι πολιτικοί σας ιδεολογικοί
αντίπαλοι παίρνουν σωστές αποφάσεις, δηµιουργήσατε µεγάλη
αναστάτωση στην ελληνική κοινωνία.

Άµα θέλετε, να αναφέρω και κάτι πιο πρόσφατο µε τον ανα-
σχηµατισµό. Ενώ σάς λέγαµε από την αρχή της θητείας σας «µην
καταργείτε τα Υπουργεία του Τουρισµού και της Ναυτιλίας», ανα-
γνωρίσατε ότι κάνατε λάθος στο ζήτηµα της ναυτιλίας. Στρου-
θοκαµηλίζετε, όµως και το ονοµάζετε «Θαλασσίων Υποθέσεων».
Αν είναι δυνατόν! Αν µεταφράσετε τον όρο «θαλάσσιες υποθέ-
σεις», υπάρχει κανένας στον κόσµο που θα καταλάβει τι σηµαί-
νει για τον ελληνισµό η ναυτιλία;

Κυρία Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ, είµαι σίγουρος ότι µέχρι
πριν από την έναρξη της τουριστικής περιόδου, που δυστυχώς
για την Ελλάδα είναι πριν το καλοκαίρι –µόνο το καλοκαίρι
έχουµε τουρισµό- θα αναγνωρίσετε και το λάθος που κάνατε και
δεν επαναφέρατε το θέµα του Υπουργείου Τουρισµού. Επειδή
ξέρω, όµως, ότι η παράταξή σας έχει µία έφεση λεξικοπλαστική,
θα µπορούσατε να το ονοµάσετε, όταν επαναφέρετε το Υπουρ-

γείο Τουρισµού, «Υπουργείο Υποθέσεων Πρόσκλησης Επισκε-
πτών Θαλασσίως, Εναερίως και Χερσαίως». Θα µπορούσατε να
δώσετε έναν τέτοιο τίτλο.

Και έρχοµαι στο σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα. Επειδή,
κυρία Πρόεδρε, χθες για προσωπικούς µου λόγους βγήκα από
την κατάσταση των οµιλητών, σήµερα όσο µπορώ πιο σύντοµα
θα πω κάποια που θα έλεγα χθες και φυσικά, θα αναφερθώ και
στα άρθρα του νοµοσχεδίου και θα φανούν µέσα από αυτό οι θέ-
σεις οι δικές µου, οι θέσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας όπως εκφρά-
στηκαν και από τον εισηγητή µας.

∆ιαβάζοντας όσο καλύτερα µπορούσα το νοµοσχέδιο, µε κά-
ποιες δυσκολίες κατανοούσα κάποιες έννοιες, όχι βέβαια έχο-
ντας λιποθυµικές τάσεις, όπως είπαν χαριτολογώντας και κάποιοι
συνάδελφοι χθες στις τοποθετήσεις τους. Μπορώ να πω ότι γε-
νικώς έχει στόχους καλούς η εισηγητική έκθεση. Κάνετε µία κα-
ταγραφή για το τι υπάρχει, µιλάτε για έναν καθορισµό µοντέλου
διοικητικού, µιλάτε όπως µιλούσαµε όλοι για αναγνώριση και πι-
στοποίηση γνώσεων. Φυσικά και πρέπει να υπάρχει σύνδεση µε
την απασχόληση, εθνικό δίκτυο διά βίου µάθησης. Και λέµε
πολλά για το εθνικό πλαίσιο των προσόντων. Μιλάτε για τις προ-
γραµµατικές συµβάσεις της περιφέρειας και των δήµων, τη δυ-
νατότητα της αναγνώρισης και της πιστοποίησης προσόντων
µέσω ηλεκτρονικού µητρώου διά βίου µάθησης και γενικά για µια
διαδικασία συνεχούς αξιολόγησης. Η αρχική επαγγελµατική κα-
τάρτιση είναι στα ΙΕΚ, η συνεχιζόµενη επαγγελµατική κατάρτιση
είναι στα ΚΕΚ, η γενική εκπαίδευση ενηλίκων γίνεται στα σχολεία
δεύτερης ευκαιρίας, στα κέντρα εκπαίδευσης ενηλίκων και στις
σχολές γονέων. Τρία επίπεδα έχει η διά βίου µάθηση. Εδώ µι-
λάµε πάλι µε τις λέξεις και ίσως ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος χρειάζεται να δώσει κάποιες απαντήσεις. Τυπική εκπαί-
δευση, µη τυπική εκπαίδευση, άτυπη µάθηση.

Γενικά, όµως, βλέπω µέσα από το νοµοσχέδιό σας ότι και εσείς
εκφράζετε την αγωνία σας, αν µπορούµε να έχουµε ένα συ-
γκροτηµένο σύστηµα και ότι δεν θα είναι αυτό το δίκτυο ένα
άθροισµα φορέων, αλλά ένα συγκροτηµένο σύστηµα. Φυσικά και
πρέπει να υπάρχει σύστηµα παρακολούθησης και αξιολόγησης.

Αν έρθουµε στα άρθρα, σε συνέργεια στο άρθρο 9 και στο
άρθρο 24, λέτε ότι από 1-1-2012 παύει η χρηµατοδότηση δήµων
και περιφερειών, αν δεν κάνουν µία ειδική υπηρεσιακή µονάδα.
Πραγµατικά, συµµεριζόµαστε και εµείς την αγωνία σας και καλά
κάνετε και το βάζετε από 1-1-2012, γιατί ξέρουµε τι θα γίνει µε
την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» από 1-1-2011, που δεν θα
έχουν προσαρµοστεί στις λειτουργίες οι δήµοι και οι περιφέ-
ρειες.

Στο άρθρο 11 περνάνε τα ζητήµατα του ΟΕΕΚ στον ΕΟΠΠ,
στον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων για πιστοποί-
ηση µη τυπικής εκπαίδευσης και άτυπης µάθησης.

Το άρθρο 17. Αυτά τα λέγαµε και εµείς και τα είχαµε ξεκινήσει
για το ηλεκτρονικό µητρώο διά βίου µάθησης των ατόµων, το µη-
τρώο εκπαιδευτών των φορέων και το µητρώο φορέων διά βίου
µάθησης.

Στο άρθρο 22 να κάνω µία ιδιαίτερη αναφορά. Μιλάτε για τη
συµµετοχή της σχολικής κοινότητας. Πραγµατικά πρέπει να
έχουν λόγο όχι µόνο οι σχολικές κοινότητες, οι σχολικές επιτρο-
πές, οι τοπικές κοινωνίες, γιατί ξέρουµε ότι έχουµε ένα υστέ-
ρηµα. Ενώ τα παιδιά µας ξοδεύουν πολλά χρόνια στα σχολεία,
κουράζονται µε παραπανίσια µαθήµατα και παραπανίσιες ώρες,
έχουν έλλειψη γνώσεων τοπικής ιστορίας και τοπικού πολιτι-
σµού. Μέσα από τις ευέλικτες ζώνες στα σχολικά προγράµµατα
µπορούν να µπουν αυτά τα ζητήµατα.

Τα κέντρα διαρκούς µάθησης και οι ΝΕΛΕ είναι στους δήµους,
τα ΙΕΚ και τα ΚΕΚ είναι στις περιφέρειες.

Όσον αφορά το άρθρο 26 συµφωνούµε για τις ζώνες εκπαι-
δευτικής προτεραιότητας, γιατί µιλάµε για άτοµα µε χαµηλότερο
κοινωνικοοικονοµικό επίπεδο.

Γενικότερα η Νέα ∆ηµοκρατία µπορεί να πει ότι προσπαθείτε
αλλά δεν καταφέρατε να συµπληρώσετε το ν. 3369 που είχαµε
θεσπίσει. Είχαµε δώσει εµείς µεγάλη έµφαση στην ενδυνάµωση
των θεσµών. Ήταν καινοτοµία µας η από απόσταση ίδρυση κέ-
ντρων διά βίου µάθησης.

Πρέπει να σας υπενθυµίσουµε και πάλι ότι από το 2004 µέχρι

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Κ∆’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1351



το 2009 λειτούργησαν πενήντα επτά σχολεία δεύτερης ευκαιρίας
µε εβδοµήντα παραρτήµατα, έξι από τα οποία εξυπηρετούσαν
σωφρονιστικά καταστήµατα. Την πενταετία 2004-2009 εκατο-
ντάδες χιλιάδες πολίτες άντλησαν υπηρεσίες διά βίου µάθησης.

Παραλάβαµε, κυρία Υπουργέ, ένα ποσοστό εκπαίδευσης 1,2%
και το πήγαµε στο 5%. Είναι στόχευση και από την Ευρωπαϊκή
Ένωση να γίνει 15%. Άρα υπάρχει «πεδίον δόξης λαµπρόν» δρά-
σης για όλους µας από τώρα και στο εξής.

Πώς θα πάτε, όµως, σε διά βίου µάθηση όταν εδώ και έντεκα
µήνες παραµένουν απλήρωτοι εκπαιδευτικοί από τη διά βίου µά-
θηση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, δεν θα χρειαστώ πάνω από ένα µε δύο λεπτά.
Το νοµοσχέδιό σας είναι πρόχειρο και γενικόλογο. Σε µια ρε-

λάνς που προσπαθούσατε να δώσετε, κυρία Υπουργέ, παίρνο-
ντας το λόγο πριν από τους εισηγητές, είπατε ότι και η
Αξιωµατική και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης σας εγκα-
λούν για πολλά προεδρικά διατάγµατα και υπουργικές αποφά-
σεις. ∆εν είναι ο αριθµός των εξήντα υπουργικών αποφάσεων και
των προεδρικών διαταγµάτων. Είπατε χαρακτηριστικά ένα χρο-
νοδιάγραµµα, ότι 77% για το προηγούµενο νοµοσχέδιο έχει υλο-
ποιηθεί. Το ζήτηµα είναι το περιεχόµενο αυτών που δεν το
γνωρίζουν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Και γι’ αυτό θέλουµε
να υπάρχει διαβούλευση και στις επιτροπές της Βουλής και µέσα
στο Κοινοβούλιο.

Είπατε για το κόστος. Μα, εκεί είναι το ζήτηµα, ότι είναι ασα-
φές και ότι τα πιο πολλά του κόστους ρυθµίζονται µε κοινές
υπουργικές αποφάσεις. Γι’ αυτό το αναφέρουµε.

Γι’ αυτό και λέµε ότι πραγµατικά πρέπει να υπάρχει προβλη-
µατισµός για την παραγόµενη γνώση, για το πώς διατίθεται και
πώς αξιολογείται, όπως είπε και ο εισηγητής µας. Γι’ αυτό δί-
νουµε µεγάλη βαρύτητα στην προληπτική αξιολόγηση, στη δια-
δικασία ελέγχου της εφαρµογής στην πράξη όσων διδάχθηκαν,
δηλαδή στο χώρο εργασίας, στις επιχειρήσεις, αλλά και στις
υπηρεσίες.

Καλά κάνατε και αντιληφθήκατε ότι κάτι δεν πήγαινε καλά µε
τις ρυθµίσεις που θέλατε να φέρετε για τον Οργανισµό Επαγ-
γελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης µε αυτήν την τροπολο-
γία που φέρατε. Έχουν ακόµα δικαίωµα οι εργαζόµενοι να έχουν
κάποιες ανησυχίες, µια και έτσι λειτουργεί η ελληνική ∆ηµόσια
∆ιοίκηση όσον αφορά ότι είναι πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Κυ-
ρίως η ανησυχία τους είναι για την πρόθεση που αναγγείλατε και
µε το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό νοµοσχέδιο που ψηφίσατε
ότι από τους συγχωνευόµενους ή καταργούµενους οργανι-
σµούς, παύουν οι οργανικές θέσεις και απολύονται άτοµα που
δεν είναι µόνιµα ή µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου. Γι’ αυτό
και ανησυχούν.

Επίσης θέλουµε να σας θέσουµε και το τι θα γίνει µε τις πενή-
ντα πέντε κτηριακές υποδοµές περίπου που έχει ο ΟΕΕΚ.

Τέλος, κυρία Πρόεδρε, κλείνω αναφερόµενος στις µετεγγρα-
φές. Σαφώς καµµία υποχώρηση από τη θέση µας ότι το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα στην Ελλάδα είναι το δηµογραφικό και ότι
ενισχύοντας τους τρίτεκνους και πολύτεκνους, ενισχύουµε την
Ελλάδα, την ελληνική κοινωνία, την ελληνική οικογένεια. Φυσικά
πρέπει να παίρνονται µέτρα που να αποσυµφορούν τα κεντρικά
πανεπιστήµια του λεκανοπεδίου Αττικής και της Θεσσαλονίκης.
Εκεί δεν πρέπει να υπάρχουν περιορισµοί, ούτε µε τον αριθµό
των τέκνων ούτε µε το εισόδηµα. Φυσικά το όριο του εισοδήµα-
τος των 45.000 ευρώ να υπάρχει µόνο για τα κεντρικά πανεπι-
στήµια, αν και θέλω να καταθέσω κλείνοντας ότι πολλές φορές
µία οικογένεια –ο µέσος όρος της ελληνικής οικογένειας είναι η
τετραµελής οικογένεια, πατέρας, µητέρα και δύο παιδιά- πέρα
από τις οικονοµικές έχει και ψυχοπαιδαγωγικές επιπτώσεις, όταν
έχει τρία σπίτια, ένα στον τόπο κατοικίας, ένα που είναι το παιδί
σε µία πόλη και ένα που είναι το δεύτερο.

Γι’ αυτό και θα καταψηφίσουµε όπως είπαµε επί της αρχής και
ψηφίζουµε τα άρθρα που είπε και ο εισηγητής µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τζη-

καλάγια. Πήρατε τρία λεπτά, κύριε συνάδελφε, επιπλέον. Είστε

άλλωστε και ο µοναδικός οµιλητής σήµερα της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης στη συζήτηση επί των άρθρων.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Έβρου του ΠΑΣΟΚ κ. Όλγα Ρε-
νταρή-Τέντε.

ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ-ΤΕΝΤΕ: Κυρία Υπουργέ, πριν αρχίσω την
οµιλία µου πρέπει να πω ότι θα πρέπει να δείτε εκείνη τηv τρο-
πολογία µε τους µαθητές, για τη µεταφορά τους. Νοµίζω ότι δεν
συµπεριλάβατε τα καλλιτεχνικά σχολεία. Σας παρακαλώ να το
δείτε για να µην υπάρξει αδικία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή εποχή των ραγδαίων
τεχνολογικών εξελίξεων, των ανοικτών αγορών αλλά και της οι-
κονοµικής ύφεσης που βιώνουµε σήµερα επιβάλλει την αξιοποί-
ηση όλου του ανθρώπινου κεφαλαίου. Άλλωστε από όλους τους
πόρους αυτό µας έχει µείνει. Όλα τα άλλα ή τα έχουµε υπερ-
χρησιµοποιήσει ή τα έχουµε εξαντλήσει. Η αξιοποίηση του αν-
θρώπινου δυναµικού προϋποθέτει την εξασφάλιση από τα κράτη
ίσων ευκαιριών πρόσβασης σε όλους τους ανθρώπους ανεξαρ-
τήτως ηλικίας, φύλου, θρησκείας, εθνότητας, κοινωνικής τάξης
σε µία ποιοτική εκπαίδευση και επανεκπαίδευση η οποία θα ξε-
κινά από την προσχολική ζωή και θα επεκτείνεται καθ’ όλη τη
διάρκεια της ζωής του ατόµου.

∆εν αντιλαµβάνοµαι την αντίδραση της Αριστεράς σ’ αυτό το
νοµοσχέδιο. Εικάζω ότι και αυτοί όπως πολλοί άλλοι βλέπουν τη
διά βίου µάθηση µόνο ως ανάπτυξη της προσωπικής ζωής του
ατόµου µε την ενεργή συµµετοχή του στην κοινωνική ζωή. Αλλά
θα πρέπει να καταλάβουµε ότι η διά βίου µάθηση, δηλαδή όλες
οι µορφές εκπαίδευσης ενηλίκων είναι κυρίως µοχλοί ανάπτυξης
και µας δίνουν όλες τις δυνατότητες για να µας οδηγήσουν σε
µία βιώσιµη ανάπτυξη, σε µια ανταγωνιστική οικονοµία της γνώ-
σης και της οικονοµίας και να µας εξασφαλίσουν την κοινωνική
ευµάρεια, αλλά και το µεγάλο ζητούµενο που είναι η κοινωνική
συνοχή. Επίσης, είναι ένα δυνατό µέσο το οποίο µπορεί να αντι-
µετωπίσει την ανεργία δηµιουργώντας καινούργιες θέσεις εργα-
σίας µε καλύτερες συνθήκες. Μπορεί να αντιµετωπίσει επίσης τη
δηµογραφική απειλή από τον γερασµένο πληθυσµό της Ευρώ-
πης και να εξαλείψει τη φτώχεια.

Γι’ αυτό, κύριοι της Αριστεράς, δεν είναι τυχαίο ότι οι περισ-
σότερες χώρες της Ευρώπης, αλλά και παγκοσµίως µπήκαν στη
λογική της εκπαίδευσης των ενηλίκων από το 1960. Άρχισαν να
την εφαρµόζουν από το 1990 µέσα στις επιχειρήσεις, in service
training και το 2006 έγινε πλέον κοινή συνείδηση σε όλη την Ευ-
ρώπη ότι θα πρέπει να αλλάξουν οι εκπαιδευτικές πολιτικές και
στρατηγικές, γιατί θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε τις σύγχρονες
αλλαγές και να προβλέψουµε τις επερχόµενες προκλήσεις σε
µία συνεχώς µεταβαλλόµενη οικονοµία.

Όλοι οµολογήσατε ότι στην Ελλάδα ο θεσµός της διά βίου µά-
θησης αν και λειτουργεί εδώ και πολλά χρόνια είχε πενιχρά απο-
τελέσµατα ανάλογα µε τα χρήµατα που δόθηκαν από το Α’, το Β’
και το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Όλοι γνωρίζουµε ότι αυτό
συνέβη γιατί δεν υπήρξε ποτέ µία συνολική προσέγγιση που να
συνδέει όλες τις µορφές της µάθησης, formal, informal, non for-
mal. ∆ηλαδή επίσηµη, ανεπίσηµη και βιωµατική, αν θέλει ο κ. Βο-
ρίδης. Είναι στάνταρντς που έτσι χρησιµοποιούνται διεθνώς.
Επίσης δεν υπήρξαν ποιοτικές διαδικασίες αξιολόγησης, ανα-
τροφοδότησης, πιστοποίησης, συµπλήρωσης των κενών. Υπήρ-
χαν προγράµµατα για τις µοντέρνες τεχνολογίες και δεν υπήρ-
χαν κοµπιούτερ.

Ένα άλλο σηµαντικό στοιχείο της αποτυχίας ήταν ότι η επαγ-
γελµατική εκπαίδευση που θα έπρεπε να είναι σε µία συνεχή ανα-
νέωση και βελτίωση του επιπέδου της απαξιώθηκε και έµεινε
ασύνδετη από την αγορά στερώντας από τους ενδιαφερόµενους
ή από τους µαθητευόµενους την πρόκληση για µάθηση και βελ-
τίωση των ικανοτήτων τους και άφησε τους εργοδότες αδιάφο-
ρους στην επιβεβληµένη προσαρµογή που θα έπρεπε να κάνουν
για το νέο ανταγωνισµό.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι το Υπουργείο προχωρά συστηµατικά και
ότι µ’ αυτό το νοµοσχέδιο αποδεικνύει ότι θέλει να δώσει στη διά
βίου µάθηση την προοπτική που της ταιριάζει. ∆εν µπορεί κανείς
να αµφισβητήσει ότι είναι το µόνο Υπουργείο που ξεκίνησε από
την προσχολική ηλικία. ∆ίνει το γενικό πλαίσιο, αλλά γκρινιά-
ζουµε. Μα, το γενικό πλαίσιο δίνεται για να µπορέσουµε να δια-
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δράσουµε όλοι εµείς οι φορείς. Αλλά όποτε µας µοιράζονται ευ-
θύνες εµείς ψάχνουµε να τις ρίξουµε κάπου αλλού. ∆ίνει τους
κανόνες, δίνει το συντονισµό, δίνει µεταβατικό στάδιο.

Από κει και πέρα, θα πρέπει να καλλιεργηθεί σε όλους τους
κοινωνικούς εταίρους και σε όλους τους φορείς ότι η διάδραση
για τα καλύτερα αποτελέσµατα είναι επιβεβληµένη. Το πρώτο
σηµαντικό στοιχείο του νοµοσχεδίου στα άρθρα 7 και 8 είναι η
αποκέντρωση του θεσµού µέσα από τη καθιέρωση ενός σύγ-
χρονου και ευέλικτου δικτύου οργάνωσης σε τοπικό, περιφερει-
ακό και εθνικό επίπεδο. Ο σχεδιασµός και η υλοποίηση των
προγραµµάτων γίνεται πλέον µε ευθύνη των τοπικών θεσµών των
δήµων και των περιφερειών έτσι ώστε να ανταποκρίνονται στις
ιδιαίτερες ανάγκες της τοπικής κοινωνίας.

Είναι σηµαντικό, τώρα που δηµιουργούνται οι νέοι θεσµοί Το-
πικής Αυτοδιοίκησης να καλλιεργηθεί επιτέλους και σε µας µία
κουλτούρα αποκέντρωσης και για τη διά βίου µάθηση και να συ-
µπεριλάβουν τις λειτουργίες στο νέο θεσµό.

Το δεύτερο σηµαντικό στοιχείο είναι ο κοινωνικός διάλογος
όπως τον εγγυάται το σχέδιο νόµου µέσα από τη συµµετοχή των
κοινωνικών φορέων στα συλλογικά όργανα για να µπορεί να γί-
νεται µία όσµωση ανάµεσα στις ανάγκες και τους στόχους της
αγοράς της κοινωνίας και του κράτους.

Το τρίτο όπως διαγράφεται στο άρθρο 19 είναι το σύστηµα
παρακολούθησης και αξιολόγησης της λειτουργίας και της απο-
τελεσµατικότητας του θεσµού. Θα ήταν κοινότυπο να αναφέρω
πως πολλοί θεσµοί έχουν δηµιουργηθεί και πολλές καλές προ-
θέσεις έχουν διακηρυχθεί κατά καιρούς αλλά όλα αυτά υλοποι-
ούνται µόνο µέσα από ισχυρά χρονοδιαγράµµατα και µέσα από
ένα ισχυρό και αντικειµενικό σύστηµα ελέγχου και αξιολόγησης,
κάτι το οποίο τώρα διασφαλίζεται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Τέλος µε το άρθρο 16 για πρώτη φορά θεσπίζεται ένας φο-
ρέας πιστοποίησης προσόντων µε βάση τα ευρωπαϊκά πρότυπα,
κάτι που θα οδηγήσει στη λήξη του καθεστώτος αναρχίας των
πιστοποιητικών, των βεβαιώσεων και των διπλωµάτων. Ήταν ένα
«εµπόριο» ελπίδας µέσα στην απόγνωση χιλιάδων νέων που δεν
βρίσκουν ανοικτές τις πύλες της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και
έτσι καταφεύγουν στην απόκτηση πιστοποιητικών χωρίς αξία.
Τώρα πλέον µε σοβαρό και αντικειµενικό τρόπο πιστοποιούνται
τα προσόντα κάθε προγράµµατος και µε ενιαίο τρόπο θα αντι-
µετωπίζονται τόσο από το κράτος όσο και από την αγορά εργα-
σίας.

Εγώ θέλω να σας συγχαρώ. Είµαι στη διά βίου µάθηση χρόνια,
όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά και στο εξωτερικό. Αυτό το οποίο
λείπει από εµάς είναι να δούµε τις προοπτικές που ανοίγει αυτό
το σχέδιο νόµου έτσι όπως ανοικτά κατατέθηκε. Με το ανοικτά
εννοώ ότι υπάρχει µεγάλη ευρύτητα παρέµβασης όλων των φο-
ρέων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Η κ. Μίχου έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυ-

πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απόκτηση γνώσεων
αποτελεί µια διαδικασία η οποία είναι στη φύση του ανθρώπου
και είναι απαραίτητη για διαρκή εξέλιξη. ∆εν υπόκειται σε χρονι-
κούς περιορισµούς και διαπερνά όλο τον ανθρώπινο βίο. Μέσα
από τη γνώση το άτοµο αναβαθµίζει τη θέση του στην αγορά ερ-
γασίας, αλλά ενισχύει παράλληλα και το κοινωνικό του προφίλ,
γιατί συµµετέχει ενεργά στην κοινωνική, πολιτική και πολιτιστική
ζωή της χώρας. ∆ηλαδή η διά βίου µάθηση µας παρέχει όσα
χρειαζόµαστε για να είµαστε σωστοί, ενεργοί πολίτες.

Πρόκειται, λοιπόν, κατά την άποψή µου, για ένα εξαιρετικά ση-
µαντικό θέµα, το οποίο δεν µπορεί να ρυθµιστεί µε ένα µόνο νο-
µοσχέδιο. Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία αφορά τις
δράσεις κυρίως που ενισχύουν το εργασιακό προφίλ του ατόµου
µετά από την ολοκλήρωση της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Ο
λόγος είναι προφανής. Εν µέσω αυτής της πρωτοφανούς οικο-
νοµικής κρίσης που αντιµετωπίζουµε πρέπει να φροντίσουµε,
ώστε όλοι οι συµπολίτες µας, και κυρίως αυτοί που βρίσκονται σε
πιο αδύναµη θέση, να έχουν ίσες ευκαιρίες πρόσβασης στην
αγορά εργασίας. Απαντάµε, λοιπόν, στο ερώτηµα: Τι θέσεις ερ-
γασίας θέλουµε να δηµιουργήσουµε; Θέλουµε να δηµιουργή-
σουµε ένα φθηνό εργατικό δυναµικό µε περιορισµένες δυνατό-

τητες; Προφανώς και όχι. Επενδύουµε στον άνθρωπο, επενδύ-
ουµε στη γνώση. ∆ηµιουργούµε ένα ποιοτικό εργατικό δυναµικό,
που προσαρµόζεται σ’ ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο εργασιακό
περιβάλλον.

Η επιλογή αυτή µας προσφέρει δύο βασικά πλεονεκτήµατα.
Πρώτον, αυξάνουµε τις πιθανότητες µείωσης της ανεργίας. ∆εύ-
τερον, τα παραγόµενα προϊόντα και οι υπηρεσίες της ελληνικής
οικονοµίας γίνονται πιο ελκυστικά, γιατί αποκτούν το ανταγωνι-
στικό πλεονέκτηµα της ποιότητας.

Το αποτέλεσµα από τον συνδυασµό αυτών των δύο πλεονε-
κτηµάτων είναι ανάπτυξη προς όφελος όλων, µια ανάπτυξη την
οποία έχουµε ανάγκη όσο ποτέ άλλοτε.

Με το παρόν σχέδιο νόµου όµως γίνεται ακόµα µια αξιακή επι-
λογή. Η διαρκής αναβάθµιση του µορφωτικού επιπέδου του λαού
είναι ένας πολύ σηµαντικός παράγοντας για τη βελτίωση της ευ-
ηµερίας του. ∆ηµιουργούµε, λοιπόν, τις προϋποθέσεις ώστε όλοι
οι πολίτες να µπορούν να διαµορφώσουν και να αναπτύξουν
ελεύθερα την προσωπικότητά τους, ώστε να αποκτήσουν τελικά
ενεργό ρόλο στην πολιτική, κοινωνική και πολιτιστική ζωή του
τόπου, να µπορούν ουσιαστικά να καθορίσουν οι ίδιοι το µέλλον
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να υλοποιηθούν οι παρα-
πάνω στόχοι απαιτείται ριζική αναµόρφωση του πλαισίου της διά
βίου µάθησης. Γιατί αυτή τη στιγµή υπάρχουν πολλοί που παρέ-
χουν υπηρεσίες και στον ιδιωτικό και στο δηµόσιο τοµέα, οι
οποίοι όµως δεν υπόκεινται σ’ ένα ενιαίο και αξιόπιστο σύστηµα
ελέγχου. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την απουσία µιας ολοκλη-
ρωµένης στρατηγικής για τα προγράµµατα σπουδών αλλά και
µίας ουσιαστικής αξιολόγησής τους. Άρα, σε πρώτη φάση αντι-
µετωπίζουµε το ζήτηµα της ποιότητας.

Το σηµαντικότερο πρόβληµα όµως, είναι η έλλειψη σύνδεσης
της διά βίου µάθησης µε τις ανάγκες της εργασίας. ∆εν είναι
λίγες οι φορές που άτοµα τα οποία παρακολούθησαν κάποιο
πρόγραµµα όχι µόνο δεν ωφελήθηκαν σε τίποτα, αλλά έχασαν
χρόνο κι ενδεχοµένως και χρήµατα. Χρήµατα όµως χάνει και το
κράτος, το οποίο εδώ και χρόνια σπαταλά σηµαντικούς πόρους
για την καταπολέµηση της ανεργίας σε προγράµµατα κατάρτι-
σης, τα οποία όµως έχουν τελικά -κι όλοι το γνωρίζουµε- πενι-
χρά αποτελέσµατα κι έχουν χάσει ουσιαστικά την αξιοπιστία
τους.

Ας δούµε, λοιπόν, ποιες σηµαντικές αλλαγές φέρνει το παρόν
σχέδιο νόµου κι αλλάζει το τοπίο. ∆ηµιουργείται µια ενιαία εθνική
πολιτική για τη διά βίου µάθηση, στην οποία το Υπουργείο Παι-
δείας και οι νέοι κεντρικοί φορείς διαχείρισης που δηµιουργού-
νται αναλαµβάνουν επιτελικές αρµοδιότητες. Οι πιο σηµαντικές
είναι ο καθορισµός των κριτηρίων αδειοδότησης, τα προσόντα
των εκπαιδευτικών αλλά και η πιστοποίηση αυτών των προσό-
ντων. Τρεις παράγοντες πολύ σηµαντικοί για την επιτυχία του
όλου εγχειρήµατος.

Η αρµοδιότητα της υλοποίησης σωστά, κατά την άποψή µου,
µεταβιβάζεται στην αυτοδιοίκηση, γιατί γνωρίζει τις τοπικές ανά-
γκες και µπορεί τα προγράµµατα να τα προσαρµόσει καλύτερα
σ’ αυτές.

Η σύνδεση της διά βίου µάθησης µε την αγορά εργασίας θα
γίνει µε την κατάρτιση εθνικών, περιφερειακών και δηµοτικών
προγραµµάτων. Σ’ αυτό φυσικά θα συµβάλει και η συγκρότηση
συλλογικών οργάνων υποστήριξης, όπως η Εθνική Σύνοδος διά
βίου µάθησης και σύνδεσης µε την απασχόληση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση για ακόµη µια
φορά δείχνει ότι διαθέτει τη δυνατότητα να αντιµετωπίζει συνο-
λικά τα προβλήµατα. Το νοµοσχέδιο για τη διά βίου µάθηση ανή-
κει σε µια σειρά πρωτοβουλιών που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση
για την καταπολέµηση της ανεργίας και όχι µόνο. Ενδεικτικά ανα-
φέρω το νόµο για την απλοποίηση διαδικασιών σύστασης εται-
ρειών, το νόµο για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, την άρση
του καµποτάζ, ενώ ακολουθεί και ο νέος αναπτυξιακός νόµος.
Τη δύσκολη αυτή περίοδο που διανύουµε η Κυβέρνηση κατα-
βάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια και δίνει τον καλύτερό της
εαυτό, ώστε να δηµιουργήσει όσο το δυνατόν περισσότερες θέ-
σεις εργασίας, να στηρίξει το ανθρώπινο δυναµικό, να το βελ-
τιώσει, για να µπορεί να επιβιώσει σ’ αυτό το διεθνές ανταγω-
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νιστικό περιβάλλον.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)
Επιτρέψτε µου µε τη σειρά µου να ευχαριστήσω θερµά την

Υπουργό, την Υφυπουργό και όλη την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου που φέρνουν για ψήφιση ένα σηµαντικό νοµοσχέ-
διο. Και φυσικά περιµένουµε και τα υπόλοιπα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα στο σηµείο αυτό να

θέσω υπ’όψιν σας σχέδιο απόφασης για ένα θέµα που έχει ιδιαί-
τερες ανθρώπινες διαστάσεις πάνω απ’ όλα.

Όπως γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 26 Αυ-
γούστου συνέβη το τραγικό δυστύχηµα της σύγκρουσης των δύο
πολεµικών αεροσκαφών F-16 κατά τη διάρκεια πραγµατοποίη-
σης άσκησης. Από τη σύγκρουση, δυστυχώς, έχασαν τη ζωή
τους ο σµηναγός Αναστάσιος Μπαλατσούκας, έγγαµος χωρίς
παιδιά, και ο σµηναγός Ιωσήφ Αναστασάκης, έγγαµος, µε µία
κόρη τεσσάρων ετών, ενώ η σύζυγός του κυοφορεί το δεύτερο
παιδί τους.

Επίσης, όπως ενθυµείστε, στις 30 Ιουλίου, κατά την πτώση
ενός ελικοπτέρου τύπου «APACHE» έχασαν τη ζωή τους ο αρχι-
λοχίας Κωνσταντίνος Γκιώκας, άγαµος, και ο ταγµατάρχης Αν-
δρέας ∆ερµάρης, έγγαµος µε τέσσερα ανήλικα παιδιά.

Αυτά τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων, αυτοί οι νέοι άν-

θρωποι, τα ιδιαίτερα άξια στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων, έχα-
σαν τη ζωή τους υπηρετώντας την πατρίδα µε αφοσίωση στο κα-
θήκον, υπερασπιζόµενοι τους εθνικούς στόχους και
επιδιώκοντας µε αυτοθυσία την άµεση ετοιµότητα, την ικανότητα
και την αποτελεσµατικότητα των Ενόπλων ∆υνάµεων της χώρας
µας. Οι σκέψεις όλων µας είναι στις οικογένειές τους.

Την περασµένη Πέµπτη εισηγήθηκα στη ∆ιάσκεψη των Προέ-
δρων η Βουλή να «υιοθετήσει» εν τίνι τρόπω τα ανήλικα παιδιά
των άτυχων αξιωµατικών, να αναλάβει δηλαδή την οικονοµική ενί-
σχυση κατ’ έτος των παιδιών µέχρι την ενηλικίωσή τους και, αν
σπουδάσουν, µέχρι τη συµπλήρωση του εικοστού πέµπτου έτους
της ηλικία τους. Το ποσό θα καθορίζεται και θα µπορεί να ανα-
προσαρµόζεται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής. Για
φέτος είχα προτείνει να ανέρχεται σε 15.000 ευρώ για τα δύο
παιδιά του Ιωσήφ Αναστασάκη και σε 25.000 ευρώ για τα τέσ-
σερα παιδιά του Ανδρέα ∆ερµάρη.

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων ενέκρινε οµόφωνα την πρότασή
µου αυτή.

Θέτω υπ’ όψιν σας το σχέδιο απόφασης και ερωτώ το Τµήµα:
Γίνεται δεκτό το σχέδιο αυτής της απόφασης;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η απόφαση

έγινε δεκτή οµοφώνως.
Σας ευχαριστώ.
Η σχετική απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερι-

νής συνεδρίασης και έχει ως εξής:

1354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ το Τµήµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την οµόφωνη ψήφιση της παραπάνω
απόφασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Τµήµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Σας ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου. Το λόγο έχει ο

Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ και πρώην Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
Κωνσταντίνος Γείτονας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν συνηθίζω
να δίνω επαίνους, αλλά συγχαρητήρια γι’ αυτήν την πρωτοβου-
λία. Πιστεύω ότι ήταν ένα χρέος της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε χθες επί της αρχής του
νοµοσχεδίου διεξοδική συζήτηση γι’ αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου Παιδείας. Πιστεύω άλλωστε ότι η σηµα-
σία της διά βίου µάθησης στο διττό ρόλο της κατάρτισης και της
εκπαίδευσης είναι παγκόσµια αναγνωρισµένη και στην Ελλάδα,
ιδιαίτερα στην εποχή µας, την εποχή της γνώσης και της ρα-
γδαίας τεχνικής εξέλιξης.

Το τονίζω αυτό, κυρία Υπουργέ, γιατί συνήθως λέµε για τε-
χνολογία, αλλά κατά τον κ. ∆εσποτόπουλο –και συµφωνώ- είναι
λάθος. Πρέπει να µιλάµε για εξέλιξη της τεχνικής. Η λέξη «τε-
χνολογία» µεταφέρθηκε από την µετάφραση της λέξης technol-
ogy στα ελληνικά. Το τεχνική έγινε στα ξένα «technology» και
ξαναήλθε κακώς στα ελληνικά ως «τεχνολογία». Η σωστή έκ-
φραση είναι εξέλιξη ή πρόοδος της τεχνικής.

Εν πάση περιπτώσει, σ’ αυτή την εποχή της γνώσης και της
εξέλιξης της τεχνικής πιστεύω ότι έχει ιδιαίτερη αξία η νοµοθε-
τική σας πρωτοβουλία που επιδιώκει την ανάπτυξη σε στέρεες
βάσεις της διά βίου µάθησης και συνεπώς στοχεύει στο να κερ-
δίσουµε ένα χαµένο έδαφος -και έχουµε πολύ χαµένο έδαφος-
στην Ελλάδα. Γι’ αυτό θέλω να δώσω συγχαρητήρια και σε σας.
Είναι µία θετική πρωτοβουλία που έχει ιδιαίτερη σηµασία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Εδώ θέλω να επισηµάνω ότι η πρωτοβουλία σας καλύπτει ένα
νοµοθετικό κενό –και καλώς- αλλά δεν είναι µόνο η κάλυψη των
θεσµικών κενών που λύνει τα προβλήµατα, εν προκειµένω, αλλά
και σε άλλες περιπτώσεις. Ιδιαίτερα εδώ χρειάζεται πραγµατικά
να δηµιουργήσουµε µία νέα αντίληψη στην κοινωνία σε σχέση µε
το ρόλο της διά βίου µάθησης σ’ όλες τις φάσεις της ζωής ενός
ανθρώπου, ενός ενεργού πολίτη. Αυτό είναι ένα γενικότερο, ένα
συνολικό καθήκον, ένα συνολικό χρέος.

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο και τις ρυθµίσεις του καθορί-
ζονται ζητήµατα του χώρου που βρίσκεται κυρίως έξω από τα
όρια του τυπικού εκπαιδευτικού συστήµατος µε έµφαση στην αρ-
χική επαγγελµατική κατάρτιση, τη συνεχιζόµενη επαγγελµατική
κατάρτιση και τη γενική εκπαίδευση των ενηλίκων.

Αναφέρθηκαν ο εισηγητής και άλλοι συνάδελφοι πιο λεπτοµε-
ρώς στα άρθρα. Εγώ θέλω να τονίσω τη σηµασία τριών άρθρων
που παίζουν καταλυτικό ρόλο στο να επιτύχει το σύστηµα και που
πιστεύω ότι δίνουν και την υπεραξία σ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Το ένα είναι το άρθρο 11 που ρυθµίζει τα θέµατα του Εθνικού
Οργανισµού Πιστοποίησης Προσόντων. Πρόκειται για µία πολύ
σηµαντική διάταξη -και αυτό θα παίξει τον καταλυτικό ρόλο που
ανέφερα- καθώς για πρώτη φορά ιδρύεται φορέας πιστοποίη-
σης επαγγελµατικών προσόντων µε κύριο σκοπό τη δηµιουργία
ενός εθνικού πλαισίου προσόντων κατ’ αντιστοιχία µε το Ευρω-
παϊκό Κέντρο. Θεωρώ καταλυτικό γι’ αυτό το άρθρο 11.

Επίσης σηµαντικό είναι το άρθρο 18 όπου δίνονται κίνητρα.
Πρέπει να κερδίσουµε το χαµένο έδαφος, πρέπει να δηµιουργή-
σουµε µία νέα αντίληψη στην κοινωνία. Όλο αυτό θέλει και κίνη-
τρα. Είναι θετική η πρωτοβουλία για τα κίνητρα. Η θεσµοθέτηση
ειδικών εκπαιδευτικών αδειών για συµµετοχή σε προγράµµατα
διά βίου εκπαίδευσης, η σύνδεση της διά βίου µάθησης µε το σύ-
στηµα τυπικής εκπαίδευσης, καθώς και άλλα σηµαντικά ζητή-
µατα. Έτσι το όλο σύστηµα µειώνει αποκλεισµούς, κάνει το
εκπαιδευτικό πλέον ανοικτό και δίνει ευκαιρίες και σε ενήλικες
για πρόσβαση στη γνώση. Άρα πιστεύω ότι και αυτές οι ρυθµί-

σεις θα παίξουν καταλυτικό ρόλο.
Τρίτον θα παίξουν ένα σηµαντικό ρόλο πιστεύω οι ρυθµίσεις

του άρθρου 19 που προβλέπουν διαρκή εκπαίδευση και αξιολό-
γηση των εκπαιδευτών καθώς και συνεχή παρακολούθηση των
προγραµµάτων του εθνικού δικτύου διά βίου µάθησης. Η δια-
σφάλιση δηλαδή της ποιότητας της διά βίου µάθησης είναι ένα
ζητούµενο και ένα στοίχηµα που πρέπει να κερδίζουµε καθηµε-
ρινά για να µπορέσουµε να πετύχουµε τους στόχους που θέ-
λουµε.

Για το άρθρο 25 για τις µετεγγραφές µία κουβέντα. Είχα το-
ποθετηθεί και τότε που ψηφιζόταν ο ν. 3282 το 2004. Ασφαλώς
οι µετεγγραφές απαντούν σε µία κοινωνική πραγµατικότητα και
αναγκαιότητα µε διευκόλυνση των φοιτητών και των οικογενειών
τους που έχουν είτε οικονοµικά είτε οικογενειακά προβλήµατα
είτε προβλήµατα υγείας. Εγώ χαίροµαι που οι ρυθµίσεις που γί-
νονται έχουν αποδοχή και έναν συµπληρωµατικό και κοινωνικό
χαρακτήρα.

Επειδή έχω ακούσει ότι σκέφτεστε να αλλάξετε όλο το σύ-
στηµα, δύο αρχές θα πρέπει να τηρήσετε µε βάση και την «κακή»
εµπειρία, την προϊστορία, κυρία Υπουργέ. Την αρχή των αντικει-
µενικών κριτηρίων και την πλήρη διαφάνεια στη διαδικασία. Από
κει και πέρα, νοµίζω ότι µπορούµε να αντιµετωπίσουµε σωστά
και ρεαλιστικά όλα τα ζητήµατα. Έρχοµαι τώρα σ’ ένα ζήτηµα
που γι’ αυτό πήρα κυρίως το λόγο, γιατί τα άλλα που ανέφερα
λίγο-πολύ είχαν επισηµανθεί από πολλούς συναδέλφους.

Έχει διαφύγει από τη συζήτηση η παράγραφος 11 του άρθρου
26 η οποία είναι πολύ σηµαντική και θέλω να το τονίσω. Αφορά
τη σύσταση του Εθνικού Κέντρου Προειδοποίησης για τσουνάµι
στο Γεωδυναµικό Ινστιτούτο. Αυτή είναι µία πολύ θετική παρέµ-
βαση. Με πολλές ερωτήσεις µου είχα επιµείνει στον τότε
Υπουργό ΠΕΧΩ∆Ε κ. Σουφλιά, στην προηγούµενη κυβέρνηση και
στον Υπουργό Παιδείας µετά το σεισµό στον Ινδικό Ωκεανό ότι
πρέπει να ξαναδούµε ορισµένα θέµατα της αντισεισµικής θωρά-
κισης της χώρας. Επειδή εσείς έχετε την ευθύνη του Γεωδυνα-
µικού Ινστιτούτου, χρειάζεται να το δούµε αυτό. Είναι σηµαντικό
αυτό που κάνετε, αλλά γενικότερα επειδή έχουν αλλάξει πολύ τα
δεδοµένα και ιδίως µετά τους τελευταίους σεισµούς παγκόσµια,
χρειάζεται να δούµε όλο το σύστηµα της αντισεισµικής θωράκι-
σης της χώρας σε µία νέα βάση.

Εκεί εντάσσεται και το θέµα της ολοκλήρωσης του Εθνικού
Σεισµολογικού ∆ικτύου που είναι και δική σας αρµοδιότητα λόγω
εποπτείας του Εθνικού Γεωδυναµικού Ινστιτούτου. Είµαστε µία
σεισµογόνος χώρα και, όπως εκτιµάται, ενδεχοµένως στο προ-
σεχές διάστηµα να έχουµε σεισµική έξαρση. Χρειάζεται, λοιπόν,
υπό το φως των νέων δεδοµένων να δούµε την αντισεισµική µας
θωράκιση σε µία νέα βάση. Μέσα σ’ αυτή την προσπάθεια είναι
και το θέµα του προσεισµικού ελέγχου των οικοδοµών δηµόσιας
χρήσης, µεταξύ των οποίων είναι και τα σχολεία.

Υπάρχει ένα πρόγραµµα προσεισµικών ελέγχων το οποίο θα
πρέπει να δείτε πού βρίσκεται. Είχε γίνει µε βάση µελέτες του
Τεχνικού Επιµελητηρίου και είχε ξεκινήσει. ∆εν ξέρω σε ποιο στά-
διο είναι. Αυτό αφορά κυρίως σχολεία και νοσοκοµεία. Καλό θα
είναι να δείτε πού βρίσκεται αυτό το πρόγραµµα το οποίο πι-
στεύω ότι χρειάζεται να προχωρήσει. Καταλαβαίνω βέβαια τις
δυσκολίες από τη στενότητα των πόρων, αλλά η δράση αυτή
είναι µία προτεραιότητα που χρειάζεται να επιταχυνθεί η υλο-
ποίησή της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γεί-
τονα.

Σ’ αυτό το σηµείο έχει ζητήσει το λόγο η Υφυπουργός Παι-
δείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Χριστοφιλοπού-
λου.

Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγη ώρα θα
ολοκληρωθεί αυτή η δεύτερη συνεδρίαση του νοµοσχεδίου και
αυτό που θα ήθελα πρώτα να κάνω είναι να εκφράσω κι εγώ µε
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τη σειρά µου την πολύ βαθιά µου ικανοποίηση διότι η συζήτηση
ήταν ουσιαστική και εδώ στο Τµήµα και στην Επιτροπή αλλά και
πριν την επιτροπή για πολλούς µήνες κατά την προετοιµασία. Θα
ήθελα να εκφράσω τη χαρά µου διότι πολλοί από τους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης θα ψηφίσουν πολλά από τα άρθρα του
παρόντος νοµοσχεδίου. Άρα, σ’ αυτά τα οκτώ λεπτά θα προ-
σπαθήσω να καταδείξω µε βάση αυτά που εσείς είπατε, πού
είναι οι διαφορές µας.

Ο κ. Βορίδης και αρκετοί από τους συναδέλφους της Νέας ∆η-
µοκρατίας επεσήµαναν τα γλωσσικά και άλλα φραστικά προ-
βλήµατα του νοµοσχεδίου. Επικεντρωθήκαµε πολύ στο γιατί
επιτέλους να βάζουµε σε ένα νοµοσχέδιο όρους όπως «άτυπη
µάθηση», «µη τυπική» και «τυπική».

Πράγµατι, κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσαµε αυτούς τους
όρους να τους βάλουµε µόνο στην εισηγητική έκθεση για να εξη-
γήσουµε τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. Θέλω, όµως, να µου
επιτρέψετε για δύο, τρία λεπτά να εξηγήσω, εξηγώντας το γιατί
του νοµοσχεδίου, γιατί ήταν πάρα πολύ σηµαντικό να µπουν οι
ορισµοί σ’ αυτό καθεαυτό το νοµοσχέδιο.

Είπαµε –είπε και η Υπουργός στην πρωτοµιλία της εχθές- ότι
έχουν γίνει πολλές και καλές προσπάθειες, αλλά είπατε και πολ-
λοί από εσάς και εµείς ότι το σύστηµα µέχρι τώρα ήταν κατα-
κερµατισµένο, ήταν αποσπασµατικό και ότι πάρα πολλά χρήµατα
δόθηκαν. Κάποια από αυτά πήγαν πολύ καλά. ∆εν το ξέρουµε,
δεν το κεφαλαιοποιήσαµε, δεν µπορέσαµε να πατήσουµε σε όσα
πήγαν καλά. Και πολλά άλλα δεν πήγαν καθόλου καλά, γιατί δεν
ήταν πιστοποιηµένη η γνώση, γιατί δεν υπήρχε ποιότητα, γιατί
δεν συνδέθηκαν µε τις τοπικές ανάγκες σε κάθε δήµο, σε κάθε
νοµαρχία χθες, σε κάθε περιφέρεια αύριο της χώρας, γιατί δεν
µπόρεσε πραγµατικά η διά βίου µάθηση να γίνει το αναπτυξιακό
εργαλείο που µπορεί να γίνει.

Επειδή στην εποχή της πρωτόγνωρης κρίσης που ζούµε είναι
βαθύτατο πιστεύω µου ότι η διά βίου µάθηση είναι από τα σηµα-
ντικότερα εργαλεία που έχουµε σε όλες της τις διαστάσεις –εδώ
έρχοµαι στη, νοµίζω κατά τα φαινόµενα, διαφορά µας- και στην
άτυπη και στη µη τυπική και στην τυπική εκπαίδευση, όταν στις
συνθήκες κρίσης δεν µπορούµε να ανατρέψουµε το ίδιο το ανα-
πτυξιακό πρότυπο, όχι µόνο το πώς κάνουµε επενδύσεις –βε-
βαίως και αυτό- αλλά το πώς κάνουµε και επενδύσεις στη γνώση,
τότε δεν µπορούµε να υπερβούµε την κρίση. ∆ιότι για να υπερ-
βούµε την κρίση, πρέπει να υπερβούµε τους εαυτούς µας. Και
υπερβαίνουµε τους εαυτούς µας µαθαίνοντας.

Μαθαίνουµε, λοιπόν, οι άνθρωποι και εκτός πλαισίων. Ο κ. Βο-
ρίδης λείπει, αλλά του απαντώ ότι, ναι, µαθαίνουµε και διαβάζο-
ντας εφηµερίδα. Και ο εµπειροτέχνης ξυλογλύπτης µαθαίνει το
µικρό συνάδελφό του ξυλογλυπτική στο εργαστήρι και δεν πάει
ούτε σε ΙΕΚ ούτε σε ΚΕΠ ούτε πουθενά. Σ’ αυτό το νοµοσχέδιο,
όµως, αυτός ο µικρός ξυλογλύπτης, αυτός ο οινοποιός που είναι
ένας οινοποιός που έµαθε την τέχνη στο οινοποιείο, µπορεί να πι-
στοποιήσει τα προσόντα του στο Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων.

Αυτό σηµαίνει «καταργώ τα στεγανά της µάθησης». Αυτό ση-
µαίνει ότι καθένας µπορεί µέσα από εµπειρία, µέσα από αυτο-
µόρφωση -να είναι άτυπη µορφή µάθησης η αυτοµόρφωση και
τη λέµε µέσα το νοµοσχέδιο και σωστά τη λέµε για να ξέρουµε
τι λέµε- µπορεί να αποκτήσει προσόντα και αυτά τα προσόντα να
τα πιστοποιήσει δίνοντας εξετάσεις. Τότε αυτό είναι βαθύτατα
αναπτυξιακό, γιατί µας ωθεί προς τη µάθηση. Και οτιδήποτε ωθεί
προς τη µάθηση, είναι αλλαγή, γιατί µαθαίνω από τα λάθη µου,
µαθαίνω από τις εµπειρίες µου.

Έρχοµαι στη µη τυπική, η οποία έχει περάσει πάρα πολλές φά-
σεις και πολλά προβλήµατα. Εκεί και αν είναι πιο σκληρά ανα-
πτυξιακό, µε σκληρούς όρους, το στοίχηµα. Ως πότε µπορούµε
να έχουµε το πλεονέκτηµα στη χώρα να κάνουµε επενδύσεις σε
τοµείς προτεραιότητας;

Γνωρίζουµε πολύ καλά –νοµίζω ότι ο Πρωθυπουργός µεθαύ-
ριο στη ∆ΕΘ θα πει ακόµη περισσότερο και σαφέστερα το ανα-
πτυξιακό στίγµα της Κυβέρνησης- ότι τα συγκριτικά µας
πλεονεκτήµατα είναι ο τουρισµός, ο πολιτισµός, η «πράσινη»
ανάπτυξη, η επένδυση στο περιβάλλον µας και όχι µόνο, η και-
νοτοµία και η γνώση επιτέλους, γιατί εδώ µέσα ακούστηκαν
ακόµη και κόλαφοι για την καινοτοµία και τη γνώση. Χτυπηθή-

καµε πολύ από την Αριστερά ότι δίνουµε λεφτά σε προγράµµατα
για την έρευνα και την καινοτοµία.

Ως πότε έχουµε όµως –έρχοµαι στο ερώτηµά µου- τη δυνατό-
τητα ως χώρα να κάνουµε επενδύσεις και να µη τις συνδέουµε µε
τα επαγγελµατικά προσόντα, τα οποία πρέπει να πάρουν οι πο-
λίτες µας για να µπορέσουν να συµβάλουν στα προγράµµατα;

Άρα όλη αυτή η κατηγοριοποίηση και η συστηµατοποίηση της
µη τυπικής εκπαίδευσης έχει πολύ µεγάλη σηµασία ότι γίνεται,
πρώτον, αποκεντρωµένα, δεύτερον ότι αποχωρίζεται από την πι-
στοποίηση της µάθησης που είναι το Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων
και τρίτον ότι δίνεται έµφαση στην ποιότητά της.

Εξηγούµαι, φθάνει πια το να λέµε µητρώο από εδώ, µητρώο
από εκεί. Άκουσα και από τον αγαπητό εισηγητή της Νέας ∆η-
µοκρατίας πάρα πολλά και πολύ διθυραµβικά. Υπήρχαν πολλά
µητρώα εκπαιδευτών. Τήδε κακείσε, άλλο του Ι∆ΕΚΕ, άλλο του
ΕΚΕΠΙΣ, άλλο του ΟΕΕΚ. Ο κάθε οργανισµός έκανε και ένα µη-
τρώο εκπαιδευτών.

Μήπως ήρθε η ώρα –και έρχεται η ώρα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο-
να βάλουµε την εκπαιδευτική επάρκεια και των εκπαιδευτικών
ενηλίκων ως µία διάσταση; Μήπως ήρθε η ώρα να κάνουµε ένα
ενιαίο µητρώο και για να έχουµε πραγµατική ποιότητα στους εκ-
παιδευτές µας; Γατί δεν µπορείς να έχεις ποιότητα στην εκπαί-
δευση, εάν δεν έχεις το πρώτο και κύριο, που είναι η ποιότητα
στον εκπαιδευτή.

Άρα, λοιπόν, εδώ κάνουµε την ενοποίηση και την τακτοποίηση
που χρειάζεται και από την άλλη δίνουµε ελευθερία στους φορείς
από το Τεχνικό Επιµελητήριο και τους µηχανικούς έως τους συλ-
λόγους των γιατρών σε κάθε ειδικότητα να έχουν βεβαίως τα δικά
τους µητρώα εκπαιδευτών, γιατί ξέρουν εκείνοι τους ανθρώπους
οι οποίοι µπορούν να εκπαιδεύσουν, όµως, όλοι, για όλους τους
κλάδους και για όλες τις ειδικότητες πρέπει να έχουν εκπαιδευ-
τική επάρκεια, γιατί η εκπαίδευση ενηλίκων, γιατί η επαγγελµα-
τική κατάρτιση, η γενική επιµόρφωση ενηλίκων έχει πολύ µε-
γάλη σηµασία. ∆ιότι, ναι, έχει σηµασία να παίρνεις προσόντα, να
παίρνεις δεξιότητες, να µπορείς επιτέλους να αξιοποιήσεις αυτά
τα προσόντα και εκτός τυπικού χώρου εκπαί- δευσης.

Βεβαίως υπάρχει και άλλος ένας στόχος. Είναι στόχος να µπει
ο κόσµος περισσότερο στη µάθηση ενηλίκων, να αγαπήσουµε οι
ενήλικες τη µάθηση, γιατί αυτό βοηθάει. Βοηθάει την κοινωνική
ανάπτυξη, την ευηµερία µας, τον πλούτο µας, τα πάντα. Και έχει
σηµασία για τον πολίτη σήµερα να µπορεί να διαχειριστεί τα δά-
νειά του µε µια στοιχειώδη γνώση. Έχει σηµασία για τον πολίτη
σήµερα να µπορεί να µπει στο διαδίκτυο, να µπορεί να φτιάξει
ένα µικρό αρχείο µε το excel και να παρακολουθήσει τα δικά του
έξοδα, τα έξοδα του κάθε νοικοκυριού. Έχει σηµασία για τον
πολίτη σήµερα να µπορεί να µιλάει τη γλώσσα µας, αν είναι µε-
τανάστης που νόµιµα ζει εδώ, να γνωρίσει µια ξένη γλώσσα, να
µάθει κάτι που αγαπάει. Η γενική εκπαίδευση ενηλίκων, λοιπόν,
έχει πολύ µεγάλη –και όχι µόνο- κοινωνική σηµασία. Έχει και ανα-
πτυξιακή σηµασία.

Άρα, λοιπόν, δεν κατανοώ βέβαια το στοιχείο που ελέχθη από
τη Νέα ∆ηµοκρατία ότι ήµασταν στο 5%. Η έρευνα του Ευρω-
παϊκού ∆υναµικού µας δίνει 2,9%. Πού βρέθηκε αυτό το 5%,
κύριε Αναστασιάδη; Μιλήσατε για 5% επί των ηµερών σας. Τα
στοιχεία της έρευνας του Ευρωπαϊκού ∆υναµικού µού δίνουν
2,9%. Στόχος είναι µέχρι το 2013 να το αυξήσω και να το πάω
στο 5%. Πείτε µου αλήθεια από πού αντλείτε τα στοιχεία σας.
Υπάρχει κάποια άλλη σοβαρή πηγή ή πρόκειται για κάποια στοι-
χεία ανάλογα µε αυτά του ελλείµµατος που δίνατε πριν από τις
εκλογές;

∆εύτερη επισήµανση-απάντηση. Οι απλήρωτοι. Πραγµατικά
σας παρακαλούµε να µας δώσετε έναν απλήρωτο. Απλήρωτοι
υπήρχαν, διότι τα προγράµµατα της εκπαίδευσης ενηλίκων ήταν
κυριολεκτικά στον αέρα, χωρίς συγκεκριµένα τεχνικά δελτία. Εί-
δαµε και πάθαµε –ο Γενικός Γραµµατέας ∆ιά Βίου Μάθησης είναι
εδώ- να µπορέσουµε να καλύψουµε το πρόγραµµα και να το
εντάξουµε στο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. ∆εν είναι απλά τα
πράγµατα. Καλύψαµε αυτό που δεν είχατε καλύψει εσείς και πλη-
ρώσαµε τους ανθρώπους που είχατε προσλάβει εσείς. Τους πλη-
ρώσαµε όλους και σας παρακαλώ πολύ να µου φέρετε έναν
απλήρωτο.
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Και σας παρακαλώ, επίσης –θα µιλήσει και η Υπουργός µετά
γι’ αυτό- και από τη δική µου πλευρά, γιατί έχω σταθεί δίπλα της
σ’ αυτό τον αγώνα, την πιο δύσκολη σχολική χρονιά να τη µετα-
τρέψουµε σε µια χρονιά καλή για τα παιδιά και τα σχολειά. Έχετε
λίγο υποµονή. Η 13η Σεπτεµβρίου θα δείξει ότι όταν έχεις σχέδιο,
έχεις προγραµµατισµό, έχεις κυρίως τη θέληση να πας στην
ουσία του προβλήµατος, να φύγεις από το πελατειακό σύστηµα,
τότε µπορείς, ναι, και τη δυσκολότερη χρονιά να τη µετατρέψεις
σε µια καλή χρονιά για τα παιδιά και για όλους.

∆ύο ακόµα επεξηγήσεις από την πλευρά µου. Ακούσαµε
πολλά από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και πραγµατικά
µου γεννά πολύ προβληµατισµό όλο το σκεπτικό εναντίον των
ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας. ∆εν το κατανοώ. Οι ζώνες
εκπαιδευτικής προτεραιότητας δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια
κοινωνική επένδυση, η οποία δεν στέκεται µόνο στο παιδαγωγικό
κοµµάτι. Θέλει εκείνα τα σχολειά στις περιοχές που µειονεκτούν
να τα προικοδοτήσει µε επιπλέον παιδαγωγικά εργαλεία, µε επι-
πλέον βοήθεια, στήριξη, ακόµη και εκπαίδευση ενηλίκων και για
τους γονείς το απόγευµα.

Θέλει να δώσει και κοινωνική στήριξη και θέλει να δηµιουργή-
σει αυτά τα σχολεία–πιλότους µέσα στις γειτονιές τις υποβαθµι-
σµένες. Είπε πριν ο κ. Λεβέντης, επειδή είµαι παιδί της Αττικής
και ξέρω για τέτοιες γειτονιές, σε αυτές τις υποβαθµισµένες γει-
τονιές θέλει να δηµιουργήσει σχολεία–πιλότους που θα µπορέ-
σουν να µεταλαµπαδεύσουν αυτές τις νέες αντιλήψεις και την
κοινωνική πολιτική και σε άλλα σχολεία.

Είναι γκετοποίηση αυτό; Ξεκινάµε από το Σεπτέµβρη µε τα
πρώτα είκοσι σχολεία. Γιατί µας αρέσει, ξέρετε, στη σοσιαλδη-
µοκρατία -σε αυτή τη σοσιαλδηµοκρατία που εσείς κατακεραυ-
νώνετε- να κρίνουµε, να συγκρίνουµε, να αξιολογούµε.

Ξέρουµε ότι στη Γαλλία, σε πολλές περιπτώσεις, οι ζώνες εκ-
παιδευτικής προτεραιότητας οδήγησαν σε γκετοποίηση. Έχουµε
µάθει από το κακό παράδειγµα της Γαλλίας και έχουµε ήδη ξε-
κινήσει µια διµερή επαφή µε τη Γαλλία, για να µετατρέψουµε τις
δικές µας ΖΕΠ σε καλές. Ξεκινάµε, λοιπόν, µε πολύ ενθουσιασµό
και θέλουµε τη στήριξή σας και την κριτική σας, γιατί θέλουµε
αυτές οι πιλοτικές πρώτες τάξεις των ζωνών εκπαιδευτικής προ-
τεραιότητας να γίνουν το καλό παράδειγµα και να γίνουν –αν θέ-
λετε- ο πιλότος για να εξαπλωθεί αυτό και σε άλλα µέρη της
χώρας.

Κοιτάξτε, δεν είναι µόνο για τους Ροµά. Το θέµα το έθεσε και
ο κ. Λεβέντης και τέθηκε και από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Το θέµα είναι όλα τα παι-
διά να πάνε σχολείο. Και το επίδοµα δεν είναι τίποτε άλλο παρά
µία µικρή βοήθεια προς τις οικογένειες των Ροµά. Ξέρετε, ότι
ήρθαν στο Υπουργείο και µας βρήκαν εκπαιδευτικοί, γονείς, σύλ-
λογοι από πάρα πολλές µεριές της χώρας και από την Αττική και
µας είπαν: «Προς Θεού, µην δίνετε το επίδοµα στην αρχή της
σχολικής χρονιάς. Φεύγουν τα παιδιά από τις πρώτες εβδοµά-
δες. ∆ώστε το επίδοµα και ό,τι άλλο µπορείτε στο τέλος της σχο-
λικής χρονιάς». Είναι λάθος να µας εγκαλείτε γι’ αυτό. Αυτό
µπορούµε να δώσουµε σήµερα. Αυτό κάνουµε σήµερα. Θα το
δώσουµε, όµως, το σωστό χρόνο µε παιδαγωγικό τρόπο και µε
µέριµνα κυρίως να µείνουν τα παιδιά στα σχολεία.

Εν κατακλείδι, έχουµε ένα στρατηγικό σχέδιο για τη διά βίου
µάθηση, το οποίο τα περιλαµβάνει όλα. Από το νέο σχολείο και
τις αλλαγές στο Πανεπιστήµιο έως τη συστηµατοποίηση, την ορ-
γάνωση και τον εξορθολογισµό του µη τυπικού και του άτυπου
συστήµατος µάθησης.

Αυτό το νοµοσχέδιο φιλοδοξεί πάνω από όλα να γίνει πράξη.
Με τη δική σας συµβολή –ακούσατε ήδη από την κυρία Υπουργό
πόσες φορές θα έρθουµε ξανά στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων να παρουσιάσουµε τις υπουργικές αποφάσεις, να σας
ακούσουµε πάνω στις επισηµάνσεις που θα κάνετε στην πορεία
εφαρµογής του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο αυτό φιλοδοξεί να
γίνει πράξη.

Είπε κάποιος συνάδελφος, νοµίζω ότι ήταν ο κ. Γεωργιάδης:
«Τι θα λένε οι επόµενες γενιές για τη γλώσσα του νοµοσχεδίου»;
Σηµασία, κύριοι συνάδελφοι, έχει τι θα λένε οι επόµενες γενιές
για τα αποτελέσµατα από την εφαρµογή αυτού του νοµοσχε-
δίου!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την Υφυ-
πουργό Παιδείας κ. Χριστοφιλοπούλου.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Παρακολούθησα µε πολλή προσοχή τα όσα µας είπε η Υφυ-

πουργός. Πράγµατι, θα έλεγα ότι βρισκόµαστε, όσον αφορά τις
γενικές προκαταρκτικές της διαπιστώσεις, ουσιαστικά στον ίδιο
τόπο.

∆εν είναι πρόθεση της Νέας ∆ηµοκρατίας να µη δεχτεί αυτο-
νόητες καταστάσεις και αυτονόητα ζητήµατα, διότι, πράγµατι
αυτό που έχει σηµασία και αξία σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο είναι
τουλάχιστον να οριοθετήσουµε εννοιολογικά βασικές κοινωνικές
διαδικασίες.

Είναι δεδοµένο ότι όταν µιλάµε για εκπαίδευση αναφερόµα-
στε -πριν πάµε στην ανάπτυξη και στην παραγωγή- στη διαδικα-
σία της αναπαραγωγής των όρων που παράγουν την κοινωνία.

Και είναι δεδοµένο ότι µέσα από αυτή ακριβώς την οπτική και
µέσα από αυτή την προσέγγιση θα πρέπει όλα τα φαινόµενα που
έχουν σχέση µε εκπαίδευση –εκπαιδευτικούς µηχανισµούς, κα-
τάρτιση, µόρφωση- να τα εντάσσουµε, πριν πάµε στη σύνδεσή
τους µε την παραγωγή, σε αυτήν τη διαδικασία που ονοµάζεται
«αναπαραγωγή».

Στο σηµείο αυτό θα µου επιτραπεί να απαντήσω στα όσα
άκουσα από τον εκλεκτό συνάδελφο κ. Παφίλη να καταµαρτυρεί
εναντίον της Νέας ∆ηµοκρατίας, αναφορικά µε τη στάση που
έχουµε σήµερα στο Κοινοβούλιο, στο θέµα του υπό συζήτηση
και υπό ψήφιση νοµοσχεδίου.

Εµείς δεν είπαµε ότι δεν συµµετέχουµε στην προσπάθεια για
να αποκτήσει θεσµούς και λειτουργίες ρυθµισµένες µε νόµο το
πεδίο της εκπαίδευσης που βρίσκεται έξω από τον κορµό των εκ-
παιδευτικών µηχανισµών, που αποτελούν –όπως λέει το νοµο-
σχέδιο- την τυπική εκπαίδευση.

Εµείς πράγµατι υιοθετούµε όλες τις ευρωπαϊκές δράσεις, γιατί
έχουµε και ιδεολογική και πολιτική θέση τη συµµετοχή µας στην
ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. ∆ιαπνεόµαστε από τις αξίες και τις
αρχές ενός ευρωπαϊκού πολιτισµού που έχει ως στόχο να δηµι-
ουργήσει το όραµα των Ηνωµένων Πολιτειών της Ευρώπης. Αυτό
είναι ιδεολογική και πολιτική µας επιλογή.

Το συγκεκριµένο, όµως, νοµοσχέδιο δεν το ψηφίζουµε, γιατί
µε τον τρόπο που επιχειρεί να υλοποιήσει αυτές τις συγκεκριµέ-
νες αρχές δηµιουργεί περισσότερα προβλήµατα από εκείνα που
καλείται να λύσει.

Πρώτα από όλα, κυρία Υφυπουργέ, εµείς µε επιχειρήµατα
ασχοληθήκαµε εχθές για το θέµα της γλωσσικής του διατύπω-
σης. Αυτό είναι ένα µείζον θέµα για εµάς. Αν θέλετε πολύ περισ-
σότερο και για εµένα προσωπικά που προέρχοµαι από την
επαγγελµατική τάξη των νοµικών, οι οποίοι -όπως έχει κατά
κόρον λεχθεί- είναι εκείνοι οι επιστήµονες που ξέρουν να παίζουν
µε τις λέξεις. Είναι αυτό που λέει κάπου ο Βιτγκενστάιν: «Μιλώ
σηµαίνει παίζω, µε την έννοια του µάχοµαι».

Η αγωνιστική, λοιπόν, τοποθέτηση απέναντι σε θέµατα τα
οποία έχουν πράγµατι σχέση µε τον αποσαφηνισµό, µε το ξεκα-
θάρισµα το εννοιολογικό, διατάξεων, ρυθµίσεων ή και επιστηµο-
νικών κατηγοριών είναι ένα ζήτηµα, το οποίο πρέπει να µας
απασχολήσει. Εγώ δεν µέµφοµαι την κυρία Υπουργό για το ότι η
πρωτοβουλία της να φέρει αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
δεν είναι άξια.

Αυτό όµως, που θέλω να πω είναι ότι προσπαθώντας να το
εγκολπωθώ, προσπαθώντας να το αντιληφθώ, αυτό που µε ενό-
χλησε είναι ότι διαπίστωσα να γίνεται µεταγλώττιση όρων, λέ-
ξεων από κείµενα πρωτότυπα που έχουν συνταχθεί σε ξένες
γλώσσες.

Σας λέω, λοιπόν ότι εδώ τίθεται ένα ζήτηµα, γιατί όλες οι γλώσ-
σες είναι αµετάφραστες. Καµµία γλώσσα –ή αν θέλετε- κανένα
γλωσσικό παίγνιο δεν µπορεί να µεταγλωττιστεί. Πρέπει, λοιπόν,
όταν θέλουµε να αποδώσουµε στην ελληνική κείµενα που έχουν
συνταχθεί σε µια άλλη γλώσσα, να φροντίζουµε να βρίσκουµε
ισοδύναµες εκφράσεις.
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Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, συµβάλλουµε στο να γίνονται κα-
τανοητά. ∆ιότι, προϋπόθεση βασική, στοιχειώδης της επιτυχίας
στην εφαρµογή ενός νόµου είναι να του έχουµε εξασφαλίσει τις
προϋποθέσεις του να γίνεται κατανοητός από τους εφαρµοστές
του. Γι’ αυτό πρέπει να κηδόµεθα και ακριβώς του θέµατος της
διατύπωσης.

Σε κάθε όµως, περίπτωση δεν είµαστε αντίθετοι. Και ο ειση-
γητής µας µε πολλή σαφήνεια τοποθετήθηκε θετικά για µια σειρά
διατάξεις. ∆εν θέλουµε εµείς να κλονίσουµε προσπάθειες, οι
οποίες πράγµατι έπρεπε να γίνουν. Πράγµατι αποτελεί µία πρω-
τοβουλία που τη χρειάζεται ο τόπος για να µπει ένας ρυθµός σε
αυτό το πεδίο που εν πολλοίς ήταν αρρύθµιστο.

Πέραν όµως, των όσων εισηγήθηκε ο πολύ εκλεκτός συνά-
δελφος, ο εισηγητής του κόµµατός µας, εµείς θέλουµε να σας
επιστήσουµε την προσοχή σε ορισµένα θέµατα. Πιστεύω ότι και
άλλοι συνάδελφοι τα είπαν. Κυρίως σε εµένα προσωπικά και
λόγω –αν θέλετε- επαγγελµατικής συγγένειας µε ενδιαφέρει και
σας το λέω να δοθεί µία καλύτερη διατύπωση στη διάταξη της
παραγράφου 11 του άρθρου 24.

Οι δικηγόροι που υπηρετούν στον ΟΕΚ, οι οποίοι µπορούν να
µεταφέρουν τη σχέση της έµµισθης εντολής στον οργανισµό
στον οποίο εντάσσεται ο καταργούµενος, θα πρέπει τουλάχιστον
να έχουν αφ’ενός µεν την ίδια µεταχείριση που έχουν οι άλλοι
εργαζόµενοι, οι άλλοι απασχολούµενοι στον ίδιο οργανισµό,
στους οποίους µε την παράγραφο 8 τους δίνετε τη δυνατότητα,
αν δεν µεταταχθούν ή αν δεν ενταχθούν στο συγκεκριµένο ορ-
γανισµό, να µεταταχθούν σε άλλες υπηρεσίες άλλων οργανισµών
του δηµόσιου τοµέα.

Θεωρώ ότι είναι υποχρέωσή σας για λόγους δικαιοσύνης και
ίσης µεταχείρισης και σε αυτούς να δώσετε ακριβώς την ίδια δυ-
νατότητα, πέραν του ότι θα πρέπει να σβηστεί η λέξη «µπορούν».
Αυτή η λέξη «µπορούν» δηµιουργεί πλείστα όσα ερµηνευτικά
προβλήµατα, γιατί αυτή η δυνητικότητα την οποία οριοθετεί, εν-
δεχοµένως χωρίς να ορίζει ή να προσδιορίζει αυτό το «µπορεί»,
εάν αφορά εκείνον που κάνει την αίτηση ή εκείνον που δέχεται το
αίτηµα, δηµιουργεί µια ανασφάλεια σ’ αυτούς τους ανθρώπους
από τη στιγµή που αυτή η δυνητικότητα µπορεί να ερµηνευτεί
εις βάρος ή προς αποτυχία αυτής της µεταφοράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μία τελευταία λέξη, κυρία Πρόεδρε. Θα κλείσω µε ένα πολι-
τικό σχόλιο. Σήµερα είχαµε τη δυνατότητα µέσα από τον Τύπο
να ακούσουµε τον κ. Βάλτερ Ράντεµαχερ, επικεφαλής της EU-
ROSTAT, να εκφράζει στο πρακτορείο «Bloomberg» την άποψη
και την απορία του: «Γιατί η Κυβέρνηση µέχρι σήµερα δεν έχει
δώσει τα πλήρη στοιχεία που αποδίδουν το ύψος του πραγµατι-
κού µας χρέους, το ύψος του πραγµατικού µας ελλείµµατος, το
πραγµατικό και αληθινό ύψος των συναλλαγών που έχει κάνει η
Κυβέρνηση µέχρι σήµερα, καθώς δε και να µας µέµφεται γιατί
µέχρι σήµερα δεν έχουµε αποκαλύψει ή παρουσιάσει και µε τη
νέα Εθνική Ανεξάρτητη Στατιστική Υπηρεσία το πραγµατικό ύψος
των δανείων που έλαβε η χώρα κατά την περίοδο της κυβέρνη-
σης Σηµίτη». Ερωτώ και εκφράζω στη συγκεκριµένη περίπτωση
την απορία του µέσου πολίτη. Άρα αυτός ο τροχοποιός της
κακής µας µοίρας –γιατί έτσι µεταγλωττίζεται το όνοµά του στα
ελληνικά– απευθύνεται σε ένα βροχοποιό της αξιοπιστίας που
φιλοδόξησε να γίνει ο Πρωθυπουργός µας, µόνο και µόνο για να
µας πει πόσο τραγικά έχει αποτύχει αυτή η Κυβέρνηση, πόσο
τραγικά έχει καταρρεύσει αυτό το σχέδιο της εξόδου από την οι-
κονοµική και κοινωνική κρίση, την κρίση της αξιοπιστίας που εί-
χαµε, µόλις δέκα-έντεκα µήνες µετά την εκλογή της;

Εγώ, λοιπόν, θεωρώ ότι ακόµα και τώρα θα πρέπει από εσάς,
ως στέλεχος αυτής της Κυβέρνησης, στο Κοινοβούλιο να έχουµε
µια ολοκληρωµένη απάντηση για το τι επιτέλους συµβαίνει. Κά-
ναµε την ανεξάρτητη διοικητική αρχή, τη συγκεκριµένη Στατι-
στική Υπηρεσία, για να δεχόµαστε ακόµα και τώρα, ακόµα και τη
στιγµή που εσείς αναλάβατε να ανορθώσετε το τραυµατισµένο
κύρος της χώρας, τέτοιες επικρίσεις; Θεωρώ ότι είναι άδικο. Νο-
µίζω ότι θα έχετε το χρόνο, κυρία Υπουργέ, να τοποθετηθείτε και
να µας απαντήσετε.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ πολύ τον Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρο Ευθυµίου να
λάβει το λόγο.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, όσον αφορά τις θέσεις
της Νέας ∆ηµοκρατίας για το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, εξακο-
λουθεί να αποκτά γιγάντιες διαστάσεις η διατύπωση «πλήρης
αµηχανία». Την εξέφρασε επί οκτώ λεπτά και ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας. Άρα, δεν µπορεί να
υπάρξει σχολιασµός των θέσεών του, διότι το κενό θέσεων και η
αµηχανία δεν µπορούν να απαντηθούν. Είναι θέµα του έχοντος
την αµηχανία να λύσει τα δικά του εσωτερικά θέµατα και να οδη-
γηθεί σε κάποιες τοποθετήσεις.

Ωστόσο, επειδή η σοβαρότητα των θεµάτων που ετέθησαν στο
τελευταίο λεπτό της τοποθέτησης του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι πολύ µεγαλύτερη από
το σχολιασµό ενός λεπτού, θα ήθελα και εγώ µόνο σε αυτό το
θέµα να υπενθυµίσω ορισµένες απλές αλήθειες, γιατί διακυβεύ-
ονται πολύ σοβαρότερα πράγµατα από την ανάγκη της Νέας ∆η-
µοκρατίας να συντηρεί µία οιονεί αντιπολιτευτική παρουσία.

Πριν από όλα, να ξεκαθαρίσουµε ότι από τις 5 Οκτωβρίου 2010
υπάρχει ένα ριζικά διαφορετικό τοπίο, όχι µόνο στο χειρισµό της
οικονοµίας, αλλά και στη φύση των σχέσεων της Ελλάδας µε τον
συνεταιρισµό στον οποίο ανήκει, δηλαδή την Ευρωπαϊκή Ένωση
και τα όργανά της.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Αυτό που συµβαίνει από τις 5 Οκτωβρίου 2010 είναι ότι η Ελ-
λάδα βρίσκεται σε πλήρη και ανοικτή συνεννόηση όχι µόνο µε τα
συνολικά θεσµικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά ειδι-
κότερα µε τα όργανα τα οποία αφορούν την άσκηση, χάραξη και
αµοιβαίο έλεγχο της κοινή οικονοµικής πολιτικής, ειδικότερα δε
όπως εκφράζεται στην ζώνη του κοινού νοµίσµατος, είτε αυτό
είναι το EUROGROUP είτε το ECOFIN είτε η σχέση µας στην Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα είτε η σχέση µε την EUROSTAT.

Επειδή, λοιπόν, υπάρχει αυτή η νέα περίοδος, οποιοδήποτε
κόµµα θέλει να έχει ευθύνη και συνέπεια απέναντι στη χώρα, δη-
λαδή στην ελληνική κοινωνία, στη µοίρα των Ελλήνων πολιτών,
θα έπρεπε να σηµειώνει ότι όλοι αυτοί οι κορυφαίοι ευρωπαϊκοί
παράγοντες το τελευταίο διάστηµα επισηµαίνουν τις θετικές επι-
δόσεις της χώρας µας στην άρση των προβληµάτων που δια-
µόρφωσε η πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας στα έξι χρόνια που
ασκήθηκε στην χώρα. Αντί, λοιπόν, να βλέπετε την αλυσίδα των
θετικών δηλώσεων, είτε από τον Όλι Ρεν είτε από τον Τρισέ είτε
από τους κορυφαίους πολιτικούς ηγέτες, επιλέγετε να εµφανί-
ζετε ερωτήµατα, τα οποία συνδέονται στενά µε τη διαύγεια που
έχει εγκαθιδρυθεί και η οποία ανιχνεύει το σύνολο των ερωτη-
µάτων και των κενών που διαµόρφωσε η πολιτική σας.

Ας ξαναθυµίσουµε λίγο την κατάσταση, γιατί πραγµατικά είναι
θέµα πολιτικής αγωγής και αυτοσυνειδησίας µίας µεγάλης πα-
ράταξης, που είναι η Νέα ∆ηµοκρατία. Έχετε διαλέξει το δρόµο
να αρνηθείτε να στοχαστείτε πάνω στο τι διαπράξατε; Να το
πείτε στον ελληνικό λαό, ότι όλα ήταν µία χαρά έξι χρόνια και
ήρθε το ΠΑΣΟΚ που γεννά ερωτήµατα σε ορισµένους Ευρωπαί-
ους παράγοντες για τις στατιστικές. Πείτε αυτό, λοιπόν, ότι κά-
νατε τα πάντα µια χαρά και όλα άρχισαν στις 5 Οκτωβρίου 2010,
µε την ανάληψη της διακυβέρνησης από το ΠΑΣΟΚ.

Όµως, οι Ευρωπαίοι που επικαλείστε, αλλά επιλεκτικά, οι συ-
νεταίροι µας διαπίστωσαν αυτό που διαπίστωσε ο ελληνικός
λαός στην ίδια την ύπαρξή του, ότι η διακυβέρνησή σας συνο-
δεύτηκε από τρία στοιχεία σε σχέση µε ό,τι βρήκατε στις 7 Μαρ-
τίου 2004.

Πρώτον, δηµιουργήσατε µία άφρονα συνθήκη µε εκτίναξη
όλων των δαπανών, µε απολύτως αδιαφανή τρόπο, που όντως
ερευνάται ακόµα και τώρα το πώς συνέβη, πού πήγαν αυτά τα
λεφτά, έτσι ώστε να εκτινάξετε το έλλειµµα στο 14%, την ίδια
ώρα που είκοσι ηµέρες πριν από τις εκλογές, µε επιστολές σας
στην Ευρώπη και µε δηµόσιες διαβεβαιώσεις του τότε Αρχηγού
σας, του κ. Καραµανλή, λέγατε στον ελληνικό λαό ότι είναι 6%.
Ξεγελάγατε και τους κουτοευρωπαίους, που το στέλνατε γρα-
πτώς ότι είναι 6%, και θέλατε να ταΐσετε κουτόχορτο και τους
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Έλληνες, που δηµόσια στα κανάλια έλεγε ο τότε Πρωθυπουρ-
γός κ. Καραµανλής ότι είναι 6% το έλλειµµα.

Το έλλειµµα ήταν 14%. ∆ικό σας έργο και δική σας ευθύνη να
βρείτε ποιοι µηχανισµοί σας οδήγησαν εκεί, ποιες πολιτικές νο-
οτροπίες, ποιες πολιτικές επιλογές, ώστε ως µεγάλη παράταξη
που είστε, εάν ποτέ σας εναποθέσει ο ελληνικός λαός πάλι την
εξουσία, να µην το ξαναδιαπράξετε. Πρώτον, λοιπόν, εκτινάξατε
το έλλειµµα στο 14% και το αποκρύψατε και από τους συνεταί-
ρους µας στην Ευρώπη και από τον ελληνικό λαό.

∆εύτερον, εσείς, επίσης, βρήκατε ένα χρέος 180 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Το παραδώσατε στα 300 δισεκατοµµύρια, την ώρα
που είχε αρχίσει η δυνατότητα, µε ρυθµούς ανάπτυξης 4,5% που
είχατε βρει, να µπορεί να µειώνεται.

Εκτινάξατε, λοιπόν, το χρέος στα 300 εκατοµµύρια, την ώρα
που εκτινάξατε και το έλλειµµα στο 14%. Το ίδιο διάστηµα, από
το 2004 έως το 2009, η Ελλάδα έπεσε είκοσι επτά θέσεις στη διε-
θνή ανταγωνιστικότητα. Κάθε χρόνο έπεφτε στη διεθνή ανταγω-
νιστικότητα, έτσι ώστε να είναι η χώρα µας η µόνη χώρα µέσα
στην Ευρωζώνη που συνδύαζε τις τρεις πιο αρνητικές ιδιότητες
και συνθήκες πραγµατικότητας που θα µπορούσε να έχει: το πιο
µεγάλο έλλειµµα, κρυφό, το πιο µεγάλο χρέος αναλογικά µε το
ΑΕΠ και την πιο µεγάλη καθίζηση της παραγωγικότητας, άρα της
ανταγωνιστικότητας της χώρας και της παρουσίας της.

Αυτό είναι δηµιούργηµα της πολιτικής σας και αυτό που έχει
συµβεί σταθερά και υπεύθυνα είναι ότι αναστρέψαµε αυτή τη
συνθήκη. Μία χώρα που ήταν υπό χρεοκοπία, την οδηγήσαµε
στην ασφάλεια, ώστε να υπάρξει το σύστηµα αρωγής και να
έχουµε τα 110 δισεκατοµµύρια ευρώ που απέτρεψαν τη χρεο-
κοπία και µας επιτρέπουν να ανασυνταχθούµε. Την ίδια στιγµή
λαµβάνουµε όλα τα µέτρα της δηµοσιονοµικής διαύγειας. Είµα-
στε σε συνεχή επαφή µε τους εταίρους µας, γιατί θεωρούµε την
οικονοµία µας δύναµη για την Ελλάδα και όχι αδυναµία -όπως
την οδηγήσατε- και δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι όλα τα
στοιχεία θα είναι πάντα διαυγή στη διακυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ,
όπως δεν υπάρχει και καµµία αµφιβολία σε αυτήν την Αίθουσα
πως ο θύτης δεν µπορεί να υποδύεται το θύµα και ο ελεγχόµε-
νος δεν µπορεί να κάνει τον ελεγκτή, αν δεν αποσαφηνίσει ο
ίδιος µε την αυτοκριτική του ότι δεν θα ακολουθήσει ποτέ αυτά
που οδήγησαν στα αποτελέσµατα που βιώνουµε.

Κατά τούτο, κύριε Πρόεδρε, αξίζει ο ελληνικός λαός να γνω-
ρίζει και να θυµάται τις προσπάθειες που καταβάλλονται και την
αναγνώριση της επιτυχίας αυτής της προσπάθειας που έχουµε
από τους κορυφαίους Ευρωπαίους ηγέτες και ας µην υπάρχει
αυτός ο µηχανισµός δηµιουργίας εντυπώσεων, που όχι απλώς
δεν βοηθούν, αλλά δεν ανταποκρίνονται και στην πραγµατικό-
τητα και στις δυνατότητες της χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Τζαβάρα, έχετε
το λόγο για µία πολύ σύντοµη παρέµβαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι από τις λίγες φορές που
πράγµατι ο εκλεκτός συνάδελφος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ, µε ξάφνιασε αρνητικά. Πρώτον, δεν µπορεί να
αγνοεί ότι από την έναρξη της τρέχουσας κοινοβουλευτικής πε-
ριόδου έχει πάψει να είναι ελεγχόµενη η Νέα ∆ηµοκρατία και
ελεγχόµενη πλέον είναι η Κυβέρνηση. Ο έλεγχος για τη Νέα ∆η-
µοκρατία τελείωσε µε την ετυµηγορία του ελληνικού λαού στις
τελευταίες εκλογές.

Εσείς ελέγχεστε, κύριε συνάδελφε. Και ελέγχεστε πράγµατι
κατά έναν τρόπο που κανένας δεν περίµενε ότι τόσο γρήγορα
θα είχε οδηγήσει σε παταγώδη και κραυγαλέα αποτελέσµατα.

Επειδή, λοιπόν, µου δίνετε το δικαίωµα, θα ήθελα να σας πω
σε δύο λεπτά τα εξής: Πρώτον, σήµερα έχει αναρτηθεί στο
Βloomberg ότι αυτό που κρύψατε και εξακολουθείτε να κρύβετε,
είναι το ακριβές ύψος της οικονοµικής αποτελεσµατικότητας
αυτού του οµολόγου που επί κυβερνήσεως Σηµίτη είχε διακινή-
σει η «GOLDMAN SACHS». Αυτό είναι ένα θέµα, το οποίο δεν
έχει διευκρινιστεί. Προσπαθείτε να το κρατάτε µυστικό και γι’
αυτό ο επικεφαλής της EUROSTAT σας εγκαλεί και λέει: «Κύριοι,

ως υπεύθυνη και αξιόπιστη, όπως ισχυρίζεστε, Κυβέρνηση είστε
σήµερα περισσότερο από κάθε άλλη φορά υποχρεωµένοι, να
δώσετε τα στοιχεία». ∆ώστε τα λοιπόν, για να πληροφορηθεί ο
ελληνικός λαός, ποια ήταν τα έργα και οι ηµέρες εκείνης της συ-
γκεκριµένης περιόδου που κυβερνούσατε τον τόπο.

∆εύτερον. Εµείς ποτέ δεν το ισχυριστήκαµε και άλλωστε, σή-
µερα περισσότερο από κάθε άλλη φορά, υπάρχουν και επιστη-
µονικά πειστήρια της οικονοµίας και της επιστήµης των
οικονοµικών –είναι στη διάθεσή σας- από τα οποία προκύπτει ότι
γι’ αυτή τη διόγκωση του ελλείµµατος και του χρέους δεν έχει
την ευθύνη, που αποδίδετε σε τόση µεγάλη διάσταση στη Νέα
∆ηµοκρατία. Και το χρέος και το έλλειµµα διογκώθηκε, εκτοξεύ-
θηκε στη δεκαετία του ’80. Το ξέρετε πια.

Από εκεί και πέρα, ήταν πράξη προσαρµογής σε δεδοµένα
πραγµατικά η οποιαδήποτε πορεία και εάν είχε η κυβέρνηση του
Κώστα Καραµανλή, αναφορικά µε τα συγκεκριµένα ζητήµατα.
Τουλάχιστον, αυτό που οφείλετε να αναγνωρίσετε, είναι ότι προ-
εκλογικά ο Κώστας Καραµανλής δεν κάλεσε το λαό σε έναν πα-
ράδεισο, εκεί όπου λεφτά υπήρχαν και οι αυξήσεις πάνω από τον
πληθωρισµό ήταν εξασφαλισµένες. Γι’ αυτό ακριβώς και δεν
έχετε το δικαίωµα να µιλάτε «για σχοινί στο σπίτι του κρεµασµέ-
νου».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ένα λεπτό θα ήθελα µόνο, για να κάνω

µία παρατήρηση για τα στοιχεία, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εµπιστεύοµαι την ευ-

θυκρισία σας να επανέλθουµε στη συζήτηση.
Ορίστε, έχετε ένα λεπτό.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ο κύριος συνάδελφος αναφέρεται στα

swaps που συνήφθησαν από το ελληνικό κράτος µέσω της
«GOLDMAN SACHS» το 2000, µε τη χρονική µετάθεση της απο-
πληρωµής αυτού του χρέους και µας εγκαλεί ότι είναι ευθύνη
του ΠΑΣΟΚ και ότι πρέπει να δοθούν εξηγήσεις.

Θα δοθούν εξηγήσεις από το ΠΑΣΟΚ. Οι ίδιες, όµως, εξηγή-
σεις πρέπει να προέλθουν και από τη Νέα ∆ηµοκρατία, διότι το
ίδιο swap η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας το επεξέτεινε
κατά δέκα χρόνια. Άρα αν χρειάζεται εξηγήσεις από το ΠΑΣΟΚ
γι’ αυτήν τη τόσο διαυγή κίνηση του 2000 ο κ. Τζαβάρας, µε την
ίδια διάθεση ελέγχου και κριτικής, µπορεί να απευθυνθεί και στον
κ. Αλογοσκούφη και στην τότε κυβέρνησή του, γιατί το ίδιο swap
το επεξέτεινε άλλα δέκα χρόνια, εφόσον ήταν αρνητικό για τη
χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για να πληρώνουµε τους τό-

κους.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, να επανέλ-
θουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου.

Καλείται η κ. Αριάδνη Αγάτσα, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από το
Νοµό Βοιωτίας, να λάβει το λόγο.

ΑΡΙΑ∆ΝΗ ΑΓΑΤΣΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητώντας το

νοµοσχέδιο για την ανάπτυξη της διά βίου µάθησης, θα ήθελα
να επισηµάνω κάποια πράγµατα που ανέφερα και στην αρµόδια
επιτροπή. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι άρρηκτα συνδεδεµένο µε
την εξέλιξη. Η ζωή και η γνώση εξελίσσεται, τα δεδοµένα όµως
αλλάζουν και µάλιστα πολύ γρήγορα. Και η έρευνα, επίσης, προ-
χωράει. Οι άνθρωποι θέλουν να εξελίσσονται, είτε στην επιστήµη
τους είτε κάνοντας µία άλλη στροφή, έχοντας κάποια στόχευση
για να βοηθήσουν την εργασία τους, τη δουλειά τους είτε για να
µάθουν κάτι καινούργιο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η ανάπτυξη της διά βίου µάθησης είναι
µία κοινωνική και πολιτική διαδικασία, µία κινητήρια δύναµη για
την ανάπτυξη της χώρας. Αποτελεί ένα σηµαντικό δεσµό συνο-
χής της κοινωνίας, αφού συνδέει –ας µου επιτραπεί να χρησιµο-
ποιήσω τον όρο «συνδέει»- τον πολίτη µε την κοινωνία. Αρκεί να
αναλογιστούµε την ανθρώπινη κλίµακα παιδείας: από το νηπια-
γωγείο µέχρι και την τρίτη ηλικία. Και κάνω αυτή την επισήµανση,
αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί όλοι µας έχουµε διαπιστώσει στην
καθηµερινότητά µας τη χαρά των συµπολιτών µας της τρίτης ηλι-
κίας, όταν µπορούν να συµµετέχουν σε όποια διαδικασία σχετί-
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ζεται µε τη γνώση.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να

κατανοήσουµε τη σηµασία της διά βίου µάθησης που θεµελιώ-
νεται στην προσχολική αγωγή, δεν σταµατά µε το πέρας της αρ-
χικής εκπαίδευσης και της ενηλικίωσης του ατόµου, αλλά είναι
µία διαρκής, ενεργητική διαδικασία που εξελίσσεται σε όλες τις
φάσεις της ζωής ενός ανθρώπου. Η διά βίου µάθηση συµπερι-
λαµβάνει την προσχολική αγωγή, την πρωτοβάθµια και δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση, µέχρι την ανώτατη εκπαίδευση, την
αρχική και τη συνεχιζόµενη επαγγελµατική κατάρτιση, τη γενική
εκπαίδευση ενηλίκων, καθώς και όλες τις µορφές άτυπης µάθη-
σης, εκτός των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, που αποτε-
λεί και πολιτική του Πρωθυπουργού µας, µε δεδοµένο το έντονο
ενδιαφέρον, αλλά και τη θητεία στο Υπουργείο Παιδείας, περι-
λαµβάνει στην τυπική εκπαίδευση οργανωµένο και θεσµοθετη-
µένο εκπαιδευτικό πλαίσιο, που οδηγεί στην απόκτηση πιστο-
ποιητικών αναγνωρισµένων σε εθνικό επίπεδο από τις επίσηµες
αρχές και αποτελεί µέρος της διαβαθµισµένης εκπαιδευτικής κλί-
µακας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιδίωξη του
σηµερινού σχεδίου νόµου, µε βάση τις αρχές της δηµόσιας πο-
λιτικής διά βίου µάθησης, που σηµατοδοτήθηκε και από την αλ-
λαγή στον τίτλο του νοµοσχεδίου, είναι:

Η περιγραφή των δοµών και των φορέων που συµβάλουν µε
οποιονδήποτε τρόπο στην ανάπτυξη της διά βίου µάθησης στην
Ελλάδα.

Ο καθορισµός του διοικητικού µοντέλου οργάνωσης της διά
βίου µάθησης στην Ελλάδα µε πέρασµα από ένα συγκεντρωτικό
και άκαµπτο σύστηµα, σε ένα αποκεντρωµένο και ευέλικτο
εθνικό δίκτυο διά βίου µάθησης, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα την
ποιότητα σε όλες τις συνιστώσες της εκπαιδευτικής διαδικασίας.

Η θεσµοθέτηση προτύπων και µέσων για την αποτελεσµατική
ανάπτυξη της διά βίου µάθησης στην Ελλάδα και την ποιοτική
της αναβάθµιση.

Η σύνδεση της διά βίου µάθησης µε την απασχόληση.
Σήµερα, θα αποφασίσουµε, επίσης, για τη ρύθµιση του πεδίου

που βρίσκεται έξω από τα όρια του τυπικού εκπαιδευτικού συ-
στήµατος και κυρίως τη µεταδευτεροβάθµια εκπαίδευση, όπως
είναι η αρχική επαγγελµατική κατάρτιση, η φοίτηση, για παρά-
δειγµα, σε ένα ΙΕΚ και η συνεχιζόµενη επαγγελµατική κατάρτιση,
όπως η φοίτηση σε ένα ΚΕΚ, καθώς και τη γενική εκπαίδευση
ενηλίκων.

Ο βασικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η δηµιουργία ενός
πλήρους εθνικού δικτύου φορέων διά βίου, οι οποίοι συντονίζο-
νται από το Υπουργείο Παιδείας, αντιµετωπίζοντας την πολυδιά-
σπαση που παρατηρείται, ενώ δηµιουργούνται οι συνθήκες και
τα µέσα, ώστε αυτοί οι φορείς να αλληλοϋποστηρίζονται.

Προβλέπεται η σύνδεση της διά βίου µάθησης -ίσως για πρώτη
φορά- µε τις αναπτυξιακές και κοινωνικές ανάγκες, αφού σκο-
πός του παρόντος είναι η διασύνδεση της διά βίου µάθησης µε
την κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη, άρθρο 1, παράγραφος 1.

Το Εθνικό Πρόγραµµα της ∆ιά Βίου Μάθησης εντάσσεται στο
πλαίσιο του Αναπτυξιακού Προγράµµατος –άρθρο 4, παράγρα-
φος 3- ενώ στο άρθρο 5 οργανώνονται τα συλλογικά όργανα και
η σύνδεση µε τους κοινωνικούς φορείς και την απασχόληση.

Καινοτοµία, επίσης, αποτελεί η ισότιµη αντιµετώπιση της επαγ-
γελµατικής κατάρτισης και όλων των άλλων µορφών µάθησης
που συνδέονται µε την απασχόληση.

Για παράδειγµα, το συλλογικό όργανο της διαρκούς διάσκε-
ψης ασχολείται µε τη γενική εκπαίδευση ενηλίκων –άρθρο 5, πα-
ράγραφος 6- ή στις αρµοδιότητες είναι: Η αντιµετώπιση της
γενικής εκπαίδευσης ενηλίκων. Η αλλαγή του διοικητικού µοντέ-
λου οργάνωσης µε πέρασµα από ένα συγκεντρωτικό και άκα-
µπτο σύστηµα, σε ένα αποκεντρωµένο, ευέλικτο εθνικό δίκτυο
διά βίου µάθησης, διασφαλίζοντας παράλληλα την ποιότητα σε
όλες τις συνιστώσες της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Η θέσπιση
κινήτρων για τη συµµετοχή σε κάθε είδους δραστηριότητες διά
βίου µάθησης µε βασικότερο τη δυνατότητα αναγνώρισης και πι-
στοποίησης της µη τυπικής εκπαίδευσης και της άτυπης µάθη-
σης µέσω της δηµιουργίας εθνικού πλαισίου προσόντων.

Ένα άλλο κοµβικό σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η πρόβλεψη
και θέσπιση κινήτρων για τη συµµετοχή σε κάθε είδους δραστη-
ριότητες διά βίου µάθησης, µε δεδοµένο ότι στην Ελλάδα, δυ-
στυχώς, είµαστε αρκετά πίσω.

Το Υπουργείο έχει θέσει ένα ποσοτικό στόχο, µέχρι το 2015
να φτάσουµε από το 2,9% στο 5%. Και µε το παρόν νοµοσχέδιο
τίθενται οι βάσεις για να δηµιουργηθεί µία κουλτούρα και λογική
στην κοινωνία, που να ωθεί τους πολίτες να συµµετέχουν στη διά
βίου εκπαίδευση.

Τα κίνητρα απευθύνονται τόσο στα άτοµα, προκειµένου να ενι-
σχυθεί η συµµετοχή τους, όσο και στους εργοδότες και στους
φορείς παροχής υπηρεσιών µη τυπικής και άτυπης µάθησης.

Βασικότερο, ίσως, κίνητρο του νοµοσχεδίου είναι η δυνατό-
τητα αναγνώρισης και πιστοποίησης της µη τυπικής εκπαίδευ-
σης και της άτυπης µάθησης µέσω της δηµιουργίας του εθνικού
πλαισίου προσόντων.

Εξαιρετικά ριζοσπαστική είναι και η δηµοκρατική ρύθµιση που
προβλέπει τη σύνδεση της µη τυπικής εκπαίδευσης µε το σύ-
στηµα της τυπικής εκπαίδευσης µέσω σπονδυλωτών και πιστο-
ποιηµένων προγραµµάτων µάθησης.

Ακόµα, θεσπίζονται ατοµικοί εκπαιδευτικοί λογαριασµοί στους
οποίους καταθέτουν χρήµατα αναλογικά οι εργαζόµενοι και οι
εργοδότες, κάνοντας χρήση φοροαπαλλαγών, από τους οποίους
ο εργαζόµενος µπορεί να αποσύρει χρήµατα για την κάλυψη των
εκπαιδευτικών του αναγκών.

Στη Γαλλία το 0,5% του τζίρου µιας επιχείρησης πηγαίνει στην
επιµόρφωση των εργαζοµένων. Αυτή η ρύθµιση έχει πιο ισχυρό
κίνητρο, καθώς ο ίδιος ο εργαζόµενος µπορεί να επιλέξει το αντι-
κείµενο στο οποίο θέλει να επιµορφωθεί, ακόµη κι αν αυτό δεν
έχει σχέση µε την εργασία του.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµαντική
καινοτοµία αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας εκτιµώ ότι είναι
η συµµετοχή των κοινωνικών φορέων και το πώς συνδέονται µε
τη διά βίου µάθηση.

Το νοµοσχέδιο εισάγει τη διαφάνεια, τον κοινωνικό διάλογο.
Και η συµµετοχή των κοινωνικών φορέων εξασφαλίζεται µε τη
συγκρότηση των κοινωνικών οργάνων.

Αυτό διαπιστώνεται από τη σύνοδο. Είναι το όχηµα για τον κοι-
νωνικό διάλογο µε συνδικαλιστικές οργανώσεις, την περιφέρεια
και τους δήµους. Το συµβούλιο, που απαρτίζεται από τους επι-
τελικούς φορείς και τα άλλα υπουργεία και καταθέτει συγκεκρι-
µένες προτάσεις. Τη διαρκή διάσκεψη: Αφορά στη γενική
εκπαίδευση ενηλίκων, άλλο δείγµα της ισότιµης αντιµετώπισης
της επαγγελµατικής κατάρτισης µε τις άλλες µορφές µάθησης.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτιµώ ότι είναι
σηµαντικό να συµβάλουµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα, ώστε αυτό
το νοµοσχέδιο να ψηφιστεί και να θέσει στέρεες βάσεις για πο-
λίτες µε γνώσεις και επαγγελµατίες µε προσόντα, να συµβά-
λουµε όλοι, πέρα κι έξω από τις κοµµατικές προτιµήσεις, να
αποτελέσει αυτό το νοµοσχέδιο ένα ακόµη µοχλό ανάπτυξης της
πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Αγάτσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα τα εξής:

1) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-
θέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας «Υπηρεσιακή εξέλιξη και Ιεραρχία των
στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων – Θέµατα διοίκησης των Ενό-
πλων ∆υνάµεων, στρατολογίας και συναφείς διατάξεις».

2) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει τις
Εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου Υποδοµών, Με-
ταφορών και ∆ικτύων:

- α) «Κύρωση της τροποποίησης του άρθρου 12 παρ. γ (ii) της
Συµφωνίας σχετικά µε το ∆ιεθνή Οργανισµό ∆ορυφορικών Τη-
λεπικοινωνιών (International Telecommunication Satellite Organ-
ization – ITSO)»

- β) «Κύρωση της Συµφωνίας Συνεργασίας για ένα Παγκόσµιο
Σύστηµα ∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) πολιτικής χρήσης µε-
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ταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών – µελών της
και του Βασιλείου του Μαρόκου».

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ της Β’ Αθηνών κ. Χρή-
στος Πρωτόπαπας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ψηφίζουµε σήµερα ένα σχέδιο νόµου κατά τη γνώµη µου ιδι-

αίτερα σηµαντικό και στην ουσία του, αλλά και στο συµβολισµό
του. Είναι ένα σχέδιο νόµου που δεν έχει να κάνει µε αυτά που
τουλάχιστον σε αυτή την Αίθουσα αντιµαχόµαστε τόσο καιρό, τι
έχει να κάνει µε το µνηµόνιο, τι δεν έχει, τι έχει να κάνει µε το
∆ΝΤ και τι όχι. Θα έλεγα ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που καθαρά
υλοποιεί τη δική µας κυβερνητική πολιτική, υλοποιεί την πολιτική
του ΠΑΣΟΚ.

Με αυτήν την έννοια, έχει τη δική του αξία. Είναι µία ολοκλη-
ρωµένη λογική για τη χώρα, είναι µία ολοκληρωµένη λογική για
το είδος της ανάπτυξης που θέλουµε, µία ανάπτυξη που στηρί-
ζεται στο καινούργιο. Και για να στηρίξεις το καινούργιο, πρέπει
να το φτιάξεις. Και για να το φτιάξεις, πρέπει να έχεις προσαρ-
µόσει, προετοιµάσει και διαρκώς να ανανεώνεις τις γνώσεις του
ανθρώπινου δυναµικού σου. Πρέπει να έχεις ένα σύστηµα που
να βοηθά το ανθρώπινο δυναµικό να προσαρµοστεί στο και-
νούργιο που έρχεται, να το αξιοποιεί, να το εφαρµόζει καλύτερα,
να δηµιουργεί θέσεις εργασίας, ένα σύστηµα που να βοηθάει το
ανθρώπινο δυναµικό να αποτελεί την κύρια βάση, τον κύριο πα-
ράγοντα -µε την ποιότητα και τη διαρκώς αναβαθµιζόµενη ποιό-
τητά του- ανάπτυξης αυτής της χώρας.

Το έχουµε ανάγκη. Το έχουµε ανάγκη, γιατί δεν µπορεί να
πάµε σε λογικές που θέλουν την ανάπτυξη σε αυτή τη χώρα και
την ανταγωνιστικότητα να στηρίζονται µόνο στο φθηνό µεροκά-
µατα. ∆εν γίνεται. ∆εν πάει άλλο. Το έχουµε ανάγκη, γιατί ορα-
µατιζόµαστε κάτι διαφορετικό, κάτι πολύ πιο επιθετικό και πιο
δηµιουργικό, για µία Ελλάδα που µπορεί να εγκαταλείπει ό,τι την
κρατάει καθηλωµένη, που ανοίγει τα φτερά της και βαδίζει µπρο-
στά, στους ανοιχτούς ορίζοντες, που αποδέχεται τις σύγχρονες
προκλήσεις κι έχει ετοιµάσει τους πολίτες της –και διαρκώς συµ-
βάλλει στην προετοιµασία των πολιτών της- προκειµένου να
ανταποκριθούν σε αυτό.

Με αυτήν την έννοια, εγώ θα περίµενα όλοι να το ψηφίσουµε.
Τώρα, όσον αφορά τις δικαιολογίες του τύπου, ότι θέλει υπουρ-
γικές αποφάσεις ή διατάγµατα, κοιτάξτε: Είναι λογικό. Ένα νο-
µοσχέδιο δεν µπορεί να ρυθµίζει πάντα τη λεπτοµέρεια. Είναι
πλαίσιο. Και είναι ένα πολύ ισχυρό πλαίσιο –και σαφές πλαίσιο θα
έλεγα εγώ- που πείθει γι’ αυτό που πάµε να κάνουµε.

Σε τελική ανάλυση σε αυτήν εδώ τη χώρα, κάποια στιγµή πρέ-
πει να δούµε και το θέµα των προσόντων. Έχουµε συνηθίσει πολ-
λές φορές να παίρνουµε ένα πτυχίο πριν πολλά χρόνια
-υπάρχουν άνθρωποι που έχουν πάρει πτυχία πριν είκοσι πέντε
χρόνια- οι οποίοι βεβαίως κόπιασαν, έµαθαν, τα κατάφεραν τότε,
αλλά µετά από είκοσι πέντε χρόνια αναρωτιέµαι αν αυτό το χαρτί
που είχαν, αν δεν προσπάθησαν οι ίδιοι να ανανεώσουν τις γνώ-
σεις τους, αν δεν προσπάθησαν οι ίδιοι να προσαρµόζονται,
πόσο αντιστοιχεί στις σηµερινές εξελίξεις. Πόσο διευκολύνει τις
αλλαγές που είναι αναγκαίες να γίνουν στην οικονοµία; Πόσο δη-
µιουργεί κίνητρα για να πετύχουν αυτές οι αλλαγές;

Αν δεν κάνεις ένα σύστηµα που στηρίζεται στα προσόντα, στην
αναγνώρισή τους, στην ανανέωσή τους, να δίνει κίνητρα στους
πολίτες να κινηθούν για να αποκτήσουν περισσότερες γνώσεις
και περισσότερα προσόντα, αν δεν δηµιουργείς ένα σύστηµα
που τους βοηθάει και να εξελίσσονται και να προσαρµόζονται,
να αισθάνονται πιο ασφαλείς και πιο ισχυροί στις ραγδαίες αλ-
λαγές που γίνονται στην παραγωγική διαδικασία, θα πάµε µόνο
στη λογική της εναπόλησης του παρελθόντος, στη λογική της φι-
λανθρωπίας «δώσε κανένα επίδοµα, διευκόλυνε αυτόν που χάνει
τη δουλειά του και δεν µπορεί ποτέ να ξαναµπεί». ∆εν οραµατι-
ζόµαστε αυτό.

Θέλουµε µία κοινωνία που έχει ένα σύστηµα απόκτησης και
ανανέωσης προσόντων, που στηρίζει την ανάγκη των αλλαγών.
Θέλουµε ένα σύστηµα απόκτησης και ανανέωσης προσόντων,
που δηµιουργεί κίνητρο στις αλλαγές και τις αντιµετωπίζει θε-
τικά και διαµορφώνει καταστάσεις και δηµιουργεί ασφάλεια στον
επαγγελµατία, ασφάλεια στον εργαζόµενο, την ασφάλεια που

ήδη πάνω από όλα σήµερα σε µία εποχή εξαιρετικής αβεβαιότη-
τας για το αύριο.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να ψηφίσουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο και όχι απλά να εξουσιοδοτήσουµε, αλλά να παρακολου-
θήσουµε και να στηρίξουµε όλες τις διαδικασίες υλοποίησής του.

Έρχοµαι τώρα σε ορισµένα ζητήµατα που αφορούν τα άρθρα
και κυρίως στα άρθρα για τις µετεγγραφές. Γίνεται µία σηµαντική
προσπάθεια από το Υπουργείο Παιδείας να βάλει µία τάξη στο
θέµα αυτό. Όλοι γνωρίζουµε τι γινόταν στο παρελθόν. ∆εν µπο-
ρώ να πω ότι γίνεται το ίδιο τώρα. Έχουν γίνει σηµαντικές προ-
σπάθειες από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και δεν έχω καµµία
διάθεση να τις παραγνωρίσω, αλλά σαφώς υπάρχουν κενά,
σαφώς υπάρχουν προβλήµατα και σαφώς δηµιουργούνται προ-
βλήµατα και σε πολλά πανεπιστήµια. Σύµφωνοι. Επιχειρείται να
µπει µία τάξη. Σύµφωνοι. Η πρόσθετη αυτή τάξη έχει και εισο-
δηµατικά κριτήρια. Σύµφωνοι επίσης. Βάζαµε τις 45.000 το
χρόνο, τα οποία αναπροσαρµόζονται βεβαίως γιατί δεν µπορεί
να µένουν αιώνια, χρειάζεται να προβλέπεται και µία διαδικασία
αναπροσαρµογής. Θεωρώ όµως ότι αυτό το σύστηµα που είναι
σηµαντικές οι προσπάθειές του, είναι στην κατεύθυνση της δια-
φάνειας, είναι στην κατεύθυνση και συνυπολογισµού των πραγ-
µατικών προβληµάτων που πολλές φορές δηµιουργούνται στα
πανεπιστήµιά µας -και µε αυτήν την έννοια γενικά συµφωνώ- πρέ-
πει να συµπληρωθεί σε κάποια ζητήµατα.

Υπάρχουν ορισµένες περιπτώσεις, κυρία Υπουργέ, που τις
αφήνουµε ακάλυπτες. Ξέρω ότι πρόθεσή σας είναι σε συνθήκες
δύσκολες, σε συνθήκες που υπάρχει προϊούσα οικονοµική δυ-
σκολία να πούµε στην ελληνική οικογένεια που δεν έχει λεφτά,
που είναι σε ένα εισόδηµα από το µέτριο και κάτω, ότι έρχοµαι
εγώ ως πολιτεία και λέω να µην έχεις τρία νοικοκυριά, ένα που
διατηρείς ως οικογένεια, ένα για το ένα παιδί σου σε ένα περι-
φερειακό πανεπιστήµιο και ένα για το άλλο παιδί σου σε ένα
άλλο περιφερειακό πανεπιστήµιο. Ορθώς κάνετε και θίγετε αυτό
το ζήτηµα, αλλά µε τον τρόπο που γίνεται ορισµένες φορές δεν
καλύπτεται.

Θα σας αναφέρω συγκεκριµένη περίπτωση που είναι υπαρκτή.
Υπάρχει άνθρωπος µε 35.000 οικογενειακό ετήσιο εισόδηµα –δη-
µόσιος υπάλληλος είναι ο άνθρωπος και γνωρίζουµε ότι οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι έχουν υποστεί και αυτοί µέσα στις συνθήκες
ανόρθωσης της οικονοµίας και δηµοσιονοµικής προσαρµογής,
ιδιαίτερα προβλήµατα στο εισόδηµά τους, τα οποία οφείλουµε
να αναγνωρίζουµε έµπρακτα- ο οποίος έχει το ένα παιδί του στη
Νοµική Κοµοτηνής και το άλλο παιδί του στο Τµήµα της Φιλοσο-
φικής του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, στην Σχολή της Ψυχολο-
γίας. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο ο άνθρωπος αυτός δεν µπορεί
να λύσει το πρόβληµά του. Θα παραµείνει µε τρία νοικοκυριά και
µε 35.000 το χρόνο οικογενειακό εισόδηµα.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): ∆εν υπάρχουν αντίστοιχες σχο-
λές.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ακριβώς, δεν υπάρχουν αντίστοι-
χες σχολές. Έτσι είναι πράγµατι και είναι πολλές τέτοιες περι-
πτώσεις. Θεωρώ ότι σε αυτήν την περίπτωση, αλλά µόνο σε
αυτήν την περίπτωση που δεν υπάρχουν αντίστοιχες σχολές,
πρέπει να περιλαµβάνεται η δυνατότητα του ενός από τα δύο
παιδιά να έρθει στο σπίτι των γονιών του και σε πανεπιστήµιο της
περιοχής, που είναι το σπίτι των γονιών του, κυρίως αν είναι στην
Αθήνα ή τη Θεσσαλονίκη, κατά το δυνατόν βέβαια, εάν υπάρχει
η δυνατότητα αυτή. Νοµίζω ότι αυτό δεν αναιρεί τις βασικές
αρχές που επιχειρείτε να κάνετε. Είναι σε θετική κατεύθυνση,
αλλά είναι και ένα δείγµα δικαιοσύνης, αφού θέλετε –και ορθά
θέλετε- να βάλετε µία τάξη, αλλά και να βοηθήσετε µία οικογέ-
νεια µε χαµηλό εισόδηµα να µην έχει τρία νοικοκυριά. Και σ’ αυτή
η περίπτωση, που είναι υπαρκτή –βέβαια υπάρχουν πολλές τέ-
τοιες περιπτώσεις, κυρίως για τα περιφερειακά µικρά πανεπι-
στήµια, διότι δεν έχουν πολλές σχολές και για να συµπέσει είναι
σπάνιο- να µπορεί να γίνει αυτή η ανταλλαγή, ώστε να µειωθούν
τα νοικοκυριά. ∆εν είναι σωστό, λοιπόν, και νοµίζω ότι µπορείτε
να βοηθήσετε µε µία πρόβλεψη και γι’ αυτήν την περίπτωση, να
περιορίζονται τα νοικοκυριά σε δύο, για φτωχούς ανθρώπους,
προκειµένου να µπορούν τα παιδιά τους να σπουδάσουν, εφό-
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σον έχουν αυτήν την ικανότητα, τη δύναµη και τη θέληση. Θα
πρέπει να τους διευκολύνουµε ως πολιτεία να πάνε µπροστά.

Κατά τα άλλα νοµίζω ότι και συνολικά το νοµοσχέδιο αυτό
αποτελεί µία σηµαντική τοµή, ένα σηµαντικό βήµα προς τα
µπρος και επί της αρχής και στα άρθρα και αυτήν την έννοια έχει
η θετική µας ψήφος και η στήριξή µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πρωτόπαπα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Πιερίας κ. Αθανάσιος
Παπαγεωργίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δύο-τρία σηµεία που µε

ανάγκασαν να ανέλθω στο Βήµα να µιλήσω. Ένα από αυτά είναι
αυτό το οποίο ανέφερε εν εκτάσει ο συνάδελφος κ. Πρωτόπα-
πας και θέλω να κάνω δύο σχόλια. Θεωρώ ότι η γνώση στην κοι-
νωνία µας είναι δύναµη για την ανάπτυξη, αλλά είναι δύναµη και
για την κοινωνική συνοχή, για τη συνοχή µίας κοινωνίας. Και µια
που στις µέρες µας διαταράσσονται οι κοινωνίες, η γνώση είναι
αυτή που θα απαντήσει στην αγωνία της κοινωνίας και των πολι-
τών.

Κυρία Υπουργέ, η αλήθεια είναι ότι όλοι µας αγωνιούµε για τα
παιδιά µας. Επειδή κι εσείς έχετε παιδί που είναι προ των πυλών
και έχουµε και εµείς παιδιά, θεωρώ ότι η αγωνία που εισπράτ-
τουµε από τους πολίτες είναι για το αύριο των παιδιών τους και
όλοι θεωρούν πια ότι όσες σπουδές και αν κάνουν στο κλασικό
σύστηµα, δεν µπορούν να αντιστοιχηθούν οι προσπάθειές τους
µε την ένταξη στην εργασία και την ένταξη στην κοινωνία.

Είναι θλιβερό αυτό που γίνεται από άκρο σε άκρο της Ελλά-
δας, γονείς καθηµερινά να αγωνιούν, να στοιβάζονται στα γρα-
φεία µας µε παιδιά τα οποία έχουν φοβερά τυπικά προσόντα από
την κλασική σπουδή τους και να µην µπορούν να βρουν δουλειά.
Η αλήθεια είναι ότι οι συνθήκες αλλάζουν. Και φαίνεται πια ότι οι
κλασσικές σπουδές δεν επαρκούν ως προσόντα, ως γνώσεις για
να µπορέσει κανένας νέος να κάνει καριέρα, για να µπορέσει κα-
νένας να ενταχθεί στο κοινωνικό σύστηµα. Γι’ αυτό και κατά τη
γνώµη µου η υπόθεση της διά βίου µάθησης και εκπαίδευσης
είναι πολύ σπουδαία υπόθεση. ∆εν προσθέτω τίποτε καινούργιο.
Απλώς ενώνω και εγώ τη φωνή όλων των γονέων που έχουν νέα
παιδιά µε την προσπάθεια που κάνετε, γιατί πιστεύω ότι πρέπει
να συµπληρωθεί αυτό το σύστηµα παιδείας µε το εγχείρηµα που
κάνετε, δηλαδή το σύστηµα της διά βίου µάθησης, διότι σε συν-
θήκες που αλλάζουν, σε συνθήκες αγωνίας για την κοινωνία, σε
συνθήκες αναζήτησης των πολιτών να βρουν τα παιδιά τους µέλ-
λον και τύχη, νοµίζω ότι προσθέτει και δεν αφαιρεί, νοµίζω ότι
πολλαπλασιάζει τις δυνατότητες που παρέχει η κοινωνία και η
πολιτεία στους νέους ανθρώπους, στα νέα παιδιά για να εντα-
χθούν στο σύστηµα.

Χρειάζεται, λοιπόν, καθηµερινή ανανέωση, χρειάζεται δυνατό-
τητα πρόσβασης σε σύγχρονες γνώσεις, σε σύγχρονες τεχνο-
λογίες, σε νέα στοιχεία της έρευνας για να µπορούν και οι ίδιοι
οι άνθρωποι µε µεγάλα προσόντα, µε πολλά προσόντα να εντα-
χθούν, όπως είπα, στην κοινωνία.

Νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι είναι κοινός τόπος ότι το νοµο-
σχέδιο είναι πλήρες και αλλάζει όλο το σύστηµα της διά βίου εκ-
παίδευσης. Φτιάχνει δοµές και φορείς, καθορίζει νέο µοντέλο
στη λειτουργία της διά βίου εκπαίδευσης, θεσµοθετεί πρότυπα
και φυσικά αυτό στο οποίο εγώ επιµένω είναι ότι δίνει κάποιες
άλλες δυνατότητες να συνδεθεί η µάθηση και η γνώση µε την
απασχόληση. Αυτό, κυρία Υπουργέ, είναι το πρώτο σηµείο, που
ήθελα να µεταφέρω στην Αίθουσα και να ενώσω τη φωνή µου µε
των άλλων συναδέλφων.

Θέλω να κλείσω µε το εξής: Κυρία Υπουργέ, αυτές τις ηµέρες
µε αφορµή το νοµοσχέδιο έρχονται και µας πιέζουν πάρα πολλοί
γονείς για το ζήτηµα των µετεγγραφών. Το πρώτο σηµείο που
µας θίγουν, είναι το ζήτηµα των 45.000 ευρώ στη φορολογική
δήλωση, ως µία παράµετρος.

Θεωρούν ότι θα πρέπει να µεταβληθεί η άλλη, να πάει στις 50.
Υπάρχει ένας προβληµατισµός γύρω από αυτό το ζήτηµα. Το µε-
ταφέρω, γιατί πραγµατικά δεν ξέρω εάν πρέπει να αποτελεί ένα

σοβαρό κριτήριο, δεδοµένου ότι µέχρι τούδε και οι φορολογικές
δηλώσεις κατά τεκµήριο δεν είναι αξιόπιστες και το ξέρετε κι
εσείς, το ξέρουµε και όλοι.

Υπάρχουν, λοιπόν, δύο υπάλληλοι που συµπληρώνουν τις 50
χιλιάδες και δεν µπορούν να τύχουν όλων των ευεργετηµάτων
µε βάση το όριο των 45. Είναι κάτι το οποίο ξέρω ότι σας απα-
σχολεί. Θέλω κι εγώ να προσθέσω τη φωνή µου και σε αυτό, να
ενώσω κι εγώ τη φωνή των γονιών οι οποίοι σπουδάζουν δύο παι-
διά, έχουν µία φορολογική δήλωση στα όρια των 45 - 50 και ζη-
τούν εναγωνίως τη λύση.

Το δεύτερο, κυρία Υπουργέ, αφορά αυτό που είπε ο κ. Πρω-
τόπαπας νωρίτερα, περιπτώσεις δηλαδή γονιών που έχουν δύο
παιδιά, ένα στη Θεσσαλονίκη για παράδειγµα και ένα στα Ιωάν-
νινα. Το ξέρετε πολύ καλά ότι δεν µπορούν στις περισσότερες
των περιπτώσεων να τα πάρουν από τη Θεσσαλονίκη για να πάνε
τα στα Ιωάννινα γιατί δεν υπάρχουν τµήµατα εκεί αντίστοιχα.

Είναι και αυτό ένα ζήτηµα, κυρία Υπουργέ, και αυτό είναι ίσως
το σοβαρότερο. Από την άλλη µεριά έχετε δει κι εσείς ότι τα πα-
νεπιστήµια των µεγάλων πόλεων είναι πλήρη και δεν δίνουν τη
δυνατότητα πάρα πολλές φορές µετακίνησης πολλών από αυτά
τα παιδιά των οικογενειών, οι οποίες είναι στο όριο των 50 χιλιά-
δων.

Νοµίζω ότι θα τα αντιµετωπίσετε, κυρία Υπουργέ, απλώς
οφείλω να το καταθέσω διότι έχω κι εγώ πληθώρα γονιών που
έρχονται στο γραφείο µου, τους ξέρω δηλαδή, ξέρω και τα οι-
κονοµικά τους εν πολλοίς και ξέρω πόσο δυσκολεύονται και
πόσο αγωνιούν για το µέλλον των παιδιών τους και τι προσπά-
θειες κάνουν, όπως ξέρω και τη δική σας προσπάθεια και τη δική
σας αγωνία. Νοµίζω ότι είναι αφορµή να δώσετε µία πιο µακρο-
χρόνια λύση σε αυτό το πρόβληµα της µεταγραφής των παιδιών
από τα επαρχιακά στα πανεπιστήµια της Θεσσαλονίκης και της
Αθήνας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κ. Παναγιώτης Κου-
ρουµπλής, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από την Αιτωλοακαρνανία,
έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, «γηράσκω
αεί διδασκόµενος». Με αυτήν τη φράση ο µεγάλος φιλόσοφος
του κόσµου συνέλαβε την αξία της διά βίου µάθησης. Άρα, λοι-
πόν, η ελληνική σκέψη εδώ και δυόµισι χιλιάδες χρόνια συνέλαβε
την αξία αυτού του χώρου που έχει να κάνει µε τη συνεχή διεύ-
ρυνση της γνώσης του ανθρώπου, ώστε να µπορεί να προσαρ-
µόζεται αλλά και να απαντά στις απαιτήσεις της εποχής.

Ζούµε αυτό που λέγεται «εποχή των επιταχυνόµενων αποδό-
σεων», δηλαδή ο εκρηκτικός ρυθµός εξέλιξης της τεχνολογίας,
η οποία όµως, κύριε Πρόεδρε, στα θετικά της έχει και ένα πολύ
βασικό αρνητικό, µε τον τρόπο που επιχειρεί να λειτουργήσει και
να επιβληθεί, µε τον ίδιο τρόπο παράγει και µεγάλα ποσοστά
ανεργίας. Το µεγαλύτερο έγκληµα της εποχής µας είναι το φαι-
νόµενο της ανεργίας ιδιαίτερα στους νέους ανθρώπους, οι
οποίοι ενώ διαθέτουν τα περισσότερα προσόντα από κάθε άλλη
γενιά νέων, τους δίνουµε τις λιγότερες ευκαιρίες.

Οι νέοι µας, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, βιώνουν το µαρ-
τύριο της παρατεταµένης εφηβείας. Είναι αναγκασµένοι να ζουν
στο οικογενειακό περιβάλλον χωρίς να τους δίνουµε τη δυνατό-
τητα να πετάξουν µε τα δικά τους φτερά. Και είναι η πρόκληση
για το πολιτικό σύστηµα, ένα πολιτικό σύστηµα που βαρύνεται
µε πολλές αµαρτίες ιδιαίτερα απέναντι στις νέες γενιές, γιατί ενώ
δεν είµαστε η τελευταία χώρα που έχουµε ξοδέψει πολλά χρή-
µατα σε αυτόν τον τοµέα, το αποτέλεσµα είναι υποπολλαπλάσιο.
Γιατί ακριβώς και στον τοµέα της κατάρτισης, όπου απεδείχθη
ότι τα δισεκατοµµύρια που διοχετεύτηκαν στα ΚΕΚ έγιναν «κέικ»
για κάποιους, έτσι και στο χώρο της κατάρτισης στη µέση εκ-
παίδευση δεν έχουµε ένα αποτέλεσµα µετρήσιµο, ώστε να πούµε
ότι ξοδέψαµε αυτά τα λεφτά για τα περίφηµα ΙΕΚ και έχουµε σή-
µερα ένα αποτέλεσµα. Ποιο είναι το ποσοστό, δηλαδή, των αν-
θρώπων που έχουν αποφοιτήσει από αυτά τα περίφηµα ΙΕΚ, για
τα οποία εκτός από το κράτος ξόδεψε και ο οικογενειακός προ-
ϋπολογισµός και το αποτέλεσµα είναι πάρα πολύ χαµηλό, θα
έλεγα απογοητευτικό. Γιατί ακριβώς το εκπαιδευτικό µας σύ-
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στηµα συλλήβδην έχει παίξει έναν αρνητικό ρόλο στον τοµέα
αυτό. ∆εν είναι εκπαιδευτικό σύστηµα που έταξε πρώιµα τον
επαγγελµατικό προσανατολισµό ώστε να µην χαϊδεύουµε τα
αφτιά της ελληνικής οικογένειας στη λογική ότι όλα τα παιδιά
πρέπει να πάνε στα πανεπιστήµια. Σε ποια πανεπιστήµια και σε
ποια τµήµατα; Και ας οµολογήσουµε, τα τµήµατα των πανεπι-
στηµίων σε έναν µεγάλο βαθµό υπηρετούν τους φοιτητές και το
µέλλον τους ή υπηρετούν την ύπαρξη των καθηγητών; Είναι ένα
ερώτηµα στο οποίο το πολιτικό σύστηµα συλλήβδην οφείλει να
απαντήσει.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτά τα ζητήµατα µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο επιχειρείται µία φιλόδοξη προσπάθεια. Η ίδια η ζωή βέ-
βαια θα αποδείξει εάν πραγµατικά αυτή η φιλοδοξία θα είναι
αύριο πραγµατικότητα. Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι αυτή η
προσπάθεια θα έχει µέσα της ενδογενή στοιχεία που έχουν
σωστό προσανατολισµό. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο
είναι στη σωστή κατεύθυνση.

Κυρία Υπουργέ, είστε άνθρωπος που αφουγκράζεστε. Να
ακούσετε τις απόψεις του Κοινοβουλίου, όλων των πτερύγων.
Όλοι έχουµε την ίδια αγωνία και την ίδια ανησυχία, γιατί εκπρό-
σωποι αυτού του λαού είµαστε όλοι ανεξαρτήτου πολιτικής και
ιδεολογικής τοποθέτησης και όλοι αγωνιούµε και όλοι έχουµε
την ίδια ευθύνη γι’ αυτό το εγκληµατικό φαινόµενο της µεγάλης
ανεργίας που µαστίζει σήµερα την ελληνική κοινωνία και περισ-
σότερο τους νέους ανθρώπους.

Πρέπει, λοιπόν, να δούµε µε ποιόν τρόπο θα µπορέσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο να πιάσει τις αδυναµίες της σηµερινής νοµοθετι-
κής λειτουργίας, του σηµερινού νοµοθετικού πλαισίου, ώστε να
το καλύψει για να απαντήσει σε αυτά τα φαινόµενα.

Υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο δεκάδες Υπουργικών απο-
φάσεων, ενδεχοµένως και διαταγµάτων. Είµαι από εκείνους τους
πολιτικούς, κυρία Υπουργέ, που εδώ και οκτώ χρόνια στα πλαί-
σια της τροποποίησης του Κανονισµού είχα ζητήσει -και πρό-
σφατα στην τροποποίηση του Κανονισµού αλλά δεν έγινε βέβαια
δεκτό- και είχα πει ότι θα πρέπει στις Υπουργικές αποφάσεις των
νοµοσχεδίων, που είναι µία µορφή παραχώρησης της δικής µας
αρµοδιότητα στην εκτελεστική, τουλάχιστον να υπάρχουν χρο-
νικοί ορίζοντες που να σας δεσµεύουν ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα
υλοποιηθεί. ∆εν µπορεί να υπάρχουν υπουργικές αποφάσεις
χωρίς να υπάρχει χρονικό όριο πότε θα υλοποιηθούν. Γιατί εάν
καταµετρήσουµε τα τελευταία δέκα χρόνια πόσοι νόµοι έχουν
ψηφιστεί, πόσες υπουργικές αποφάσεις και διατάγµατα προ-
βλέπουν και δεν έχουν υλοποιηθεί, τότε για άλλη µία φορά το
πολιτικό σύστηµα θα τεθεί σε κατηγορία και θα πρέπει να απο-
λογηθεί.

Αλλά θα σας έκανα και µία πρόταση. Επειδή είστε άνθρωπος
ανοικτός στην καινοτοµία τολµήστε το. Εγώ, λοιπόν, θα σας
έλεγα, ετοιµάστε τις αποφάσεις, φέρτε τες στην αρµόδια Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων όχι για να τις ψηφίσει αλλά για
να εκφράσει άποψη. Και ενδεχοµένως από αυτές τις απόψεις
που θα κατατεθούν, θα είναι χρήσιµες µερικές που θα εµπλουτί-
σουν αυτήν την υπουργική απόφαση.

Εγώ πιστεύω ότι θα είναι µία καινοτοµία που κάποτε πρέπει να
καθιερωθεί στο Κοινοβούλιο, για να µπορέσουµε πραγµατικά να
δίνουµε το καλύτερο δυνατό περιεχόµενο, µπολιάζοντας µε την
αγωνία, τον προβληµατισµό, τη σκέψη και τη γνώση όλων εκεί-
νων που θέλουν κάθε φορά να έχουν καταθέσει µία τέτοια
άποψη.

Κυρία Υπουργέ, γνωρίζω την προσπάθεια που κάνετε στην ει-
δική αγωγή και για το µητρώο και για την εξειδίκευση των δα-
σκάλων και των καθηγητών και για την προσπελασιµότητα στα
βιβλία του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου όλων των αναπήρων.

Ωστόσο υπάρχουν ορισµένα ζητήµατα που πρέπει να τα δούµε
σε ό,τι αφορά κατ’ αρχάς τα ΤΕΕ. Έχουµε περίπου εβδοµήντα
πέντε τέτοια κέντρα επαγγελµατικής κατάρτισης. Θα πρέπει να
δίνεται η δυνατότητα σε κάποιους ανθρώπους, κυρία Υπουργέ,
που καθίστανται ανάπηροι είκοσι πέντε έτη, να µπορούν να συµ-
µετέχουν σε αυτού του είδους την κατάρτιση, για να µπορούν οι
άνθρωποι αυτοί να έχουν µία προσαρµογή µε βάση τη νέα κατά-
σταση που δηµιουργείται στη ζωή τους και να είναι χρήσιµοι στην
κοινωνία, να µην τους καθιστούµε παθητικούς αποδέκτες ρύθµι-

σης της τύχης τους αλλά ενεργούς και συµµετοχικούς πολίτες.
Εγώ είµαι της θεωρίας σε αυτόν το χώρο, κυρία Υπουργέ, ότι

προτιµώ ο ανάπηρος να είναι φορολογούµενος πολίτης, γιατί
έτσι αισθάνεται ένας πολίτης µε αξιοπρέπεια, µε κατοχυρωµένη
και χειραφετηµένη την αξιοπρέπειά του, παρά ένας επιδοτούµε-
νος πολίτης στο περιθώριο.

Και θα ήθελα να προσέξετε αυτή την περίπτωση.
Εγώ χαίροµαι για τις τροποποιήσεις που επιφέρετε σε ό,τι

αφορά τις µεταγραφές, ιδιαίτερα στο χώρο της σχέσης ενός
αναπήρου µέσα στην οικογένεια και ενός φοιτητή. Όµως πρέπει
να δούµε το θέµα των µεταγραφών µε γενναιότητα. Υπάρχει
κρίση οικονοµική. Ποια οικογένεια σήµερα έχει 45.000 ευρώ; Οι
περισσότερες ελληνικές οικογένειες που θέλουν να σπουδάσουν
τα παιδιά τους δεν έχουν παραπάνω από 20.000 έως 30.000
ευρώ. Όταν υπάρχουν δύο και τρία παιδιά, πρέπει να λύσουµε
αυτό το ζήτηµα όπως τονίστηκε και από άλλους συναδέλφους.
Μπορεί να µένει µία οικογένεια στο Αγρίνιο και τα δύο παιδιά να
είναι σε διαφορετικά πανεπιστήµια και να µην µπορεί να πάει το
ένα στο άλλο. Θα πρέπει λοιπόν, να βρεθούν λύσεις σε αυτού
του είδους τα ζητήµατα για να δώσουµε έτσι περιεχόµενο σε
αυτές τις µεταγραφές.

Και το συνδέω αυτό το ζήτηµα κυρία Υπουργέ και µε τις φοι-
τητικές εστίες. Κατ’ αρχάς συγκρουστείτε µε την οµερτά που
υπάρχει στις φοιτητικές εστίες. Όλοι θα σας στηρίξουµε. Πρέ-
πει να καθαρίσει αυτή η εκκρεµότητα στις φοιτητικές εστίες. Οι
φοιτητικές εστίες πρέπει να υπηρετούν αυτούς που πραγµατικά
έχουν ανάγκη. Και δείτε, κυρία Υπουργέ, το θέµα που υπάρχει
στο θέµα της στέγασης. ∆εν µπορεί αυτή τη στιγµή σε φοιτητή
στη Μυτιλήνη, που µου τηλεφωνούσε προχθές, µε 4.000 ευρώ
οικογενειακό εισόδηµα, να µην του δίνετε φοιτητική εστία. Κα-
ταργούµε επί της ουσίας τη δωρεάν παιδεία και ως εκ τούτου οι
άνθρωποι οι φτωχοί θα παραµένουν φτωχοί και στη γνώση, άρα
στο περιθώριο και στην εγκατάλειψη. Είναι ζητήµατα στα οποία
πρέπει να δοθούν λύσεις πραγµατικά µε γενναιότητα εξαντλώ-
ντας όλα τα περιθώρια. Κατανοώ τις δυσκολίες τις οικονοµικές.
Και σας συγχαίρω που εξασφαλίσατε τη δυνατότητα φέτος δε-
καέξι χιλιάδες πεντακόσιοι νέοι καθηγητές να πάνε στα σχολεία
ως αναπληρωτές να καλύψουν τις ανάγκες.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε µε δύο θέµατα. Είχα καταθέσει µαζί µε
άλλους συναδέλφους µια ερώτηση που αφορά τη δυνατότητα
καθηγητών µέσης εκπαίδευσης όπου έχουµε µεγάλο ποσοστό
ανεργίας να διδάσκουν στα ιδιωτικά σχολεία όταν δεν υπάρχει
ενδιαφέρον από δασκάλους. Τολµήστε το, κυρία Υπουργέ. Είναι
πάνω από πεντακόσιες θέσεις και πραγµατικά θα λύσουµε ένα
σηµαντικό πρόβληµα σε ένα ποσοστό αρκετό για ανθρώπους
αυτού του χώρου.

Να κλείσω, κυρία Υπουργέ, µε το ζήτηµα των κενών θέσεων
που δηµιουργείται στις κατατακτήριες εξετάσεις. Κατέθεσα µία
εκπρόθεσµη τροπολογία. Ωστόσο, πιστεύω ότι είναι ένα πραγ-
µατικό πρόβληµα που νοµίζω ότι λύνει µια αδικία η οποία υπάρ-
χει και στο χώρο αυτό.

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, στηρίζω προσωπικά και
εγώ αυτή την πρωτοβουλία. Θα παρακολουθούµε βεβαίως αυτό
το ζήτηµα γιατί είναι κυρίαρχο και έχει να κάνει µε την εξέλιξη
της ελληνικής κοινωνίας. Και επειδή πιστεύω ότι κάθε προσπά-
θεια κοινωνικού µετασχηµατισµού χρειάζεται ριζοσπαστικές πα-
ρεµβάσεις και οι υπουργικές αποφάσεις θα έχουν αυτό το
στοιχείο µέσα τους το ριζοσπαστικό σε όλους τους τοµείς, ώστε
πραγµατικά να ανατρέψουµε αυτή την εποχή που απορρίπτει µε
µεγαλύτερους ρυθµούς από εκείνους που ενσωµατώνει στην πα-
ραγωγή ιδιαίτερα τους νέους ανθρώπους. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουρουµπλή.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο πέρας της συγκεκριµένης συζητήσεως θα ήθελα απλώς

να καταθέσω κάποιες σκέψεις και σε σχέση µε αυτά που ακού-
στηκαν προηγουµένως. Το πρώτο ζήτηµα είναι ότι υπάρχει µια
ψευδής ελπίδα ότι επειδή θα ακολουθήσουµε οποιαδήποτε εκ-
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παιδευτική διαδικασία, αυτό σηµαίνει ότι εξασφαλίζεται και πρό-
σβαση στην αγορά εργασίας. Για να υπάρχει πρόσβαση στην
αγορά εργασίας, πρωτίστως πρέπει να υπάρχουν θέσεις εργα-
σίας. Εάν δεν υπάρχουν θέσεις εργασίας τότε ουσιαστικά το
πρόβληµα της ανεργίας δεν θα λυθεί, απλώς θα ανακατανεµηθεί
στην καλύτερη περίπτωση µεταξύ αυτών που έχουν εξειδικευ-
µένα προσόντα και άλλων που έχουν λιγότερα. Αλλά ακόµα και
αν είχαµε την θεωρητική δυνατότητα να δώσουµε σε όλους ό,τι
προσόν ήθελε ο καθένας σε επίπεδο εξειδικευµένης γνώσης, εάν
δεν υπάρχουν θέσεις εργασίας τότε το πρόβληµα της ανεργίας
θα παραµένει.

Άρα, η αναπτυξιακή διαδικασία συνολικά µιας κοινωνίας είναι
εκείνη που θα δώσει απάντηση στο θέµα της ανεργίας και βε-
βαίως στα πλαίσια αυτής της αναπτυξιακής διαδικασίας κανείς
µπορεί να δει την ελπίδα παρέχοντας εξειδικευµένες γνώσεις να
βελτιώνει τότε τη δυνατότητά του για πρόσβαση σε αυτή την
αγορά. Αλλά ως εκεί πάει. Και αυτό είναι κάτι που πρέπει να το
λέµε στην κοινωνία κατά την άποψή µου. ∆ιότι το να τρέφεται
εδώ µία µάταια ελπίδα ότι επειδή κάποιος θα πάρει κάποιο πτυ-
χίο ή ότι επειδή κάποιος θα πάει σε κάποιο ΙΕΚ ή επειδή κάποιος
θα πάει κάπου, αυτό σηµαίνει ότι την επόµενη µέρα υπάρχει ένα
δικαίωµα στην εργασία το οποίο θα πρέπει να ικανοποιηθεί, αυτό
δεν είναι έτσι. Η απάντηση εδώ δεν δίνεται απλώς µε την πρό-
σβαση σε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα. Μπορεί να δοθεί µόνο εάν
συνολικά µία αγορά αναπτύσσεται και γεννά θέσεις εργασίας.
Άρα, είναι ένα πιο σύνθετο ζήτηµα το θέµα της εργασίας. Ένα
θέµα είναι αυτό.

Το δεύτερο θέµα είναι το εξής. Επανερχόµενος σε µα συζή-
τηση που έγινε χθες εγώ θα επιµείνω στη θέση µου και θα πω ότι
αυτό είναι ένα σχέδιο νόµου το οποίο κάνει µια υπερρύθµιση του
συγκεκριµένου χώρου. Τι εννοώ; Υπάρχει µια συζήτηση η οποία
δεν αφορά µόνο το θέµα της εκπαίδευσης. Αφορά ίσως πρωτί-
στως και κυρίως τα θέµατα της οικονοµίας. Τι είναι αυτή η συζή-
τηση; Η συζήτηση στην πραγµατικότητα είναι ποιος πρέπει να
είναι ο ρόλος του κράτους σε σχέση µε την κοινωνία, µε την
αγορά, µε τις δραστηριότητες που αναπτύσσονται εκεί. Αυτή
είναι η µεγάλη συζήτηση. Είναι παλιά συζήτηση και προφανώς
δίνονται διάφορες απαντήσεις.

Χθες νοµίζω απεπειράθη η κυρία Υπουργός να µου αποδώσει
τη µία άκρη της θέσεως, δηλαδή τη µηδενική ρύθµιση. Να σας
πω την αλήθεια είναι γνωστό και το έχω πει αρκετές φορές ότι
δεν συµπαθώ το κράτος. Αυτό είναι αλήθεια γενικώς ως µία βα-
σική θέση. Ξεκινώ από µία θέση ατοµικής ελευθερίας και από την
στιγµή που υπερασπίζοµαι την ατοµική ελευθερία, λέω ότι όσο
λιγότερη ρύθµιση έχουµε, άρα όσο περισσότερο αρρύθµιστο
χώρο αφήνουµε, τόσο περισσότερη ελευθερία αφήνουµε στο
άτοµο. Και αυτό για µένα είναι κάτι κατ’ αρχάς καλό. Θα σας
έλεγα ότι θα έπρεπε να είναι ένας ενσωµατωµένος νοµοθετικός
κώδικας, ηθικός κώδικας στον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπί-
ζουµε τα ζητήµατα. ∆ηλαδή ας νοµοθετούµε όσο το δυνατό λι-
γότερο. Ας νοµοθετούµε και ας ρυθµίζουµε όσο το δυνατόν
λιγότερο. ∆εν λέω ότι αυτό είναι µηδέν πάντως. Προφανώς
υπάρχει ανάγκη κάποιας ρυθµίσεως.

Τώρα η σοσιαλιστική προσέγγιση και µάλιστα αυτό το οποίο
σε µεγάλο βαθµό επικρατεί ως άποψη σήµερα στην Ευρώπη δεν
είναι η ρύθµιση. Είναι η υπερρύθµιση. ∆ηλαδή τεράστιες γρα-
φειοκρατικές δοµές, οι οποίες έρχονται να επιβληθούν στις κοι-
νωνίες προσπαθώντας να ελέγξουν και να εξαφανίσουν σχεδόν
τον αρρύθµιστο χώρο ή τον χώρο ελεύθερης δράσης των ατό-
µων. Αυτό είναι αυτό που συµβαίνει σήµερα. Και ανάποδα πρέπει
κανείς να σκεφθεί. Πρέπει να σκεφθεί τις τεράστιες συνέπειες
για την οικονοµία, για την αγορά, για τους φορολογούµενους
από αυτήν την υπερρύθµιση.

Στη βραχεία επιχειρηµατολογία της χθες στην απάντησή µου
η κυρία Υπουργός είπε «Μα, εµείς εκείνο που προσπαθούµε να
κάνουµε είναι να ρυθµίσουµε αυτόν το χώρο. Άρα αυτό είναι που
κάνουµε µ’ αυτό το σχέδιο νόµου». Προφανώς, λοιπόν, εδώ πρέ-
πει να µπούµε στο κατά πόσο όντως αυτό είναι µία ρύθµιση ή
είναι αυτό που λέω εγώ υπερρύθµιση.

Θα σας καλέσω να κοιτάξετε ως προς το συγκεκριµένο µου
επιχείρηµα τρία άρθρα. Το ένα το ανέφερα χθες. Αποπειράται

να γίνει µία ρύθµιση και δεν κατανόησα εσφαλµένα. Κατανόησα
αυτό που κατανόησα και αυτό το οποίο συµβαίνει, τη λεγόµενη
άτυπη µάθηση. Εγώ θα σας έλεγα: Γιατί έχετε ανάγκη από ένα
άρθρο µέσα σ’ αυτό το σχέδιο νόµου για την άτυπη µάθηση; Γιατί
να υπάρχει ούτως ή άλλως; Γιατί πρέπει να υπάρχει ένα µητρώο
ακόµα και αν οικειοθελώς πάει κάποιος να καταγραφεί σ’ αυτό;
Γιατί πρέπει να καταγραφεί κάπου; Γιατί θέλουµε να το ξέρουµε
αυτό; Αυτό είναι που λέω λοιπόν, υπερρύθµιση. Αλλά δεν είναι
µόνο αυτό.

∆είτε παραδείγµατος χάριν στο άρθρο 4, τι είναι εκείνο το
οποίο προβλέπετε να κάνετε. Το άρθρο 4 τιτλοφορείται «Οργά-
νωση του Συστήµατος ∆ιοίκησης της ∆ιά Βίου Μάθησης». Θα
έλεγα ότι το άρθρο-πλαίσιο, είναι αυτό που κατ’ εξοχήν διαρ-
θρώνει τη δική σας απόπειρα. ∆ιαβάστε, λοιπόν, εδώ πόσα προ-
εδρικά διατάγµατα πρέπει να εκδοθούν και τι θέλουµε να ρυθµί-
σουµε. Τις προϋποθέσεις για τη χορήγηση άδειας, ίδρυσης και
λειτουργίας των φορέων της µη τυπικής εκπαίδευσης, περιλαµ-
βανοµένων των φορέων παροχής συµβουλευτικών υπηρεσιών,
το σύστηµα πιστοποίησης των δοµών, των προγραµµάτων, των
εκπαιδευτών των φορέων αυτών, τη διαδικασία της αδειοδότη-
σης –επόµενο προεδρικό διάταγµα- την εφαρµογή του συστή-
µατος πιστοποίησης των φορέων, τα απαιτούµενα έντυπα,
δικαιολογητικά, τη διαδικασία πιστοποίησής του, τα χρηµατικά
ποσά ,το σύστηµα ελέγχου, διοικητικές κυρώσεις.

Επόµενο προεδρικό διάταγµα, την εφαρµογή του συστήµατος
πιστοποίησης των φορέων, τα απαιτούµενα έντυπα, δικαιολογη-
τικά κ.λπ.. Επόµενο προεδρικό διάταγµα, η διαχείριση, η αξιολό-
γηση και ο έλεγχος των ενεργειών της επαγγελµατικής
κατάρτισης κ.λπ. και ιδίως οι προδιαγραφές κατάρτισης και οι
εκπαιδευτικοί όροι σύµφωνα µε τους ισχύοντες κανονισµούς.
Επόµενο προεδρικό διάταγµα, η µορφή και η διαδικασία απονο-
µής τίτλων που βεβαιώνουν επιτυχή παρακολούθηση. Επόµενο
προεδρικό διάταγµα, τα επαγγελµατικά διατάγµατα. Αυτά σε
προεδρικά διατάγµατα, γιατί εδώ έχετε θέσει απλώς το πλαίσιο.
Έχετε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο έχει είκοσι πέντε άρθρα και
σε κάθε άρθρο προβλέπονται προεδρικά διατάγµατα, τα οποία
θα ρυθµίζουν επιµέρους ζητήµατα. Αυτό στο άρθρο 4.

Εάν πάτε να δείτε τι λέει το άρθρο 6 στη Γενική Γραµµατεία
∆ιά Βίου Μάθησης στις αρµοδιότητες, λέει ιδίως, γιατί µπορεί να
υπάρχουν και άλλες. Η απαρίθµηση δεν είναι περιοριστική. Λέει
ιδίως τις κάτωθι είκοσι έξι αρµοδιότητες που ρυθµίζουν τα πάντα.
∆ηλαδή ό,τι υπάρχει και δεν υπάρχει. Αυτό είναι που λέω υπερ-
ρύθµηση, γραφειοκρατικό κράτος. Αυτά είναι τα συστήµατα που
υιοθετούµε και τα οποία εν συνεχεία καταλήγουν να είναι εντε-
λώς αναποτελεσµατικά και σκοτώνουν αυτό που πάνε να δηµι-
ουργήσουν. Οφείλουµε να έχουµε ένα απλό σηµείο κινήσεως. Ας
εµπιστευτούµε την κρίση της κοινωνίας. Ας εµπιστευτούµε την
οργάνωση των πολιτών και ας αφήσουµε την αγορά να δώσει τις
δικές της απαντήσεις στα θέµατα που την ενδιαφέρουν. Ας αφή-
σουµε αυτούς που πραγµατικά εµπλέκονται σε κάθε είδους διερ-
γασία να λειτουργήσουν µόνοι τους, χωρίς να τους πνίγουµε το
οξυγόνο της ελευθερίας που είναι απαραίτητο για κάθε δράση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο κοινο-
βουλευτικός εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΧΖΑ κ. ∆ρίτσας.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Θέλω και εγώ στο τέλος αυτής της δια-
δικασίας να κωδικοποιήσω τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε το
σχέδιο νόµου για τη ∆ιά Βίου εκπαίδευση. Η δική µας προσέγ-
γιση είναι στον αντίποδα των όσων προ ολίγου ανέπτυξε ο συ-
νάδελφος κ. Βορίδης. Πιστεύουµε ότι η παιδεία δεν πρέπει να
αφεθεί στην αγορά, ακόµα και η «µη τυπική» εκπαίδευση, όπως
αναφέρεται στο σχέδιο νόµου. ∆εν πρέπει να αφήσουµε ελεύ-
θερη την αγορά. Ήδη την έχουµε αφήσει πάρα πολύ ελεύθερη
και έχει δηµιουργήσει τέρατα που αυτό το σχέδιο νόµου έρχεται
από τη µια µεριά να προσπαθήσει να τα εξορθολογήσει. Θα
έλεγε κανείς ότι αυτό είναι ένα θετικό κίνητρο. Όµως, έρχεται
και να τα επισηµοποιήσει, να τα θεσµοθετήσει. Αυτό που φαντά-
ζει γραφειοκρατικό ως σειρά µέτρων που προβλέπονται, για να
µπορέσει να τα θεσµοθετήσει, δεν είναι µία σύλληψη που την
έκανε το Υπουργείο, αλλά είναι η προσπάθεια ανταπόκρισης σε
αυτό το κυκεώνα εµπορευµατοποίησης των αναγκών µόρφωσης
και επανεκπαίδευσης των ανθρώπων, για να αντέξουν στην
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αγορά εργασίας. Και επειδή υπάρχει αυτό το πολυπλόκαµο
τέρας στην προσπάθειά του να ανταποκριθεί το Υπουργείο, φτιά-
χνει αυτό το σχήµα που όντως είναι πολύ βαρύ. Αυτήν την εµπει-
ρία την έχει η Ελλάδα, την έχει και η Ευρώπη. Οι κατευθύνσεις
της διαδικασίας ολοκλήρωσης της αγοράς «προϊόντων εκπαί-
δευσης» είναι ταιριαστές µε την ευρωπαϊκή προσέγγιση τα τε-
λευταία είκοσι χρόνια.

Εάν παρατηρήσετε τα κείµενα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
µιλούν για δικαιώµατα δεν τα θεσµοθετούν, όπως το δικό µας
Σύνταγµα, όπως η παράδοση του δικαίου, της Αναγέννησης και
της Γαλλικής Επανάστασης και του ∆ιαφωτισµού και των κατα-
κτήσεων του 20ου αιώνα. Χρησιµοποιούν µονίµως τη λέξη «δύ-
νανται». Παραθέτουν φύρδην-µίγδην σειρά δυνατοτήτων, για να
ασκηθούν ατοµικά από τον καθένα. Και δίνουν το πλαίσιο που αν
θέλει κάποιος το χρησιµοποιεί και αν δεν θέλει, δεν το χρησιµο-
ποιεί! ∆ηλαδή, την εγγενή κατασταλτική φύση του κράτους που
τα δηµοκρατικά ρεύµατα ως προς το δίκαιο, προσπάθησαν να
εξισορροπήσουν µε τον έλεγχο της πλήρους αυθαιρεσίας του
κράτους που αυτή ήταν η µεγάλη δηµοκρατική επανάσταση του
20ου αιώνα, τώρα την καταργεί, αυτό το νέο πλαίσιο δικαίου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την αναθέτει στην ατοµική δυνατό-
τητα του κάθε ανθρώπου. ∆ηλαδή, δεν έρχεται η πολιτεία να αυ-
τοπεριοριστεί, αλλά πρέπει το άτοµο µόνο του να µπορέσει να
αντέξει µέσα σ’ αυτόν τον κυκεώνα συγκρουοµένων συµφερό-
ντων, συγκροτήσεων ισχύος και στην ατοµικότητά του να ασκή-
σει δικαιώµατα. Πρόκειται για τη µέγιστη υποκρισία.

Κατ’ αναλογίαν και στο χώρο της εκπαίδευσης µε αυτήν την
κυκλοφορούσα διαδικασία προσθήκης διαρκώς νέων «προϊόντων
εκπαίδευσης» καλείται ο νέος και ο µεσήλικας να αναζητήσουν
συλλογή γνώσεων µέσα σε ένα κυκεώνα δήθεν προσφοράς γνώ-
σεων ή εξειδικεύσεων. Ξέρετε ότι τα παιδιά µας τρέχουν από σε-
µινάριο σε σεµινάριο για να µαζέψουν χαρτιά που δεν ξέρουν,
εάν τους χρειάζονται καν. Τις περισσότερες φορές δεν τους
χρειάζονται. Και δεν µπορούµε να τους πείσουµε ότι αλλιώς είναι
τα πράγµατα. Τα παιδιά θέλουν να ανταποκριθούν σε αυτήν την
ανάγκη µε το άγχος της απόκτησης πλεονεκτηµάτων για την
αγορά εργασίας και διαρκώς µαζεύουν τέτοιου είδους άχρηστες
γνώσεις. Οι εννιά στις δέκα είναι άχρηστες και ως γνωστική προ-
σέγγιση και ως χρήση στην αγορά εργασίας. Αυτό θεσµοθετεί
σε ποσοστό 70%-80% αυτό το νοµοσχέδιο.

Αν υπάρχουν τοµείς αναγκών, όπως των σχολείων δεύτερης
ευκαιρίας, αν υπάρχουν τοµείς κάποιων οργανωµένων προσπα-
θειών να συµµετάσχει το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα στην
αποτροπή της σχολικής διαρροής, στην αποτροπή της έλλειψης
δυνατοτήτων επανεκπαίδευσης, αυτά γίνονται µε διαφορετικό
τρόπο. Γίνονται µε δηµόσια εποπτεία και µε σχέδιο οργάνωσης
σύµφωνα µε τους ίδιους κανόνες που ισχύουν ή που πρέπει να
ισχύουν στην προσχολική, πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια, τριτο-
βάθµια δηµόσια εκπαίδευση. ∆εν µπορεί να µην ενταχθεί και το
σύστηµα της επανεκπαίδευσης σ’ αυτήν τη διαδικασία που έχει
πάει πολύ πίσω και πρέπει να αποκατασταθεί.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, προσέρχεται στην κριτική σ’ αυτό το σχέδιο
νόµου όχι για το αν είναι γραφειοκρατικό, αλλά γιατί ενώ θα
έπρεπε το Υπουργείο και η πολιτεία να επιδιώκουν να λειτουρ-
γήσουν ανασχετικά σ’ αυτή την παράλογη υπερσυσσώρευση
άχρηστων γνώσεων, την ενισχύει, τη θεσµοθετεί και φυσικά
υπάρχουν άνθρωποι µε εµπορικές δραστηριότητες που κερδί-
ζουν πολλά από αυτήν τη διαδικασία.

Αυτή δεν είναι µία κριτική µόνο στο νοµοσχέδιο. Είναι µία κρι-
τική και στην προσέγγιση που κάνει και η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι
κυρίαρχοι κύκλοι, αλλά δυστυχώς και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα ∆η-
µοκρατία, όταν κυβερνούν στα ζητήµατα της παιδείας. Προς
αυτήν την κατεύθυνση η ελληνική κοινωνία και πρώτα απ’ όλα,
οι νέοι άνθρωποι πρέπει να αντιδράσουν, γιατί δεν είναι δυνατόν
να πέφτουν θύµατα µιας δήθεν διαδικασίας προσέγγισης της
γνώσης, ενώ πρόκειται για µία διαδικασία αποπροσανατολισµού
από τις πραγµατικές δυνατότητες ανάπτυξης του µορφωτικού
επιπέδου, των εξειδικεύσεων και της δυνατότητάς τους να στέ-
κονται στο εργασιακό τους περιβάλλον µε αξιοπρεπή τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, περατώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών και ο κύκλος
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Ο συµπερασµατικός λόγος
ανήκει φυσικά στην κυρία Υπουργό. Προηγουµένως, όµως, θα
ήθελα να ρωτήσω τους εισηγητές, αν θέλουν να εκφράσουν κά-
ποια σύντοµη γνώµη επί των συζητηθέντων. Αν θέλετε να µιλή-
σετε τώρα και όχι µετά την οµιλία της κυρίας Υπουργού.

Κύριε Κεδίκογλου, θέλετε το λόγο;
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, από τη στιγµή

που θα µιλήσει η κυρία Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Αναστασιάδη, θέ-

λετε το λόγο;
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συµπερασµατικά, αφού κλείνει ο κύκλος της συζήτησης, πρέ-

πει να πούµε κάποια πράγµατα σαν απαύγασµα αυτής της συ-
ζήτησης. Στη διήµερη συζήτηση που έγινε ακούστηκαν πολλές
απόψεις, όπως και πολλές υπερβολές. Ακούστηκε, δηλαδή, ότι η
διά βίου µάθηση είναι αναπτυξιακό εργαλείο.

Πρέπει να είµαστε πολύ ψύχραιµοι και συνετοί. Η διά βίου µά-
θηση µπορεί να λειτουργήσει σωστά µέσα σε συνθήκες ανάπτυ-
ξης. ∆εν µπορεί να είναι αναπτυξιακό εργαλείο. Μπορεί να
στηρίξει. ∆εν είναι δυνατόν, δηλαδή, να πιστεύουµε ότι ένας
άνεργος που έχει την καθηµερινή αγωνία, όταν τρέχει να βρει
δουλειά, θα τρέξει στη διά βίου µάθηση.

Θα το κάνει και το κάνει, ξέρετε γιατί; Γιατί έχει επιβάλει κά-
ποιους όρους η πολιτεία. Παράδειγµα, για να συµµετέχει κανείς
σε διαγωνισµό στο δηµόσιο πρέπει να έχει ΕCDL. Ενώ έχει τε-
λειώσει ανωτάτη εκπαίδευση, έχει κάνει πληροφορική, κοµπιού-
τερ, το δηµόσιο δεν το δέχεται αυτό. Πρέπει να έχει την πιστο-
ποίηση ΕCDL. Τους οδηγούµε στα σεµινάρια και στη διά βίου µά-
θηση. Ο εργαζόµενος γονέας που τρέχει εναγωνίως, πολλές
φορές σε δύο δουλειές για να τα βγάλει πέρα, δεν µπορεί να έχει
τη διάθεση της διά βίου µάθησης.

Βεβαίως, ο νόµος αυτός έχει και την ιδιαίτερη σηµασία του και
το κύρος του γι’ αυτό και είπαµε ότι επί της αρχής είµαστε σύµ-
φωνοι. Η γνώση είναι διαχρονική δύναµη και όπλο και δεν δια-
φωνεί κανείς σ’ αυτό. Απλώς εντοπίζω τις υπερβολές και νοµίζω
ότι κανείς δεν διαφωνεί σ’ αυτό.

Προσπαθήσαµε σ’ αυτήν την Αίθουσα αυτές τις δύο µέρες να
βοηθήσουµε και να κάνουµε όλοι µαζί το νόµο αυτό πιο λειτουρ-
γικό και πιο αποτελεσµατικό. Θέλω να συµφωνήσω µε την πρό-
ταση του κ. Πρωτόπαπα όσον αφορά τις µεταγραφές, γιατί µου
είχε διαφύγει.

∆εν µπορώ, όµως, να αφήσω ασχολίαστη την τοποθέτηση του
εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ. ∆εν µπορώ να µην κάνω ένα σχόλιο σε
όλα όσα είπε. Για να στηρίξει την κυβερνητική πολιτική του τε-
λευταίου χρόνου επικαλέστηκε δηλώσεις Ευρωπαίων που δίνουν
εύσηµα στην Κυβέρνηση, για το πώς διαχειρίζεται τις τύχες της
χώρας σήµερα. Βεβαίως, οι Ευρωπαίοι αυτοί στηρίζουν και επι-
κροτούν την κυβερνητική πολιτική, γιατί αυτοί την επέβαλαν.
Είναι δική τους πολιτική.

Εγώ δεν ξέρω τι λένε οι Ευρωπαίοι, αλλά τι λένε στην περιφέ-
ρειά µου. Ξέρω τι λένε οι πολίτες που αγωνιούν για το µέλλον,
αυτοί που είναι στα όρια της φτώχειας, στην ανεργία και τα κα-
θηµερινά προβλήµατα, τα οποία διογκώνονται. Αυτοί έχουν να
αντιµετωπίσουν την ανεργία, τη φτώχεια, την ακρίβεια και τον
πληθωρισµό της τάξης του 6% σήµερα, για να µιλήσουµε και για
προβλέψεις. Αυτά ζει σήµερα στο πετσί του ο άνεργος.

Αυτά βλέπω εγώ και νοµίζω ότι σε σχέση µε αυτές τις επικρί-
σεις, δεν θα ασχοληθώ µε τη διγλωσσία, µε το ότι «τα λεφτά
υπάρχουν» κ.λπ. Όλα αυτά πρέπει να κλείνουν και να βλέπουµε
µπροστά. Το ΠΑΣΟΚ κυβερνά επί ένα χρόνο και πρέπει να κάνει
και την αυτοκριτική του και να δει τι κάνει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει κ. Ζιώγας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Θα είµαι ιδιαίτερα σύντοµος, κύριε Πρόε-

δρε.
Η κυρία Υφυπουργός αναφέρθηκε στη θέση που έχουµε ως

Κοµµουνιστικό Κόµµα όσον αφορά τις ζώνες της εκπαιδευτικής
προτεραιότητας. Θα πρωτοτυπήσετε, κυρία Υφυπουργέ, δεχό-
µενη ότι η εµπειρία από τη Γαλλία, το Βέλγιο, τις Ηνωµένες Πο-
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λιτείες, την Αγγλία είναι αρνητική;
Εσείς, παίρνοντας στοιχεία από εκεί, θα κάνετε έναν καπιταλι-

σµό στη χώρα µας, θα τον εφαρµόσετε, θα τον υπηρετήσετε και
θα είναι σωστότερος, καλύτερος, ηθικότερος, ανθρωπινότερος
από τις άλλες χώρες; Αυτά έλεγαν περίπου όλες οι πολιτικές δυ-
νάµεις πλην του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και για τη κρίση πριν
από ενάµιση χρόνο, ότι αφορά κάποιους άλλους, ότι έχει άλλο
χαρακτήρα και τελικά είδαµε πόσο ισοπεδωτικός είναι ο χαρα-
κτήρας της, γιατί υπηρετεί και υπακούει σε νόµους. Τους νό-
µους, δηλαδή, της ελεύθερης αγοράς εσείς θα µπορέσετε να
τους προσαρµόσετε µε τον ίδιο τρόπο στη χώρα µας;

Αυτά εµείς τα θεωρούµε όχι απλώς έωλα επιχειρήµατα, όχι
αντιφάσεις και αυταπάτες, αλλά ιδιαίτερα επικίνδυνες αυταπά-
τες, τις οποίες τουλάχιστον το δικό µας κόµµα όχι µόνο δεν υιο-
θετεί, αλλά τις αντιπαλεύει ακριβώς γιατί είναι επικίνδυνες.

Όσο και αν επικρατήσει υποκειµενισµός, «ετσιθελισµός», ο λε-
γόµενος βολουνταρισµός, δεν είναι δυνατόν να επιβάλετε αυτά
που θέλετε. Ακριβώς γι’ αυτό υπάρχει αυτή η αντίφαση. Η ελεύ-
θερη αγορά έχει τους δικούς της νόµους. Ή τους υπηρετείτε και
τους στηρίζετε ή τους αντιπαλεύετε. Εσείς τους υπηρετείτε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο κ. Κου-
ράκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
∆εν είχα την τύχη να ακούσω την τοποθέτηση της κυρίας Υπουρ-
γού, γιατί βρισκόµουν στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων. ∆εν ξέρω,
αν αναφέρθηκε καθόλου στην τροπολογία που κατέθεσε το
Υπουργείο για τα πανεπιστήµια και τους διορισµούς.

Η ερώτηση που θα ήθελα να συµπεριλάβω στην τοποθέτησή
της, αν είναι εύκολο, είναι η εξής: Υπάρχει µία αντίφαση. Γνωρί-
ζουµε ότι η παιδεία και η υγεία υποτίθεται ότι εξαιρούνται από τις
περικοπές που υπαγορεύονται από τις δεσµεύσεις του µνηµο-
νίου.

Στην αιτιολογική έκθεση λέει –περίπου- το εξής: «∆εν θα γίνο-
νται νέοι διορισµοί στα πανεπιστήµια µε σκοπό τον καλύτερο
έλεγχο των δηµοσιονοµικών εξόδων ενόψει της τρέχουσας οι-
κονοµικής συγκυρίας της χώρας και των δεσµεύσεων που απορ-
ρέουν από το επικαιροποιηµένο Πρόγραµµα Σταθερότητας και
Ανάπτυξης 2008-2011 του ν. 3845/2010».

Ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω πώς συµβιβάζονται αυτά τα δύο.
Γίνεται µια επίκληση του µνηµονίου. Στην πραγµατικότητα, όµως,
το µνηµόνιο εξαιρεί. ∆ηλαδή, µε άλλα λόγια, θα φθάσουµε και
στα πανεπιστήµια να υλοποιηθεί η λογική «πέντε απολύσεις-µία
πρόσληψη»;

Και το δεύτερο είναι το εξής. Γιατί αυτήν την τροπολογία, την
εξαιρετικά σηµαντική, που αφορά το προσωπικό των ΑΕΙ, που
περίπου περικόπτονται µε αυτόν τον τρόπο και οδηγούµαστε σε
µια δραµατική κατάσταση, δεν περίµενε να τη φέρει στο νοµο-
σχέδιο που θα έχει συνολικές ρυθµίσεις για τα πανεπιστήµια και
για τα ΤΕΙ;

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουράκη.
Η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων

κ. ∆ιαµαντοπούλου έχει το λόγο.
Πόσο χρόνο χρειάζεστε, κυρία Υπουργέ;
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): ∆εκαπέντε λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι τόσο πολύ. Θα σας

δώσω οκτώ λεπτά.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε.

Απλά επειδή ο εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας µου ζή-
τησε µε ένταση να απαντήσω στα όσα συµβαίνουν σήµερα, θα
κάνω δύο σχόλια. Πρώτον, όσον αφορά στο τι δήλωσε ο κ. Ρα-
ντερµάχερ και τι λένε τα διεθνή πρακτορεία, θα ήθελα να πω ότι
δεν τα διαβάζει µόνον η Νέα ∆ηµοκρατία. Όµως, καλό είναι να τα
διαβάζει ολόκληρα. Εποµένως, έχει σηµασία να δει κανείς τις δη-
λώσεις για το ότι η Ελλάδα και στο χώρο των στατιστικών µπαί-

νει σε µια νέα εποχή. Και επεξηγήθηκε και χθες το βράδυ από
τον Υπουργό Οικονοµικών. Όµως, το πολιτικό σχόλιο είναι ότι
στην πολιτική δεν µηδενίζουµε το κοντέρ και ξεκινάµε την επό-
µενη µέρα ως να µη συνέβη τίποτα. ∆ηλαδή, η απλοϊκή σκέψη
ότι «η Νέα ∆ηµοκρατία κρίθηκε στις εκλογές κι από εδώ και πέρα
µη µας ενοχλείτε, γιατί εσείς είστε υπεύθυνοι», παρακαλώ πολύ
να κατανοήσουµε ότι είναι τουλάχιστον αφελής. Στην πολιτική
κρίνεσαι για ό,τι έχεις κάνει σ’ όλη την πολιτική σου διαδροµή,
είτε είσαι άτοµο είτε είσαι κόµµα είτε είσαι πολιτικός φορέας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η συζήτηση ήταν
πάρα πολύ ενδιαφέρουσα πολιτικά και θεωρώ ότι ορισµένες από
τις τελευταίες τοποθετήσεις πραγµατικά βάζουν τις πραγµατι-
κές διαστάσεις της πολιτικής, των διαφορών που έχουν τα πολι-
τικά κόµµατα στην ουσία και όχι τυπικά, τις διαφορετικές
ιδεολογίες που αποτυπώνουν τη δηµοκρατία. Και έχει και ενδια-
φέρον αυτή η σύγκρουση ιδεών.

Ανάπτυξη και εκπαίδευση: οι σχέσεις τους. Ανάπτυξη και
αγορά εργασίας. Ρύθµιση, απορρύθµιση, µεταρρύθµιση. Σο-
σιαλδηµοκρατία και καπιταλισµός. Όλα συζητήθηκαν, όλα αφο-
ρούν το νοµοσχέδιο. Και, βεβαίως, είναι βαθύτατες οι ιδεολο-
γικές αναφορές που έχει το νοµοσχέδιο, κι έτσι πρέπει να είναι.
Κι εγώ χαίροµαι πολύ που αναδεικνύονται και µέσα στη Βουλή,
γιατί αυτή είναι τελικά η ουσία της πολιτικής συζήτησης.

Θα είµαι πολύ επιγραµµατική. Έρχοµαι στο θέµα της ανάπτυ-
ξης και της εκπαίδευσης. ∆εν είναι όλα απλά λόγια γιατί υπάρ-
χουν και στοιχεία, που νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικά. Έχει
σχέση η οργανωµένη διά βίου εκπαίδευση µε την ανάπτυξη και
τη δηµιουργία θέσεων εργασίας ή υπάρχει η ανάπτυξη, η οποία
δηµιουργεί την αγορά εργασίας, και ως καλό έχουµε και τη διά
βίου εκπαίδευση; Πρέπει να υπάρχουν και τα τρία ταυτόχρονα.
Σας διαβάζω και παρακαλώ από το CEDEFOP να πάρετε τα στοι-
χεία της επόµενης περιόδου: «Υπολογίζεται ότι θα δηµιουργη-
θούν τα επόµενα δεκαπέντε χρόνια στην Ευρώπη γύρω στα
εβδοµήντα τρία εκατοµµύρια θέσεων εργασίας. Το µεγάλο ερώ-
τηµα είναι, εάν θα διαθέτουµε και ποιες χώρες θα διαθέτουν τις
δεξιότητες για να καλύψουν τις θέσεις εργασίας». Θυµάµαι, όταν
ήµουν Επίτροπος, που ξεκίνησε η µεγάλη άνοδος των επιχειρή-
σεων πληροφορικής, οι χώρες που δεν είχαν τα προσόντα στο
ανθρώπινο δυναµικό να καλύψουν τις θέσεις πληροφορικής έµει-
ναν πίσω στις επενδύσεις και στην εξέλιξη αυτών των κλάδων.
Νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικό να πούµε ότι σ’ αυτήν την Αί-
θουσα δεν συζητάµε συνεχώς για το τι λέει το ∆ιεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο ή τι πρέπει να κάνουµε για να λύσουµε το µείζον και
κυρίαρχο αυτήν τη στιγµή πρόβληµα, το δηµοσιονοµικό, αλλά
για το πώς λειτουργούµε αναπτυξιακά για να προετοιµάσουµε
την επόµενη µέρα. Και η διά βίου µάθηση είναι, κατά τη δική µας
θέση, µία συνιστώσα ισότιµη και της δηµοσιονοµικής πολιτικής
και της προσέλκυσης των επενδύσεων και των αλλαγών στην
αγορά εργασίας.

Όσον αφορά στο θέµα της ρύθµισης, όπως είπα, υπάρχουν
τέσσερις προσεγγίσεις. Είναι η υπερρύθµιση, που είναι το χα-
ρακτηριστικό του σοβιετικού µοντέλου, είναι η απορρύθµιση την
οποία ζήσαµε σε µεγάλο εύρος και στην Ευρώπη και είναι το χα-
ρακτηριστικό του νεοφιλελευθερισµού, είναι η ρύθµιση, που είναι
αυτό που αποτυπώνεται στις χώρες της σοσιαλδηµοκρατίας, και
είναι βεβαίως και η µεταρρύθµιση, όπου κάθε φορά προσπαθείς,
λαµβάνοντας τα νέα δεδοµένα, να αγγίξεις τα δεδοµένα της επο-
χής σου, όµως µε βασική ιδεολογική αναφορά. Εδώ, λοιπόν, γί-
νεται µια µεταρρύθµιση και ταυτόχρονα µία ρύθµιση σ’ έναν
χώρο, όπου δεν υπήρχε τίποτα.

∆ώσατε παραδείγµατα, αγαπητέ κύριε Βορίδη. Να κάνω
σαφές το εξής. Η βασική λογική, η οποία δεν συζητείται, γιατί
αυτή είναι η άποψη του κόµµατος που εξελέγη, είναι ότι θα πρέ-
πει να υπάρχει ένα δηµόσιο πλαίσιο, το οποίο θέτει κανόνες. Θα
πρέπει να υπάρχουν οι δηµόσιοι φορείς που βάζουν τους κανό-
νες λειτουργίας. Από εκεί και πέρα πρέπει να δούµε –κι ήµουν
πολύ προσεκτική όταν µίλησα η ίδια- αυτοί οι κανόνες πού πρέ-
πει να είναι σφιχτοί και αυστηροί και πού πρέπει να είναι χαλαροί,
ώστε να επιτρέπουν τη δηµιουργία. Κανείς δεν υποχρεούται να
πιστοποιηθεί για να κάνει σεµινάρια και κανείς δεν υποχρεούται
να πιστοποιηθεί για άτυπη µάθηση ή για διαφόρων ειδών δρα-
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στηριότητες. Όµως, φορέας της άτυπης µάθησης υποχρεούται
να πιστοποιηθεί, εφόσον θα διαχειριστεί δηµόσιο χρήµα. Γιατί
από τη στιγµή που θα επιλέξει κι ο ίδιος να διαχειριστεί δηµόσιο
χρήµα πρέπει να υπόκειται σε κανόνες. Τότε, λοιπόν, µπαίνει στη
διαδικασία της πιστοποίησης.

Έρχοµαι στο θέµα του ποιος πιστοποιεί ποιον. Θα έχουµε έναν
κεντρικό φορέα που θα πιστοποιεί τους πάντες; Όχι. Γι’ αυτό µι-
λήσαµε για δηµόσιο πλαίσιο, που, όµως, θα µπορεί στη συνέχεια
να πιστοποιεί και να διαπιστεύει κοινωνικούς και ιδιωτικούς φο-
ρείς. Και έδωσα πολλά παραδείγµατα που δεν µπορώ να επανα-
λάβω τώρα.

Νοµίζω ότι έδωσα πολύ συγκεκριµένες και πειστικές απαντή-
σεις για το θέµα των προεδρικών διαταγµάτων. Ο χώρος είναι
τεράστιος, από τους αγροτικούς φορείς µέχρι την επαγγελµα-
τική κατάρτιση. ∆εν γίνεται να αποτελούν αντικείµενο ενός νο-
µοσχεδίου. Επιµένετε.

Έρχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα.
Κύριε Πρόεδρε, θέλω ακόµη τέσσερα-πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεχίστε.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θέλω να υπογραµµίσω την πολύ
ουσιαστική συµµετοχή όλων των εισηγητών και θεωρώ ότι βοή-
θησαν και στις επιτροπές, αλλά και σήµερα τη συζήτηση. Θα
αναφερθώ σε δυο-τρία πράγµατα για τον καθένα, για να υπάρ-
χουν κι οι απαντήσεις.

Θέλω να συγχαρώ τον κ. Κεδίκογλου που, όπως κι ο ίδιος είπε,
είναι η παρθενική του ανάληψη στο ρόλο του εισηγητή στη
Βουλή, για τον σοβαρό τρόπο και την εµπεριστατωµένη οµιλία
του και να αναφερθώ σε ορισµένα ζητήµατα τα οποία έθεσε,
όπως τα θέµατα των ωρών εργασίας και του αν αλλάζει ή όχι το
καθεστώς εργασίας σε ορισµένους φορείς στο δηµόσιο και στον
ιδιωτικό τοµέα. Να πω λοιπόν –και δεν επανέρχοµαι- και στα υπό-
λοιπα κόµµατα ότι στο θέµα του νέου οργανισµού και στο θέµα
των ΙΕΚ δεν έχουµε καµµία αλλαγή στο εργασιακό καθεστώς. Και
να έρθω και στο χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης, για την οποία
ρωτήσατε, και να πω ότι πραγµατικά υπάρχει ένα ειδικό καθε-
στώς. Τα σχολεία δεν λειτουργούν µε το καθεστώς ούτε των
ελεύθερων απολύσεων ούτε ως επιχειρήσεις. Υπάγονται στον
έλεγχο του δηµοσίου συστήµατος. Κάναµε πολλή συζήτηση και
στη Βουλή επ’ αυτού του θέµατος. Θα ήθελα να κάνω σαφές ως
προς το ερώτηµά σας, το εξής. Βεβαίως, ποιος είναι ο πλούτος
κι ενός ιδιωτικού σχολείου; Ποια είναι η δύναµη ενός σχολείου;
Είναι ο εκπαιδευτικός του. Άρα το θεωρώ δεδοµένο ότι θα υπάρ-
χει και επαρκής και σαφής αιτία σε περίπτωση απολύσεων.

Κύριε Αναστασιάδη, εγώ θεωρώ ότι ήταν πολύ σηµαντικό το
ότι ήσασταν εσείς εισηγητής που έχετε από την εµπειρία σας ως
Έπαρχος Λαγκαδά την εµπειρία του πανεπιστηµίου της περιο-
χής. Έχετε βαθιά γνώση. Θεωρώ σηµαντικό το ότι ψηφίζετε την
πλειοψηφία των άρθρων. Να σας πω στο θέµα των µετεγγραφών
ότι έγινε στο σωστό χρόνο. Έγινε στις 9 Ιουλίου, ενώ η συµπλή-
ρωση των µηχανογραφικών ήταν στις 20 Ιουλίου.

Και βέβαια, επειδή έγινε πολλή συζήτηση για το θέµα των
υπουργικών αποφάσεων, να θυµίσω ότι ο νόµος της Νέας ∆η-
µοκρατίας, µε δεκατέσσερα άρθρα και πολύ µερική ενασχόληση
µε το συνολικό αντικείµενο, είχε τριάντα οκτώ υπουργικές απο-
φάσεις.

Ο νόµος αυτός µε 26 άρθρα -και πολύ ευρύ πεδίο, γιατί καλύ-
πτει πια όλο το χώρο- έχει 41.

Έρχοµαι στο θέµα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος και
στο θέµα των εργασιακών σχέσεων και των ΖΕΠ. Εφόσον το
έχουµε επαναλάβει τόσες φορές, πραγµατικά θεωρώ ότι συµ-
βαίνει αυτό που είπα χθες. Λέµε κάτι, δηµιουργούµε µία είδηση,
την αναπαράγουµε και κάνουµε πολιτικό γεγονός. Ήµουν σαφής,
ήµουν ξεκάθαρη. Αναλύσαµε το θέµα των ΖΕΠ. Η παρέµβαση και
η θετική διάκριση στα σχολεία µε δείκτες, παραδείγµατος χάριν,
εκπαιδευτικής διαρροής είναι πάρα πολύ σηµαντική.

Θα ήθελα να πω στο χώρο του ΣΥΡΙΖΑ ότι για τις τροπολογίες
που έχετε καταθέσει για το θέµα του ΟΕΕΚ έχουµε καλύψει τα
ζητήµατα.

Για το θέµα των Ροµά θα πω ότι αυτό ήταν αίτηµα απ’ όλους
τους δήµους και είναι αίτηµα και της παιδαγωγικής κοινότητας.

Θα πω ότι ξεκινάει πάλι πρόγραµµα που αφορά τους Ροµά σ’ όλη
τη χώρα και θα είναι σε ενενήντα δήµους. Υπάρχει ήδη η συνερ-
γασία και η ανάληψη έργου από παιδαγωγικούς και κοινωνικούς
φορείς ώστε να µπορέσουµε να κάνουµε ειδικές παρεµβάσεις
στους Ροµά σε ενενήντα δήµους.

Θα ήθελα να κάνω µία ιδιαίτερη αναφορά στην παρουσία του
κ. Λεβέντη για να πω ότι ήταν πραγµατικά εντυπωσιακή η τοπο-
θέτησή του. Θα πω ότι το πρόγραµµα της διά βίου µάθησης είναι
η ουσία. ∆εν κάναµε απλώς συζήτηση, αλλά η παρουσίαση του
εθνικού προγράµµατος το οποίο θα έχει και τον προϋπολογισµό
και τα χρονοδιαγράµµατα και τους φορείς και τις διαδικασίες και
το πώς θα αποκεντρωθεί θα παρουσιαστεί στους κοινωνικούς
εταίρους τον Οκτώβριο και βεβαίως θα το φέρουµε στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Θα υπογραµµίσω ότι το θέµα των µετεγγραφών, επειδή ετέθη
από πολλούς Βουλευτές, είναι ένα θέµα το οποίο δεν µπορεί να
αντιµετωπιστεί αποσπασµατικά. Εγώ οµολογώ ότι και αυτή η πα-
ρέµβαση που κάναµε είναι µία αποσπασµατική παρέµβαση.

Θέλουµε δύο πράγµατα ταυτόχρονα ως κοινωνία. Το ένα είναι
να έχουµε πανεπιστήµια σ’ όλη την Ελλάδα και το δεύτερο είναι
να σπουδάζει το 70% των παιδιών στην Αθήνα και στη Θεσσαλο-
νίκη. Και τα δύο δεν µπορεί να γίνουν. Επειδή το πιο σηµαντικό
απ’ όλα είναι η ποιότητα στην εκπαίδευση, εκεί θα βάλουµε το
βάρος και η συνολική αλλαγή θα γίνει, όπως είπαν και ο κ. Γεί-
τονας και ο κ. Πρωτόπαπας και ο κ. Λεβέντης, µε το νέο νόµο
που θα φέρουµε για την τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Θα ήθελα να υπογραµµίσω κι εδώ την αναφορά στα καλλιτε-
χνικά σχολεία που έκανε η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ρενταρή και
η οποία θα ενσωµατωθεί.

Μία λέξη ακόµα θα πω και θα κλείσω. Έγινε πολλή συζήτηση
για τη γλώσσα του νοµοσχεδίου. Είναι άλλο πράγµα η άποψή
µας για τη δύναµη και το ρόλο της ελληνικής γλώσσας. Όσοι
είστε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ξέρετε τη µεγάλη
πρωτοβουλία του Υπουργείου για την ελληνική γλώσσα και τις
έντεκα διαφορετικές δράσεις που ξεκινούν από το δηµοτικό και
φτάνουν µέχρι τις Έδρες του εξωτερικού. Είναι άλλο πράγµα το
να συγχέουµε αυτό µε την απόδοση νοήµατος και περιεχοµένου
σε συγκεκριµένες λέξεις που χρησιµοποιείτε για να αποδοθούν
πολιτικές και στρατηγικές. Βεβαίως, υπάρχει πάντα και η φόρ-
τιση της πολιτικής και ιδεολογικής συγκρότησης για το πώς ερ-
µηνεύουµε µία λέξη.

Χθες όταν άκουσα τον κ. Βορίδη να εξανίσταται στο Βήµα Βου-
λευτής λέγοντας «ακούστε τι γράφει» περίµενα να ακούσω τι
γράφει. Κάτι τροµερό θα έγραφε. Έγραφε λοιπόν ότι ο στόχος
είναι η κοινωνική συνοχή. Είναι στόχος και τολµάµε να γράφουµε
µέσα στο νοµοσχέδιο ότι ο στόχος είναι η κοινωνική συνοχή! Εδώ
πλέον δεν είναι θέµα γλώσσας, εδώ είναι θέµα συγκρότησης και
αντίληψης του τι γράφεις και πώς αντιλαµβάνεσαι ένα νόµο.

Επειδή ζητήσατε φιλόλογο να µιλήσει, ο κ. Ευθυµίου ο οποίος
είναι και πρώην Υπουργός και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
και φιλόλογος είπε: «Ας µιλήσει η Υπουργός». Η Υπουργός µι-
λάει διά του νόµου, όπου ορίζονται οι τυπικοί, οι άτυποι και οι µη
τυπικοί.

Εγώ θα διαβάσω για ένα λεπτό ένα κοµµάτι από την οµιλία της
κ. Ζούνη, η οποία είναι φιλόλογος και άνθρωπος του πολιτισµού.
Νοµίζω ότι τα σχόλια που έκανε ο κ. Αποστολάτος χθες από το
Βήµα της Βουλής ήταν εξαιρετικά και νοµίζω ότι αυτή είναι η κα-
λύτερη απάντηση.

Είπε χθες η κ. Ζούνη: «Το τυπικό µιας λειτουργίας, το τυπικό
της εκπαίδευσης, το τυπικό όλων των σχέσεων ορίζει κάποιους
συγκεκριµένους κανόνες». Συµπληρώνω ότι το τυπικό σύστηµα
εκπαίδευσης έχει πτυχία, έχει διπλώµατα, έχει αναγνωρισµένα
status. Το µη τυπικό αναφέρεται πάντα σε σχέση µ’ αυτούς τους
κανόνες που έχουµε προορίσει για το τυπικό, δηλαδή ότι το τυ-
πικό έχει αυτούς τους κανόνες και αναφέρεται στους κανόνες
του τυπικού που δεν τους ακολουθεί. ∆ηλαδή το µη τυπικό, η µη
τυπική επαγγελµατική κατάρτιση υπάρχει, είναι οργανωµένη,
αλλά δεν έχει τους κανόνες του τυπικού συστήµατος που κατα-
λήγει σε πτυχία.

Αυτό συµβαίνει σ’ όλες τις χώρες, όχι µόνο στην Ελλάδα. Το
άτυπο είναι έξω από τους κανόνες, είναι απλώς στην ελληνική

1368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



γλώσσα. Έχουµε τρεις περιοχές. Το άτυπο είναι κάτι που δεν
εντάσσεται καθόλου µέσα στο σύστηµα των κανόνων για οποιο-
δήποτε θέµα µιλάµε. Θεωρώ, λοιπόν, ότι αν κάποιος θέλει καλο-
προαίρετα και καλόπιστα να κατανοήσει αυτό που λέγεται και
που οφείλουµε µετά να το κάνουµε και να του δώσουµε τη νοµική
του διάσταση, ώστε µετά να έχει µία πολιτική συνέχεια, το κατα-
λαβαίνει µια χαρά. Αν δεν θέλει, ακούµε τη ρητορική περί της ελ-
ληνικής γλώσσας. Πρέπει να οµολογήσω ότι ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας µίλησε περί νοηµάτων στα
2/3 του λόγου του και δεν έχω καταλάβει, αν έχει διαβάσει πραγ-
µατικά το νοµοσχέδιο ή όχι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχτηκα πάρα πολλές παρατη-
ρήσεις και προτάσεις των κοµµάτων. Θεωρούµε αναγκαιότητα –
όπως έχει προταθεί από την Αίθουσα- και τη συµµετοχή του
ΕΒΕΑ.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες συµπληρώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:

«Συµπληρώσεις στο νοµοσχέδιο
Στην παρ. 3
1) στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 5 προστίθεται περίπτωση

κε σύµφωνα µε την οποία συµµετέχει στο Συµβούλιο ένας εκ-
πρόσωπος του ΕΒΕΑ.

Τροπολογία 185/20/2-9-10
2) αφορά ρύθµιση για τη µεταφορά των µαθητών των µουσι-

κών και των διαπολιτισµικών σχολείων – θα προστεθεί και των
καλλιτεχνικών σχολείων»)

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Στο θέµα της ρύθµισης για τη
µεταφορά των µαθητών προσθέτουµε και το θέµα των καλλιτε-
χνικών σχολείων, τα οποία έχουν έναν ιδιαίτερο τρόπο λειτουρ-
γίας, όπως λειτουργούν και τα µουσικά και τα άλλα σχολεία.

Θέλω να σας ευχαριστήσω και να κάνω την παρατήρηση ότι
σ’ αυτήν τη συζήτηση υπήρξε πάρα πολύ µεγάλος αριθµός νεο-
εκλεγµένων Βουλευτών που µίλησαν. Θεωρώ ότι αυτό είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό αλλά και συµβολικό. Ένας νέος χώρος, µία νέα
πραγµατικότητα πρέπει να ξεκινήσει. ∆εν λέω ότι ένας νόµος
µπορεί να αλλάξει τα πράγµατα, αλλά η διά βίου εκπαίδευση
είναι το µεγάλο στοίχηµα γι’ αυτή τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κυρία Υπουργέ, µε συγχωρείτε. Ο ει-
σηγητής µας έθεσε δύο φορές συγκεκριµένο ερώτηµα για την
τροπολογία για τα µέλη ∆ΕΠ. Αν έχετε την καλοσύνη…

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα απαντήσω πολύ ευχαρίστως,
αλλά δεν θέσατε ούτε εσείς µόνο θέµα για την τροπολογία ούτε
για πρώτη φορά. Την έχω εξηγήσει και γι’ αυτό δεν µίλησα γι’
αυτήν, αλλά θα επανέλθω.

Η ανάγκη οφείλεται στο ότι στη συγκεκριµένη χρονική πε-
ρίοδο, για να µπορέσει να εκλέγεται ο υποψήφιος σε κάθε θέση,
πρέπει να ξέρουµε ότι υπάρχει και η αντίστοιχη πίστωση, γιατί
έχουµε έναν πολύ µεγάλο αριθµό ήδη εκλεγµένων για τους οποί-
ους δεν υπάρχουν πιστώσεις διορισµών και θέλουµε σε συνερ-
γασία µ’ όλα τα πανεπιστήµια να υπάρξει ένας προγραµ-
µατισµός, ώσπου να ξέρουµε ότι υπάρχει η αντίστοιχη πίστωση,
ώστε αυτοί που εκλέγονται να µπορούν να διοριστούν. ∆εν έχει
σηµασία να ανακοινώνονται εκλεγµένοι -επαναλαµβάνω ότι
έχουµε πια µία εξαιρετικά µακρά λίστα- και µετά να µην µπορούν
να προσληφθούν. Αυτό δεν σηµαίνει ότι παρεµβαίνει κανένας
ούτε στο ποιος ούτε στο πώς ούτε στο για ποιο αντικείµενο. ∆εν
υπάρχει απολύτως καµµία παρέµβαση. Απλά πρέπει να ξέρουµε
στη συνεννόηση µε τις πρυτανικές αρχές ότι έχει εξασφαλιστεί
η πίστωση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σχετικά µε τους συνταξιοδοτηθέντες, κυρία Υπουργέ.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όχι, αυτό είναι σαφές, δεν έχει

καµµία σχέση και συνεχίζεται κανονικά, όπως συνεχίζεται και το
θέµα της εσωτερικής εξέλιξης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας
των άρθρων 1 έως και 28 και των τροπολογιών του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων: «Ανάπτυξη της ∆ιά Βίου Μάθησης και λοιπές διατά-
ξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς, το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 10
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έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 21
έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 184 και ειδικό 19;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η υπ’ αριθµόν

184/19 τροπολογία έγινε δεκτή και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 185 και ειδικό 20, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η υπ’ αριθµόν

185/20 τροπολογία έγινε δεκτή, όπως τροποποιήθηκε από την
κυρία Υπουργό και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 194 και ειδικό 22;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η υπ’ αριθµόν

194/22 τροπολογία έγινε δεκτή και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το παλαιό άρθρο 27, όπως
τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το παλαιό

άρθρο 27 έγινε δεκτό ως νέο άρθρο 30, όπως τροποποιήθηκε
από την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Ανάπτυξη της ∆ιά Βίου Μάθησης
και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 14.00’, λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τρίτη 14 Σεπτεµβρίου 2010 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: κοινοβουλευτικό
έλεγχο και στη συνέχεια νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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